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سرپرست سازمان منطقه آزاد انزلی:

منطقه آزاد انزلی می تواند محور 
تجارت آزاد ایران با اوراسیا باشد

7

محور  می تواند  منطقه  این  اینکه  بیان  با  انزلی  آزاد  منطقه  سازمان  سرپرست 
اقتصادی تجارت آزاد ایران و اتحادیه اقتصادی اوراسیا باشد، گفت: دلیل ایجاد و 
شکل گیری این منطقه ارتباط با روسیه بود وامروز از این طریق می توانیم اتصال 

بین کشورهای حوزه خزر و حوزه خلیج فارس را برقرار کنیم.
  اکبر نیازی در گفت و گو با ایرنا گفت: این مهم به عنوان یکی از مهمترین وظایف 
منطقه آزاد انزلی به شمار می رود که در صورت اتصال ریل از ظرفیت ترانزیت در 
کشور هم می توان بهره برد و در شکوفایی اقتصادی استان و نیز ایران اثرگذار است.

وی استفاده از ظرفیت ترانزیت را بسیار مهم خواند و عنوان کرد: راه اندازی کریدور 
شمال – جنوب و اتصال بندر کاسپین به راه آهن سراسری از موضوعات ویژه و 
بااهمیتی است که به شدت دنبال می کنیم. این پروژه ۸۰ درصد پیشرفت فیزیکی 

دارد و به زودی شاهد اتصال این مسیر خواهیم بود.
نیازی در مورد خط آهن رشت به آستارا هم گفت: با توجه به این تبلیغات گسترده 
در خصوص اتصال خطوط راه آهن رشت به بندر کاسپین که مسیر کوتاهتری 

نسبت به رشت – آستارا دارد، تبلیغ چندانی صورت نگرفته است.
وی اظهار کرد: شاید سرمایه گذاری در این خط آهن به دلیل طولانی بودن مسیر 
توجیه چندانی نداشته باشد اما در صورت اتصال ریل به بندر کاسپین که کمتر از 
۳۰ کیلومتر است منطقه آزاد انزلی می تواند به قطب ترانزیت کشور تبدیل شده 
و اتصال کریدور شمال-جنوب محقق شود. سرپرست منطقه آزاد انزلی ادامه داد: 
از اتصال ریل سراسری به بندر کاسپین بنادر منطقه آزاد انزلی )مجتمع بندری 
انزلی و بندر کاسپین( و گیلان نفع می برد اما در مسیر دوم ارجحیت با حمل و 
نقل ریلی است. وی تاکید کرد: بندرکاسپین به عنوان مکمل مجتمع بندری انزلی 
ساخته شد که حوضچه بزرگ تری دارد و از نظر پدافند غیرعامل هم پاسخگو است 
که با توجه به موقعیت ژئوپلتیکی روسیه و روابط ۲ کشور از نظر رژیم اقتصادی 

می تواند تسهیل گر باشد.
وی اضافه کرد: با توجه به امضای تفاهم نامه بین منطقه آزاد انزلی و منطقه آزاد 

لوتوس آستاراخان روسیه که در حوزه های اقتصادی و ترانزیتی همکاری دارند 
یک سرمایه گذار روس برای سرمایه گذاری در بندر کاسپین اعلام آمادگی کرد که 
نسبت به احداث اسکله و پسکرانه اقدام کند. ساخت هر اسکله در بندر کاسپین 
هفت هکتار پسکرانه در اختیار سرمایه گذار قرار خواهد داد که ارزش اقتصادی آن 

معادل ۱۲.۵ میلیون یورو خواهد بود.
سازمان منطقه آزاد انزلی دارای ۱۴۹ واحد تولیدی با میزان اشتغالزایی مستقیم 
برای حدود چهار هزار نفر در ۲ شهرک صنعتی و خارج از آن است و هم اکنون 
مراحل احداث سومین شهرک صنعتی منطقه در پسکرانه مجتمع بندری کاسپین 
با مساحت ۵۰ هکتار در دست انجام است که علاوه بر افزایش ۲ برابری وسعت 
صنعتی منطقه، ضریب اشتغالزایی و واحدهای تولیدی را به چند برابر افزایش 

می دهد.
منطقه آزاد تجاری، صنعتی انزلی، تنها منطقه آزاد ایران در حاشیه خزر است. قرار 
گرفتن در مسیر کریدور بین المللی شمال – جنوب، دارابودن موقعیت ویژه در 
زمینه ارتباط با کشورهای حاشیه دریای خزر، همجواری با بنادر آستراخان و لاگان 
در روسیه، کراسنودسک ترکمنستان، اکتائو در قزاقستان و باکو در آذربایجان، 
 ،CIS دسترسی از طریق راه های مناسب به بازارهای مصرف کشورهای همسود
نزدیکی به فرودگاه بین المللی رشت از جمله مزایای منطقه آزاد انزلی است. 
مزایای قانونی همچون امکان ثبت، مالکیت و مشارکت سرمایه گذاران خارجی تا 
میزان ۱۰۰ درصد در منطقه، امکان فعالیت بانک ها و موسسات مالی – بیمه ای 
در این منطقه، معافیت مالیاتی ۲۰ ساله بر درآمد و دارایی از تاریخ بهره برداری 
هرگونه فعالیت اقتصادی، وحدت مدیریت در ارائه کلیه خدمات به سرمایه گذاران 
و فعالان اقتصادی، اقدامات سازمان در خصوص خلق مزایا و معافیت های جدید 
برای فعالان اقتصادی – تولیدی، فعالیت بورس کالای منطقه، رونق فضای تجاری 
با اجرای مصوبه کالای همراه مسافر زمینه ساز رونق فضای کسب و کار در محدوده 

این منطقه شده است.
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معاون دادگستری استان گیلان: 
کانون های وکلا و اسکودا برای ایجاد وکالت 

اجباری چه تعاملی با قوه قضائیه داشته اند؟

حسین سلاح ورزی رئیس پارلمان 
بخش خصوصی در دوره دهم شد

معاون اجتماعی و پیشگیری از وقوع جرم دادگستری گیلان:
هیچ گونه کالای متروکه و فاسدی در انبارهای 
گمرک بندر انزلی و بندر آستارا وجود ندارد

رئیس اتاق بازرگانی مشترک ایران و روسیه:

حمل و نقل دریایی بهترین مسیر برای 
تجارت ایران و روسیه است

شرکت تولیدی و شیمیایی پارس سیمین

پارس سیمین تولیدکننده انواع رنگ های ساختمانی 
صنعتی و رنگ های پودری الکترواستاتیک

نشانی: کیلومتر 5 جاده رشت انزلی  صندوق پستی 43415-1141

info@parssimin.com , pars_simin@yahoo.com :پست الکترونیک

تلفن: 2166 و 34422177       فکس: 34422044

همراه شما - حسین عنبری 
با مراجعه به بانک ها برای دریافت وام، عنوان می شود که وامی برای پرداخت 

نداریم. علت چیست؟
مردم همچنان شاهد کم کاری بسیاری از بانک های عامل در برابر تقاضای 
وام های خرد هستند. و این موضوعی است که بارها  از سوی رئیس جمهور، 
وزیر اقتصاد و روسای بانک مرکزی مورد توجه قرار گرفته و خواستار تغییر 

برابر  در  بانکی  شعب  رویکرد 
سوی  از  وام  تقاضای  به  پاسخ 

مردم شده اند.
رویکرد  میان،  این  در  حال 
بسیاری از بانک ها در پرداخت 
به  آسان  روشی  با  تسهیلات 
جدی  چالشی  کارمندانشان، 
پیش روی تصمیم گیران است.

همچنان  خصوص،  این  در  اما 
برخی بانک ها ترجیح می دهند 
سنگ  مردم،  تقاضای  برابر  در 
قرض  منابع  از  و  کرده  اندازی 
کارکنانشان،  به  الحسنه 

تسهیلات بانکی پرداخت کنند. سیاستی که با گلایه و انتقاد فعالان اقتصادی 
و مردم مواجه شده است، چون در شرایطی که بسیاری از مردم نیازمند 
وام های خرد کمتر از  ۵۰ میلیون تومان و یا حتی تسهیلات ازدواج هستند، 
را صرف  تسهیلاتی  منابع  و  امتناع  تسهیلات  این  ارائه  از  بانک ها  برخی 

کارمندان خود می کنند.
طبق آخرین گزارش جزئیات تسهیلات پرداختی بانک ها به کارکنان، توسط 
بانک مرکزی آمار مانده تسهیلات پرداختی بانک ها به کارکنان خود به ۱۶۲ 

هزار و ۶۴۷  میلیارد و ۳۱۹ میلیون تومان رسیده است.
در همین زمینه دهنوی  نماینده تهران و عضو هیات رئیسه مجلس شورای 
اسلامی گفت: »بانک های خصوصی و دولتی در سال ۱۴۰۰ بیش از ۱۴۶ هزار 
میلیارد تومان تسهیلات به کارکنان خود پرداخت کرده اند. بانک صادرات با 
۲۸ هزار و ۲۰۰ میلیارد تومان، بانک تجارت با ۱۷ هزار و ۲۰۰ میلیارد تومان 
و بانک ملت با ۱۴ هزار و ۹۰۰ هزار میلیارد تومان بیشترین میزان وام به 
پرسنل خودشان را داشته اند. کاش به جوانان و مستاجران هم همین جوری 
حاتم بخشی می کردند.« همچنین حاتم بخشی بانکها به پرداخت وام های کم 

بهره به کارکنان خود با انتقاد رئیس جمهور نیز روبه رو شد. 
 خلجی رئیس شورای اطلاع رسانی دولت با اشاره به تأکید رئیس جمهور بر 

عادلانه شدن پرداخت هر گونه تسهیلات بانکی پس از انتشار برخی اخبار 
مبنی بر پرداخت تسهیلات ویژه به کارکنان بانک ها، تصریح کرد: آیت الله 
رئیسی گفته است: »پرداخت هرگونه تسهیلات بانکی باید مبتنی بر ضوابط و 
عادلانه باشد و نباید این احساس در جامعه ایجاد شود که هر کسی به خزانه 
نزدیک تر است، می تواند زودتر و بیشتر از منابع بهره ببرد.« رئیس جمهور با 
بیان اینکه دولت سیزدهم با هر گونه رویه خلاف عدالت و تبعیض آمیز مخالف 
رئیس  و  اقتصاد  وزیر  است، 
کرده  مأمور  را  مرکزی  بانک 
وجود  آیین نامه ای  چنانچه 
دارد که برای کارکنان بانک ها 
تسهیلات ویژه و غیرمتعارفی 
در نظر گرفته، مورد بازبینی و 
اصلاح قرار گرفته و به مردم 

اطلاع رسانی شود.
یکی از مشکلات بانکی شکاف 
و  سپرده ها  سود  نرخ  بین 
است  تورم  نرخ  با  تسهیلات 
از  بسیاری  شده  باعث  که  
به  شده،  پرداخت  تسهیلات 
بانک ها برنگردد و وصول نشود چراکه دریافت تسهیلات و استفاده از آن 
و در ادامه عدم بازپرداخت آن با صرفه است. در بدبینانه ترین حالت افراد 
حاضر هستند جریمه تاخیر و دیرکرد در پرداخت تسهیلات را بپردازند. از 
سوی دیگر عده ای با تسهیلات بانکی اقدام به سرمایه گذاری در سایر بازارها 
از جمله خودرو، سکه، مسکن  یا حتی احتکار کالا می کنند که این اقدامات 
و استفاده از منابع بانکی در شرایط فاصله بسیار زیاد نرخ سود تسهیلات و 
نرخ تورم توجیه دارد. تفاوت نرخ سود بانکی و نرخ تورم چنین تبعات منفی 
در اقتصاد داشته و با توجه به کاهش منابع بانکی، نظام بانکی هم امکان ارایه 

تسهیلات را ندارد. 
حال با همه این تفاسیر و با توجه به فرمایشات رییس جمهور که با هر گونه 
رویه خلاف عدالت و تبعیض آمیز مخالف است؛ ای کاش قبل از آب رفتن این 
وام های کم بهره  چاره ای اندیشیده می شد. نوشدارو بعد از مرگ سهراب 

چه سودی می تواند برای مردم داشته باشد..
امید است بانک مرکزی به عنوان نهاد ناظر بر عملکرد بانک ها در ارائه خدمات 
به مردم، در این خصوص به طور جدی ورود کند و روند پرداخت تسهیلات 
خرد به مردم را شفاف سازی کند و اگر بانکی تخلف کرده است، ضمن 

برخورد با آن بانک، نتیجه بررسی های خود را به اطلاع عموم مردم برساند.

وقتی وام های بانک ها  آب می رود؟!
کاظم شکوهی 

برخی مقولات و معقولات که در سپهر رسانه ای 
به  تکرار ها  این  می شود،  تکرار  مرتبا  و  منتشر 
شکلی است که دیگر برای خواننده بی خاصیت 
از  گفتن  سخن  دیگر  مثال  عنوان  به  شده، 
به  در جامعه  قبیل  این  از  و  فقر  تورم،  گرانی، 
دلیل تکرار به امری عادی بدل شده، که هیچ 
از  اولش هم  از  البته  برنمی تابد که  را  واکنشی 
تلقی  بی اهمیت  مقولات  این  مسوولین  سوی 
این  بوده است ولی حالا  بدون واکنش  و  شده 
بی»واکنشی« از سوی صاحبان درد هم مشاهده 

می شود که گاهی تکرار مکررات می تواند حوصله سربر و ملال انگیز باشد.
من از این زندگی یک نهج آزرده شدم
قند اگر هست نخواهم که مکرر باشد!!

معلوم است وقتی قند مکرر را هم نمی شود تحمل کرد، امان از زهر و سم 
مکرر، ولی رسانه چه می تواند بکند جز اینکه علیرغم آگاهی از این عاقبت 

ناخوش باز بگوید.
۱ – یک انتصاب در حوزه دانشگاه گیلان انجام شد که بسیار مساله انگیز 
می نماید، انتصاب رییس پارک علم و فناوری که طی آن آقای دکتر باستی 
نیروی بی حاشیه و مدیری کارآمد و تحول گرا پس از پنج سال کار کنار 
از  گذاشته شد که خود کنار گذاشتن وی جای سوال بسیار دارد، ولی 
این مهم تر اینکه به جای این نیروی کارآمد، آقای دکتر حاتم زاده، رییس 
دانشگاه در دوره دولت نهم و دهم که هفتاد ساله است منصوب شده است.

از سوی دانشگاهیان چندان  این مدیر در دوره ریاست دانشگاه  کارنامه 
در  ایشان  دوسیه ی  که  فرض  به  این گذشته  از  و  نمی نماید  تائید  قابل 
نیرویی یک  هر  به هرحال  ارزیابی شود  مناسب  دانشگاه گیلان  مدیریت 
تاریخ مصرف دارد. در محیط دانشگاه گیلان با وجود ده ها نیروی کارآمد 
عنوان  به  فن آوری،  و  علم  پارک  مسوولیت  تصدی سمت  برای  و جوان 
جایگاهی که ضرورتا نیروی خلاق و تازه نفس طلب می کند گماشتن یک 
مدیر هفتاد ساله جای بسی سوال و مساله است. به خصوص تعارض این 
امر با وعده های دولت سیزدهم که قرار بود از نیروهای تازه نفس و به قول 
خودشان انقلابی استفاده کنند! معلوم می شود در ارزیابی دولت حاضر باور 

بر قحط الرجال بودن است.
۲ – در طرح مسایل زیست محیطی و به خصوص کمبود آب و مشکلات 

ناشی از آن از جمله فرونشست زمین، خشک شدن چاه های حفر شده و 
کمبودهای آب برای صنعت، کشاورزی و آب شرب در اغلب نقاط کشور 
باید مساله تغییرات اقلیمی کره زمین و مساله گرم شدن زمین را مورد 
نظر داشت و به یاد داشته باشیم که حداقل بخشی از این مشکل محصول 
عملکرد مسوولین و مردم نیست بلکه این تغییرات حاصل از گرم شدن کره 
زمین و تغییر جغرافیای بارندگی هاست که بسیاری از مناطق کره زمین را 
تحت تاثیر قرار داده است اما در واقع عملکرد مسوولین کشور در ۵۰ سال 
اخیر به خصوص برای صدور مجوز چاه های حفر شده و همین طور چاه های 
حفر شده بدون مجوز و نیز احداث سدهای متعدد بدون کارشناسی لازم و 

جامع نگری بر روی نتایج آن وضع کشور را فاجعه آمیز کرده است.
می گوییم فاجعه زیرا از هر دیدگاه که به مساله توجه شود آینده نگران 
کننده در تداوم این امر آشکار است از جمله مساله خشک شدن تالاب های 
کشور و دریاچه ها از جمله دریاچه بزرگ ارومیه که وضعیت منطقه، به 
وسعت چند استان را به خطر انداخته است و باید با اراده ای استوار طرح 

احیاء دریاچه با هر هزینه پیگیری شود.
درخصوص نتایج حاصل از احداث سدهای بدون مطالعه عمیق و جامع 
باید به طور جدی برای بهره گیری از این سدها حتما یک نهاد و سازمان 

فرابخشی به مساله رسیدگی و راه های جبران مافات را جستجو کند.
واقعیت تلخ اینکه ما خیلی سخاوتمندانه، یا شلم شوربا سد ایجاد کردیم و 
مهم تر بی ارزیابی درست و مثلا برای توسعه بخصوص کشاورزی و صنعت 
مجوز حفر چاه صادر کرده ایم، نگاهی به آمار حفر چاه های کشور طی ۵۰ 

سال اخیر فاجعه آمیز بودن مساله را باز می نماید.
براساس آمار تا سال ۱۳۵۰ جمع چاه های حفر شده در ۱۶۴۸۱۹۵ کیلومتر 
مربع وسعت کشور ۴۷۰۰۰ حلقه بوده که طی ده سال این رقم در سال 
۱۳۶۰ به ۱۶۲۰۰۰ حلقه افزایش پیدا کرده و این افزایش با سرعت ادامه 
یافته تا سال ۱۳۷۰ رقم ۲۲۵۰۰۰ حلقه چاه گزارش شده است و سال 
۱۳۸۰ رقم ۴۵۰/۰۰۰ و سال ۱۳۹۰ تعداد چاه های حفر شده در سطح 
کشور ۷۳۶/۰۰۰ حلقه بوده و بنا بر گمانه زنی های فعلی رقم چاه های حفر 

شده در سطح کشوری خشک و کویری به یک میلیون می رسد.
به عبارتی در هر ۱/۶ کیلومترمربع یک حلقه چاه حفر و آب های ذخیره ی 
زیرزمینی مکیده شده و همین مساله به نوعی ایران را به یک آبکش تبدیل 
کرده  است، این سخن نگارنده نیست سخن کارشناسان متخصص است. 
با این زمینه آیا فرونشست های زمین در استان های مختلف، خشک شدن 

منابع آب و خشک شدن تالاب ها و ... باید تعجب انگیز باشد؟

تازه های کهنه

مدیرکل پست گیلان از جابه جایی بیش از یک میلیون و ۸۰۰ هزار بسته 
پستی در ۳ ماهه نخست امسال خبر داد.

محمدحسین هوشنگی گفت : از ابتدای امسال تاکنون بیش از یک میلیون 
و ۸۳۶ بسته و امانت پستی در گیلان جابه جا شده که بیش از یک میلیون 

و ۳۰۰ هزار از این تعداد از گیلان به استان های دیگر ارسال شد.
وی افزود: با این تعداد بسته های پستی جابه جا شده در سال ۱۴۰۲ ، 
اختصاص  به خود  این خصوص  در  را  دوم  جایگاه  تهران  از  گیلان پس 

داده است.
مدیرکل پست گیلان بسته های چای را بیشترین کالای جابه جا شده در 
این مدت از طریق پست اعلام کرد و گفت: با شرایط ایجاد شده، ارسال 
محصول زیتون ، برنج ، بادام زمینی و همچنین تولیدات صنایع دستی 

از طریق فروشگاه های مجازی با سرعت بیشتری به مقصد خواهد رسید.
محمدحسین هوشنگی از توزیع حدود ۴۶ هزار کارت سوخت از بهمن 
پارسال تاکنون هم از طریق این اداره کل خبر داد و افزود: حدود ۵ هزار 
کارت سوخت هم در باجه های پستی ، به دلیل نقص نشانی ، تغییر مکان 
مالکان و یا نقل و انتقال وسیله ی نقلیه هنوز به دست صاحبانشان نرسیده 

است.
وی از شهروندان گیلانی متقاضی دریافت کارت سوخت خواست ، با مراجعه 
به سامانه http://SCS.nIopdC.Ir، شماره شناسه ی کارت سوخت خود 
رهگیری  سامانه  در  این شناسه  کردن  وارد  با  ، سپس  کرده  دریافت  را 
مرسولات پستی به نشانی traCkIng.poSt.Ir ، از محل نگهداری کارت 

سوخت خود مطلع شوند.

رتبه دوم گیلان در جابه جایی تعداد بسته ها و امانات پستی
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خبر
نماینده تالش در دیدار با مدیرعامل تامین اجتماعی کشور؛

بیمارستان تأمین اجتماعی در غرب گیلان 
با محوریت تالش ساخته شود

نماینده مردم تالش در مجلس خواستار احداث بیمارستان تأمین 
اجتماعی در غرب گیلان شد و گفت: راه اندازی این بیمارستان 

می تواند مشکلات درمانی غرب گیلان را پوشش دهد.
اجتماعی کشور  تأمین  مدیرعامل  با  دیدار  در  حسن محمدیاری 
از  تالش  کرد:  اظهار  تالش  شهرستان  از  وی  بازدید  حاشیه  در 

شهرستان های کم برخوردار در حوزه درمان است.
وی با اشاره به زیرساخت های ضعیف سلامت محور در تالش افزود: 
لحاظ  از  اما  بوده  گیلان  شهرستان های  بزرگترین  از  یکی  تالش 
زیرساختی با محدودیت هایی مواجه است. نماینده مردم تالش در 
مجلس شورای اسلامی ارتقای کلینیک درمانی را از مطالبات جدی 
مردم این شهرستان دانست و بیان کرد: برای جذب پزشکان بیشتر، 

باید کلینیک ما به پلی کلینیک تبدیل شود.
محمدیاری با بیان اینکه شهرستان تالش حدود ۲۰۰ کیلومتر از 
اجتماعی  تأمین  ارتقای درمانگاه  دارد، گفت:  فاصله  استان  مرکز 

تالش می تواند بخشی از مشکلات این منطقه را پوشش دهد.
وی خواستار احداث بیمارستان تأمین اجتماعی در غرب گیلان 
با محوریت تالش شد و افزود: راه اندازی این بیمارستان می تواند 

مشکل درمانی غرب گیلان را پوشش دهد.

دادستان آستارا:

گمرک آستارا تخلیه کالاهای متروکه 
در انبارها را تعیین تکلیف کند

مراجع  در  پرونده هایی  آستارا گفت:  انقلاب  و  عمومی  دادستان   
قضایی و تعزیرات شهرستان داریم که اداره  کل گمرک آستارا باید 
در سریع ترین زمان ممکن نسبت به پیگیری آنها اقدام کند تا 
نسبت به تعیین تکلیف و بحث تخلیه کالاهای موجود در انبارها 
اقدام شود. یاسر همدمی در گفت وگو با خبرنگار ایسنا با بیان اینکه 
نظارت مستمری در راستای دستورات رییس قوه قضاییه و تاکید 
دادگستری کل استان گیلان مبنی بر نظارت مستمر از انبارهای 
عمومی گمرک و سازمان جمع آوری و فروش اموال تملیکی انجام 
می شود، اظهار کرد: بخشی از اموال موجود در انبارها دارای مالک 
مراجعه  گمرکی  کارهای  پایان  وجود  با  که  هستند  خصوصی 
نمی کنند. وی با اشاره به اینکه گمرک باید به آنها ابلاغ که سریعا 
اقدام کنند و در صورت مراجعه نکردن، نسبت به بحث فروش از 
طریق مزایده و نگهداری مبلغ در حساب امانی اقدام خواهد شد، 
افزود: بخشی از کالاها جزو کالاهای اساسی هستند که برای تهیه 
و واردات آنها به کشور ارز اختصاص یافته اما متاسفانه به دلیل 
ارز، متاسفانه  نیافتن  و اختصاص  نهادها  برخی  کم کاری و قصور 
بخشی از آنها در انبارها دپو شدند که نسبت به تعیین تکلیف آنها 

نیز اقدام می شود.
همدمی با بیان اینکه برخی کالاها نیز جزو کالاهای متروکه هستند 
که انتظار این است سازمان جمع آوری و فروش اموال تملیکی با 
افزایش نیروی انسانی خود نسبت به اقدام از جمله در بحث مزایده 
و تعیین تکلیف و فروش این کالاها اقدام کند، اظهار کرد: بخشی 
نیز مربوط به پرونده هایی است که در مراجع قضایی و  از موارد 
تعزیرات شهرستان داریم که اداره کل گمرک آستارا باید در سریع 
ترین زمان ممکن نسبت به پیگیری آنها اقدام کند تا نسبت به 
تعیین تکلیف و بحث تخلیه کالاهای موجود در انبارها اقدام شود.

مدیرکل بنیاد مسکن گیلان خبر داد؛

پیشرفت 100 درصدی پروژه دیواره 
گذاری روستای رودبارچیره فومن

مسکن  بنیاد  مدیرکل 
پیشرفت  از  گیلان 
پروژه  درصدی   ۱۰۰
روستای  گذاری  دیواره 
رودبارچیره از توابع بخش 
فومن  شهرستان  مرکزی 
دائمی   حامد  داد.   خبر 
دیواره  پروژه  از  بازدید  در 
رودبار  روستای  گذاری 
بخش  توابع  از  چیره 

مرکزی فومن اظهار کرد: پیشرفت این پروژه را ۱۰۰ درصد اعلام 
کردند.

وی افزود: این پروژه با اعتبار تخصیص یافته به ارزش ۳ میلیارد و 
پانصد میلیون تومان انجام شده و به منظور تکمیل آن و احداث 

دیواره دوم، به ۲ میلیارد و ۵۰۰ میلیون تومان اعتبار نیاز است.
به  پروژه  این  برای  چینی  دیوار  عملیات  داد: حجم  ادامه  دائمی 
میزان ۱۰۰۰ متر مکعب بوده و همچنین ۵۹۰ متر مکعب بتن 
ریزی انجام شده است. وی اضافه کرد: انجام این پروژه با حجم 
۵۰۰۰ هزار متر مکعب خاکبرداری و مخلوط ریزی، به ۳۰ متر 
گیلان  مسکن  بنیاد  مدیرکل  دارد.  احتیاج  ریزی  بولدر  مکعب 
تصریح کرد: مشکل رانش دیواره رودخانه با انجام دو مرحله دیواره 
گذاری ابتدا به ارتفاع ۱۰ و طول ۲۷ متر صورت گرفته و سپس 

دیواره دوم به ارتفاع ۶ و طول ۱۷ متر نیز انجام شده است.

با حضور حمزه خلیلی، رئیس کل دادگستری گیلان؛

دکتر سلیمان پور مدیرکل پزشکی قانونی استان گیلان شد
استان  قانونی  و  پزشکی  مدیرکل  معارفه  و  تکریم  مراسم 
استان گیلان صبح  با حضور رئیس کل دادگستری  گیلان 

امروز پنجشنبه در رشت برگزار شد.
استان  قانونی  و  پزشکی  مدیرکل  معارفه  و  تکریم  مراسم 
خلیلی  حمزه  والمسلمین  الاسلام  حجت  حضور  با  گیلان 
رئیس کل دادگستری استان گیلان صبح امروز برگزار شد.
کل  رئیس  خلیلی  حمزه  والمسلمین  الاسلام  حجت 
دادگستری استان گیلان در ابتدای این نشست با اشاره به 
خلق عظیم و اخلاق کریمانه پیامبر اکرم)صل الله و علیه و 
آله( گفت: گزارش پیامبر)صل الله و علیه و آله( از توحید و 

معاد با گزارش دیگر پیامبران کاملا متمایز است.
وی با بیان اینکه نسبت انسان ها به خداوند یکسان است و 
فاصله انسان ها به خداوند یکسان است اظهار داشت: تنها 
انسان هایی که تقوا دارند به خداوند نزدیک تر خواهند بود.

لازمه  و  عدالت  اهمیت  بر  تاکید  با  استان  قضایی  شورای  رئیس 

برخورداری یکسان انسان ها از عدالت تصریح کرد: کارشناسی درش 
پزشکی قانونی و در سایر رشته ها برای محاکم قضایی حجیت ذاتی 
می  صادر  را  قطعی  رای  کارشناسی،  نظریه  اساس  بر  قاضی  و  دارد 

کند.
وی در پایان با تقدیر از زحمات دکتر مهدی قربانی ثمین برای دکتر 

علی سلیمان پور مدیر کل جدید این سازمان آرزوی موفقیت کرد.

با تاکید بر اینکه نیاز است تا یک  استاندار گیلان 
رفع  گفت:  باشد،  چوکا  متولی  مشخصی  سازمان 
صنایع  و  چوکا  کارخانه  ارتقای  و  احیا  مشکلات، 
مرتبط با تامین اجتماعی کشور در گیلان نیازمند 

برنامه عملیاتی است.
تامین  اسدالله عباسی در دیدار مدیرعامل سازمان 
به  مربوط  که  مواردی  افزود:  کشور  اجتماعی 
اختیارات ما در استان است را حمایت و پشتیبانی 

خواهیم کرد.
وی با بیان اینکه علاوه بر چوکا، احیاء مجموعه فرش 
گیلان نیز مورد توجه قرار گیرد، اظهار کرد: در یک 
دوره زمانی فرش گیلان، حرف اول را می زد اما به 
هر دلیلی از بین رفت در حالی که  این مجموعه 

دارای ظرفیت بزرگی است.
سیزدهم  دولت  ارزشمند  اقدامات  به  اشاره  با  وی 
در احیاء واحدهای راکد و تعطیل خاطر نشان کرد: 
رئیس جمهوری  تاکیدات  از  راکد  واحدهای  احیاء 

بوده، موجب خوشحالی آیت الله رئیسی مبنی بر رضایت مردم می شود.
نماینده عالی دولت در استان گیلان با اشاره به موضوع مطرح شده در 
اضافه  مرتبط  و صنایع  احیاء چوکا  قرارگاه  تشکیل  بر  مبنی  این جلسه 
کرد: تشکیل قرارگاه های جهادی در موضوعات مختلف برای رفع مشکلات 

موثر است.
وی با اشاره به تعهد اشتغال ۳۳ هزار نفر در سال جاری در گیلان خاطر 
نشان کرد: سال گذشته در تعهد اشتغال موفق عمل کردیم  که امسال نیز 

با اقدامات موثر به این تعهد نیز عمل خواهیم کرد.

استاندار گیلان در بخش دیگری از سخنانش با تاکید بر ضرورت توجه به 
بیمارستان ها و مراکز درمانی تحت پوشش تامین اجتماعی در استان خاطر 
نشان کرد: ارتقاء درمانگاه های تحت پوشش تامین اجتماعی دارای قابلیت 

شبانه روزی توجه شود.
قرارگاه احیاء شرکت چوکا تشکیل می شود

از  تقدیر  با  دیدار  این  در  نیز  کشور  اجتماعی  تامین  سازمان  مدیرعامل 
اهتمام استاندار گیلان، با اشاره به در نظرگرفتن برنامه عملیاتی و زمانبندی 
شده برای شرکت صنایع کاغذ و چوب ایران »چوکا« گفت: قرارگاه احیاء 

شرکت چوکا و صنایع مرتبط نیز تا ۱۵ روز آینده تشکیل خو اهد شد.

میرهاشم موسوی اظهار کرد: با تشکیل قرارگاه احیاء 
همه  و  کرد  خواهم  معرفی  را  افرادی  چوکا،  شرکت 

اختیارات  به یک فرد واگذار خواهد شد.
وی اضافه کرد: مرتفع نشدن مشکلات کارخانه چوکا  
به ۱۵ تا ۲۰ سال گذشته برمی گردد و احیاء شرکت 
خواهد  هایی  سختی  یقین  به  سادگی  ضمن  چوکا 

داشت و مشکل فقط مساله پول نیست.
اظهار  احیاء شرکت چوکا  پیچیدگی های  درباره  وی 
کرد: سختی و پیچیدگی احیاء  شرکت چوکا به این 
معنی است که باید اراده ای برای این کار وجود داشته  
باشد و به طور طبیعی  باید با اراده قوی و توانایی برای 

این مهم تلاش کنیم.
مدیرعامل سازمان تامین اجتماعی کشور اضافه کرد: 
کارخانه  احیاء  برای  مدلی  تعریف  با  می کنم  تعهد 
چوکا، گام به گام در این ارتباط تلاش شود که نه تنها 
برای توریست و گردشگری منطقه گیلان  بلکه برای 

کل کشور اهمیت دارد.
انجام شده برای احیای  شرکت هپکو  اقدامات  با اشاره به  ادامه  وی در 
که مورد توجه رئیس جمهور بود، خاطر نشان کرد:  ۱۸ ماه تمام  برای 
این مهم تلاش کردیم و یک هزار و ۲۰۰ میلیارد بودجه برای این شرکت 

اختصاص  یافت.
وی با بیان ضرورت عزم برای رفع مشکلات و اینکه اراده ای  برای اوج گیری 
هپکو ایجاد شد، اضافه کرد: شرکت هپکو اوایل امسال  روی  ریل صعود 
قرار گرفته  و خبرهای خوبی برای صنایع سنگین، کشور و سهام دار  در 

پیش خواهد بود. 

استاندار گیلان:

قرارگاه احیا و ارتقای کارخانه چوکا و صنایع مرتبط با تامین اجتماعی تشکیل می شود

جرم  وقوع  از  پیشگیری  و  اجتماعی  معاون 
دادگستری گیلان گفت: هیچ گونه کالای متروکه 
و فاسدی در انبارهای گمرک بندر انزلی و بندر 
انجام شده، وجود  به نظارت های  با توجه  آستارا 

ندارد.
 احمد آقایی در حاشیه بازدید از گمرک آستارا 
در جمع خبرنگاران بیان کرد: با دستور رئیس کل 
دادگستری استان گیلان مبنی بر حسن نظارت 
قانون و حسن جریان در گمرک های بندر انزلی 
توانمند  دادستان   ۲ جدی  پیگیری  با  آستارا  و 
این شهرستان ها هیچ گونه کالای فاسد شدنی و 

متروکه در این دو شهرستان نداریم.
وی با اشاره به نظارت جدی دستگاه قضا در حوزه 
کالاهای موجود در انبارهای گمرک تصریح کرد: 
فاسد  و  متروکه  کالای  نبود،  نظارت ها  این  اگر 

شدنی زیاد داشتیم؛ در این سه سال کالاهای اساسی و ضروری و مایحتاج 
مردم که وارد این گمرک ها می شدند، با نظارت جدی دستگاه قضایی بر 
عملکرد متولیان اصلی این کالاها بر اساس قانون به دست مردم رسیده 
است، چون اینها از حقوق عامه بودند و از تخفیف های دولتی و حاکمیتی 

برخوردار بودند.
معاون اجتماعی و پیشگیری از وقوع جرم دادگستری گیلان با اشاره به 

شرایط مناسب موجود در گمرکات انزلی و آستارا بیان کرد: با استمرار این 
نظارت شرایط بهتر می شود؛ نسبت به سایر استان ها وضعیت بسیار مطلوب 
است، چنان که اگر در این نظارت ها فردی بخواهد ترک فعل کند، از آنجایی 

که اموال دولتی است، با افراد برخورد قانونی خواهد شد.
آقایی افزود: این دومین بازدید سال جاری در حوزه گمرک بود و در سه 
سال گذشته هشت بازدید و دیدار با متولیان اصلی هم در گمرک آستارا و 
هم بندر انزلی داشتند و دادستان های ۲ شهرستان هم بازدیدهای میدانی 

و  داشتند  مدیران  با  صمیمانه  نشست های  و 
بایدها و نبایدهای قانونی را به آن ها تذکر دادند.

 ۲ این  در  متولی  مدیران  کرد:  عنوان  آقایی 
تلاش  و  هستند  مسئولیت پذیر  هم  دستگاه 
همه  به  متعلق  که  حقوقی  این  برای  می کنند 
مردم است، چون از ارز ترجیحی و تخفیف های 
نظارتشان  با  رو  این  از  و  برخوردارند  قانونی 

موجب تضییع بیت المال نشدند.
وی گفت: تسهیل در ترخیص کالا موجب اشباع 
از  از جمله روغن که یکی  بازار می شود،  شدن 
نظارت  با  بود،  گذشته  سال های  در  مشکل ها 
دادستان های انزلی و آستارا این کالاها از جمله 
روغن، گندم، جو و نهاده های دامی با ترخیص 
و  المال  بیت  تضییع  از  جلوگیری  هم  به موقع 
هم با ورودش به بازار آن دغدغه های شهروندان 
از  بازدید  حاشیه  در  گیلان  دادگستری  رئیس کل  است.  شده  برطرف 
همراهی  با  ایکس ری  جدید  دستگاه  و  آستارا  گمرک  اداره کل  انبارهای 
بندر  دادستان های  و  استان  دادگستری  جرم  وقوع  از  پیشگیری  معاون 
آستارا و بندر انزلی و رئیس دادگستری آستارا دستور پیگیری ترخیص 
کالاهای انباشته در انبارهای گمرک این ۲ شهرستان و تکمیل دستگاه 

جدید ایکس ری گمرک آستارا دستورهای لازم را صادر کرد.

معاون اجتماعی و پیشگیری از وقوع جرم دادگستری گیلان:

هیچ گونه کالای متروکه و فاسدی در انبارهای گمرک بندر انزلی و بندر آستارا وجود ندارد

مدیر عامل برق منطقه ای گیلان و معاون هماهنگی امور عمرانی 
استانداری گیلان از پروژه در حال احداث پست ۲۳۰/۶۳ کیلوولت 
غرب رشت بازدید کردند. مدیر عامل شرکت برق منطقه ای گیلان 
با اعلام بهره برداری از ۱۵ پروژه با اعتباری بالغ بر ۲۰۰۰ میلیارد 
تومان در سال جاری اظهار کرد: با بهره برداری برداری از این پروژه ها 
در بخش پست و خط، شاهد پایداری بیش از پیش شبکه برق استان 
گیلان خواهیم بود. داراب زاده با اشاره به روند اجرای پروژه خط چهار 
این پروژه در برهه کنونی و در  مداره رشت-انزلی- پره سر گفت: 
شرایط ناترازی تولید با مصرف، بسیار حساس و حیاتی است چرا که 

می تواند به رفع حبس تولید نیروگاه پره سر کمک نماید.
وی افزود: با توجه اهمیت این پروژه ملی و زیر بنایی، اجرای این پروژه 
به علت عبور از زمین های کشاورزی، شالیزار و باغات صنوبر و وجود 
معارضین متعدد به کندی پیش می رود و انتظار می رود با مساعدت 
مراجع ذیربط قضایی و انتظامی و همکاری و همدلی دستگاه های 

مختلف، این پروژه با سرعت بیشتری اجرا شود.
مدیر عامل شرکت برق منطقه ای گیلان گفت: با توجه به شرایط بسیار 
سخت کار در استان گیلان، به علت کم بودن تعداد ایام کاری به علت فصول 

کشاورزی و بارندگی های مکرر، رتبه سوم کشور از نظر تراکم جمعیت و 
رتبه چهارم از لحاظ پرباری شبکه برق، ارزش بالای زمین در استان، کمبود 
مصالح و گران تر بودن مصالح نسبت به استان های مجاور و… انتطار می رود 
در تخصیص منابع مالی به دستگاه ها، شرایط منحصر به فرد شرکت برق 

منطقه ای گیلان لحاظ شود.
وی افزود: با توجه به اینکه موتور محرکه بسیاری از فعالیت ها، صنعت برق 
است و با لحاظ اینکه عموم مردم و تمامی ادارات، شرکت ها، دستگاه های 
دولتی و غیر دولتی از مواهب انرژی برق بهره مند می شوند، انتظار می رود 
دستگاه های اجرایی و مخصوصا شهرداری ها و بانک ها همکاری و تعامل 
با شرکت برق منطقه ای گیلان در اجرای پروژه ها  مطلوبتر و بیشتری 
استانداری  امور عمرانی  معاون هماهنگی  باشند. مسعودکاظمی  داشته 
گیلان گفت: از خدمات، پیگیری ها و تلاش جهادگونه مدیر عامل شرکت 
برق منطقه ای گیلان و همکارانشان در راستای اجرای پروژه های بزرگ 

ملی و استانی نهایت قدردانی را دارم.
وی افزود: با توجه به پروژه های بزرگ و مهم شرکت برق منطقه ای گیلان، 
انتظار می رود این خدمات بزرگ و ارزنده به نحو شایسته ای به مردم شریف 
استان اطلاع رسانی شود و امید را در دل مردم عزیز استان زنده نگهداریم. 
معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری گیلان گفت: پیگیریهای لازم در 
راستای همکاری بیشتر، بانک ها، شرکت ها، ادارات و… جهت همکاری 
مطلوبتر با شرکت برق منطقه ای گیلان انجام خواهد شد تا پروژه ها در اسرع 

وقت به بهره برداری برسند

در سال جاری محقق می شود:

1۵ پروژه برق با اعتباری بالغ بر 2000 میلیارد تومان به بهره برداری می رسد
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اقدام جدید باکو علیه ایران؛

آذربایجان صدور روادید فرودگاهی 
برای اتباع ایران را متوقف می کند

هموطنان  کرد:  اعلام  آذربایجان  جمهوری  در  ایران  سفارت 
ایرانی غیر مقیم که قصد سفر هوایی به جمهوری آذربایجان 
و به دریافت روادید ورود نیاز دارند می توانند قبل از سفر و از 
طریق )سامانه آسان ویزا( اقدام به دریافت ویزای الکترونیکی 

کنند.
اطلاعیه ای  در  باکو  در  ایران  اسلامی  جمهوری  سفارت    
جمهوری  به  هوایی  سفر  قصد  که  ایرانیانی  به  خطاب 
آذربایجان را دارند، اعلام کرد: بنابر اعلام وزارت امور خارجه 
جمهوری آذربایجان از تاریخ دوم تیرماه ۱۴۰۲ ، روند صدور 
در  ایران  اسلامی  جمهوری  اتباع  برای  فرودگاهی  روادید 
خواهد  متوقف  آذربایجان  جمهوری  بین المللی  فرودگاه های 
شد و هموطنانی که نیاز به دریافت روادید ورود برای سفر به 
جمهوری آذربایجان دارند می توانند قبل از سفر و از طریق 
)سامانه آسان ویزا( اقدام به دریافت ویزای الکترونیکی کرده و 
یا جهت دریافت روادید در گذرنامه حضورا به نمایندگی های 
دیپلماتیک و سرکنسولگری های جمهوری آذربایجان مراجعه 

کنند.
جمهوری  زمینی  مرزهای  است:  آمده  اطلاعیه  این  در 
آذربایجان نیز از زمان شیوع کرونا تاکنون برای تردد مسافری 
به روی اتباع خارجی و همسایه همچنان و تا تصمیمات بعدی 

بسته است.

وزیر حمل ونقل روسیه وعده داد:

کریدور شمال ـ جنوب جایگزین کانال 
سوئز می شود

سرمایه گذاری 3 میلیارد دلاری مسکو

وزیر حمل ونقل روسیه وعده داد که حجم کالاهای ارسالی 
جنوب  ـ  شمال  بین المللی  حمل ونقل  کریدور  طریق  از 
)InStC( که به عنوان جایگزینی برای کانال سوئز شناخته 
می شود، طی ۷ سال آینده تقریباً سه برابر خواهد شد.  به 
روسیه  وزیر حمل ونقل  ساولیف،  ویتالی  راشاتودی،  از  نقل 
روز پنجشنبه در مجمع بین المللی اقتصادی سن پترزبورگ 
از طریق  ارسالی  کالاهای  که حجم  داد  وعده   )SpIEF(
 )InStC( کریدور حمل ونقل بین المللی شمال – جنوب
می شود،  شناخته  سوئز  کانال  برای  جایگزینی  به عنوان  که 

طی ۷ سال آینده تقریباً سه برابر خواهد شد.
یک  جنوب   – شمال  کریدور  گزارش،  این  اساس  بر 
است  کیلومتر   ۷۲۰۰ به طول  آبی خاکی  حمل ونقل  شبکه 
جابه جایی  برای  را  جاده ای  و  ریلی  کشتی،  مسیرهای  که 
محموله بین روسیه، ایران، آذربایجان، هند و آسیای مرکزی 

به هم متصل می کند.
ساخت این پروژه در اوایل دهه ۲۰۰۰ آغاز شد، اما تلاش ها 
برای توسعه آن پس از تحریم های غرب که مسکو را مجبور 
و  آفریقا  آسیا،  به  اروپا  از  را  خود  تجاری  جریان های  کرد 

خاورمیانه تغییر دهد، تشدید شد.
ساولیف توضیح داد که مجموع جریان محموله در امتداد این 
کوریدور در سال ۲۰۲۲.۱۴. ۵ میلیون تن بود و پیش بینی 

برای سال جاری میلادی ۱۷.۶ میلیون تن است.
وی افزود: پیش بینی می شود تا سال ۲۰۳۰ این حجم به ۴۱ 

میلیون تن برسد.
در زمان حاضر، تنها برخی از بخش های این مسیر عملیاتی 
است و روسیه و ایران در ماه گذشته توافق کردند که یک 
تا  دارد  قصد  مسکو  بسازند.  آن  به  الحاق  برای  ریلی  خط 
سال ۲۰۳۰ بیش از ۳ میلیارد دلار برای توسعه این پروژه 

سرمایه گذاری کند.
می تواند  مسیر  این  که  است  کرده  اعلام  بارها  روسیه 
جایگزینی برای کانال سوئز شود، آبراهی ۱۹۳کیلومتری که 

دریای مدیترانه را به دریای سرخ متصل می کند.
هر روز حدود ۱۲ درصد از تجارت جهانی از طریق این کانال 

که مسیر محبوب بین اروپا و آسیاست، صورت می گیرد.
انتظار می رود تجارت از طریق کریدور شمال – جنوب به 
شرکت ها اجازه دهد تا حدود ۵۰ درصد هزینه های حمل و 
نقل را کاهش دهند و تا ۲۰ روز در زمان سفر در مقایسه با 

مسیر کانال سوئز صرفه جویی کنند.

رئیس اتاق بازرگانی مشترک ایران و روسیه:

حمل و نقل دریایی بهترین مسیر برای تجارت ایران و روسیه است
رئیس اتاق بازرگانی مشترک ایران و روسیه با اشاره به اقدامات اخیر در 
خصوص راه اندازی خط آهن رشت -کاسپین گفت: اگر خط آهن رشت به 

بندر کاسپین وصل شود و کشتی های حمل کالا رو-رو 
باشند حمل و نقل دریا محور بهترین مسیر برای توسعه 

مراودات تجاری با کشور روسیه است.
 به گزارش مانا، هادی تیزهوش تابان افزود: حمل و نقل 
جاده ای ایران از مرز آستارا محدودیت هایی دارد بطوری که 
حداکثر کامیون هایی که می توانند از این مرز بگذرند ۲۵۰ 
دستگاه در شبانه روز است و می توان این تعداد را به ۵۰۰ 
خودرو هم افزایش داد اما باید به این نکته توجه داشت که 
هنوز امکانات و لجستیک مورد نیاز برای این تعداد در آن 

کشور فراهم نیست.
مناسب  بسیار  این شرایط  در  را  ریلی  ایجاد شبکه  وی، 
ارزیابی کرد و افزود: اگر خط آهن رشت به بندر کاسپین 
متصل شود و کشتی های حمل کالا رو-رو باشند مسیر 
اما  است  تجاری  توسعه  برای  فرصت  بهترین  دریایی 
کارگو  و  برده  بهره  ترکیبی  نقل  و  از حمل  بتوانیم  باید 
اجناسی است که  و  مواد  اقلام، کالاها،  )Cargo کلیه 
با هواپیما، کشتی، قطار و کامیون حمل می شوند و برای 
آن ها بارنامه یا صورت بار صادر می شود.( را در استان های 

شمالی مورد توجه قرار دهیم.
تیزهوش تابان با اشاره به افزایش صادرات ایران به روسیه گفت: در ایران 
که  می شود  تولید  غیره  و  صیفی جات  مانند  باکیفیتی  بسیار  کالاهای 
مورد نیاز روسیه هستند. ایران هم به کالاهایی مانند آهن آلات، چوب و 
نهاده های دامی روسی نیاز دارد که با واردات این کالاها از روسیه واحدهای 
تولیدی کشور می توانند پویا بوده و ارزش افزوده ایجاد کنند. به گفته وی، 
بزرگترین مشکل ایران در تجارت خارجی مشکلات سیستم بانکی هستند 
که خوشبختانه ایران و روسیه توانسته اند مبادلات بانکی خود را با روبل 
انجام دهند این امر کمک شایانی به فعالیت اقتصادی کشور می کند و با 
برنامه هایی که دولت برای افزایش صادرات به روسیه در نظر گرفته تکمیل 

زیرساختها و خط آهن رشت به آستارا تسهیل گر خوبی خواهد بود.
راه  اجرای  در  داد:  ادامه  روسیه  و  ایران  مشترک  بازرگانی  اتاق  رئیس 
باید  با روسیه )آذربایجان( داریم که  رابط  آهن رشت-آستارا یک کشور 
برنامه ریزی و سیاست گذاری دقیقی در این رابطه داشته باشیم تا مبادا 

این کشور ثالث مانعی در مسیر شود که در این صورت به راحتی می توانیم 
مبادلات تجاری خود با کشور روسیه به ۱۰ میلیارد دلار افزایش داده که 

این خود موجب ایجاد اشتغال شده و در گردش اقتصادی کشور مؤثر است.
تیزهوش تابان با بیان اینکه مجتمع بندری انزلی از دیرباز بعنوان محور 
صادرات و واردات با روسیه بوده است، اضافه کرد: در سال های اخیر بنادر 
انزلی و کاسپین رشد خوبی داشته و امکانات خوبی فراهم کرده اند اما به 
دلیل انباشت رسوبات در ورودی رود ولگا هم اکنون بسیاری از کشتی ها 

نصف ظرفیت خود بارگیری می کنند.
وی عنوان کرد: روسیه با بودجه سنگینی که برای لایروبی اختصاص داده 
که امید است بزودی مشکل مرتفع شود و در این صورت کشتی های ما 

قادر خواهند بود با ظرفیت کامل در آنجا پهلوگیری کنند.
های  تلاش  از  تقدیر  با  روسیه  و  ایران  مشترک  بازرگانی  اتاق  رئیس 
کشتیرانی دریای خزر برای خرید کشت تصریح کرد: در مجتمع بندری 
انزلی تردد به سهولت انجام می شود اما کمبود کشتی در دریای کاسپین 

موجب شده بارهای ما روی زمین بماند.

باید نگاه ما  ایران ادامه داد:  با اشاره به امکانات خوب بنادر شمالی  وی 
را  از جنوب صیفی جات و محصولات کشاورزی  باشد و  ایران  به سراسر 
سایر کشورها صادر  به  و  وارد  بنادر شمالی  به 
کنیم. روسیه کشور بزرگی با نیازهای بسیار است 
که از طریق ایران می تواند آنها را تأمین کند. 
می  ایران  از  دریایی  مسیر  نزدیکی  به  توجه  با 
توان از این امکانات برای توسعه تبادلات تجاری 

استفاده کرد.
تیزهوش تابان اضافه کرد: روسیه ترانزیت خودرو 
بنادر  و  ایران  مسیر  از  را  خود  صیفی جات  و 
ایجاد  با  توانیم  می  ما  و  می دهد  انجام  گیلان 
خط مستقیم از جنوب به روسیه و استفاده از 
کامیون ها، تریلرها و ماشین های یخچال دار از 
ضایعات کالاها بکاهیم و ترانزیت از این مسیر را 

تقویت کنیم.
وی با اشاره به ورود ارگان های مختلف در بحث 
ترانزیت کالا اظهار کرد: باید یک سازمان ویژه 
باشیم  داشته  کالا  ترانزیت  برای  تصمیم گیر 
مجموعه ها  سایر  از  را  شده  روز  به  امکانات  تا 

دریافت کند.
رایزن های  بودن  جوان  به  ادامه  در  تیزهوش 
سازمان توسعه تجارت ایران اشاره و بر آموزش آنها تاکید کرد و افزود: آنها 
باید با استفاده از تجربیات ارزشمند این حوزه فعالیت بیشتر و گسترده تری 
داشته باشند. مجتمع بندری کاسپین بزرگترین زیرساخت بندری ایران در 
دریای خزر است که با رویکرد صادراتی و با هدف توسعه روابط اقتصادی با 
کشورهای حاشیه خزر و راه اندازی کریدور شمال - جنوب در منطقه آزاد 
انزلی احداث شده است. این مجتمع بندری، مشخصات بنادر نسل سوم 
را دارد که با پنج پست اسکله مشتمل بر پایانه های تجاری، کانتینری، 
چندمنظوره، محوطه عمومی، اسکله رو _ رو، پایانه غلات، سوخت و صنایع 
دریایی است که ظرفیت تخلیه و بارگیری در فاز نهایی به ۱۵ میلیون تن 

کالا را در سه نوبت کاری دارد.
منطقه آزاد انزلی تنها منطقه آزاد شمال کشور با ۲ بندر مهم و با سابقه 
انزلی با قدمت ۳۰۰ ساله و بندرنوین کاسپین است که در مجموع با ۲۲ 

پست اسکله فعال هستند.

معاون امور بندری و حوزه خزر سازمان منطقه آزاد انزلی 
گفت: با پهلوگیری، تخلیه و بارگیری همزمان ۵ شناور 
تجاری در اسکله های مجتمع بندری کاسپین، ظرفیت 
جدیدی جهت صادرات، ترانزیت و واردات کالای اساسی 
و نهاده های تولید کشور با استفاده از مزیت های قانونی 
مناطق آزاد و تکمیل زیرساختهای لجستیکی و بندری 

ایجاد شده است.
افقی معاون بندری و حوزه خزر سازمان منطقه  امین 
شناور   ۴ پهلوگیری  و  ورود  با  کرد:  اظهار  انزلی  آزاد 
جنرال کارگو و یک کشتی تانکر در این مجتمع بندری 
مجموعا ظرفیت ۱۵ هزارتن کالا به صورت همزمان در 
پنج اسکله بندر کاسپین در حال تخلیه و بارگیری است.

امین افقی با اعلام این خبر افزود: با پهلوگیری، تخلیه و 
بارگیری همزمان ۵ شناور تجاری در اسکله های مجتمع 
صادرات،  جهت  جدیدی  ظرفیت  کاسپین،  بندری 
تولید  نهاده های  و  اساسی  کالای  واردات  و  ترانزیت 

کشور با استفاده از مزیت های قانونی مناطق آزاد و تکمیل زیرساختهای 
لجستیکی و بندری ایجاد شده است.

دبیر شورای لجستیک منطقه آزاد انزلی ادامه داد؛ یکی از برنامه ها و اهداف 
بازار های جدید و نیز جذب کالاهای  انزلی ورود به  سازمان منطقه آزاد 
متنوع بوده، بر همین اساس ۵ شناور پهلوگرفته شده؛ شامل تانکر حامل 
روغن خام خوراکی، کانتینرهای وارده از مسیر کریدور چین – قزاقستان – 
ایران )بندرکاسپین(، کالای ترانزیتی، صادراتی و پهلوگیری آزمایشی یک 
شناور حامل کالای اساسی در اسکله جدید الاحداث است که با اقدامات 

انجام شده در حوزه توسعه بازار منطقه آزاد انزلی و با تکمیل زیرساختهای 
بندری آن به ظرفیت های قبلی افزوده شده است.

معاون امور بندری و حوزه خزر با اشاره به سرمایه گذاری گسترده بخش 
خصوصی در ساخت سیلوی غلات، مخازن فله مایع و انبارهای سرپوشیده 
و روباز و استفاده از تجهیزات استراتژیک بندری تصریح کرد: با توسعه 
آزاد  منطقه  در محدوده  کاسپین  و  انزلی  بنادر  در  بندری  زیرساختهای 
انزلی در سالهای اخیر شاهد رشد شاخص های بندری و دریایی و شکوفایی 
بهره  با  بندر  دو  این  که  بوده ایم  گیلان  بنادر  از طریق  فرامرزی  تجارت 
مندی از مزیت ها و معافیت های قانونی مناطق آزاد می توانند نقش بسزایی 

در توسعه تجارت با اوراسیا و نیز فعالسازی کریدور شمال 
– جنوب و سایر کریدورهای تجاری عبوری با استفاده از 

حمل و نقل ترکیبی ایفا نمایند.
دبیر میز تجارت با اوراسیا منطقه آزاد انزلی با بیان رشد 
۹۶ درصدی میزان تخلیه و بارگیری کالا در سال گذشته 
در بندر کاسپین، ابراز امیدواری کرد: با توسعه دیپلماسی 
اقتصادی و همگرایی منطقه ای و افزایش تعداد اسکله های 
قابل بهره برداری مجتمع بندری کاسپین در سال جاری 
در کنار اتصال ریل سراسری به این بندر و بهره برداری 
از اسکله رو –رو در تابستان امسال شاهد استمرار رشد 
بود. عضو  بندر خواهیم  این  در  بارگیری  و  تخلیه  میزان 
شورای لجستیک مناطق آزاد کشور با تشریح لزوم استفاده 
از ظرفیت های بنادر در توسعه اقتصاد دریا محور افزود: با 
افزاری  افزاری و سخت  نرم  بعد  توسعه لجستیک در دو 
کریدورهای  توسعه  در  کشور  بنادر  ظرفیت  از  می توان 
ترانزیتی ومبادلات تجاری و توسعه اقتصاد دریا محور بهره 
کلیه  همگرایی  و  همکاری  افزایی،  هم  توسعه  نیازمند  مهم  این  که  برد 
دستگاه های اجرایی در این راستا است و مناطق آزاد کشور با ظرفیت های 
قانونی و مزیت های رقابتی می توانند نقش بسزایی در تحقق این مهم ایفا 
نمایند. امین افقی در پایان توسعه حمل و نقل کانتینری، افزایش صادرات 
کالاهای تولیدی کشور و مناطق آزاد به کشورهای حوزه خزر و ترانزیت 
کالا از مسیر های تجاری از طریق بنادر منطقه آزاد انزلی، افزایش خطوط 
از مهمترین  را  بنادر روسیه، قزاقستان و آذربایجان  به  کشتیرانی منظم 

برنامه های حوزه بندری منطقه آزاد انزلی در سال جاری اعلام کرد.

برای نخستین بار انجام شد

تخلیه و بارگیری همزمان ۵ کشتی در مجتمع بندری کاسپین

به گفته مدیرعامل سازمان تامین اجتماعی کشور، ۱۱ هزار 
حوزه  زیرساخت های  توسعه  برای  تومان  میلیارد   ۵۰۰ و 
سرمایه ای به صورت عمده در بخش درمان پیش بینی شده 
اجتماعی  تأمین  درمان  نیرو های  آن ها،  اضافه شدن  با  که 

تقویت می شود.
میرهاشم موسوی مدیرعامل سازمان تامین اجتماعی کشور 
عصر امروز در جریان بازدید از بیمارستان تأمین اجتماعی 
شهید املاکی کومله از توابع شهرستان لنگرود با تأکید بر 
این  برای  پرستاری خوبی  و  درمان  پشتیبانی،  کادر  اینکه 
از  تعدادی  اینکه  با  کرد:  اظهار  شده،  تأمین  بیمارستان 
پزشکان متخصص این بیمارستان جذب شده اند، اما برای 
پزشکی  علوم  دانشگاه  از  متخصص  پزشکان  دیگر  جذب 

کمک خواهیم گرفت.
بر توسعه خدمات درمانی در بیمارستان های  با تأکید  وی 

کومله  بیمارستان  افزود:  اجتماعی،  تأمین  توسط  گیلان  ویژه  به  کشور 
با هدف شناسایی و  بازدید  این  و  بهره برداری است  در مرحله مقدماتی 
برطرف شدن نواقص احتمالی این بیمارستان برای خدمت رسانی بهتر به 

بیمه  شدگان تأمین اجتماعی انجام شد.
مدیرعامل سازمان تأمین اجتماعی با تأکید بر استقرار تجهیزات 
پیشرفته در کنار ترمیم تجهیزات نصب شده کنونی  گفت: در 
گفت وگو با بیماران به این ارزیابی رسیدیم که بیماران از خدمات 

ارایه شده رضایت نسبی دارند.
وی با اشاره به اینکه امسال رقم قابل توجهی برای توسعه درمان 
اختصاص یافته، بیان کرد: ۱۱ هزار و ۵۰۰ میلیارد تومان برای 
توسعه زیرساخت های حوزه سرمایه ای به صورت عمده در بخش 
درمان پیش بینی شده که با اضافه شدن آن ها، نیرو های درمان 

تامین اجتماعی تقویت می شود.
مدیرعامل سازمان تأمین اجتماعی از تلاش برای بهره برداری 
۲ بیمارستان در تهران و جنوب ایران خبر داد و گفت: متناسب 
با تخصص ها و ایجاد بستر های لازم، تجهیزات پیشرفته ازجمله 
ام آر آی هم با هماهنگی وزارت بهداشت در این بیمارستان به کار 

گرفته خواهد یافت.

مدیرعامل تأمین اجتماعی:

 11 هزار و ۵00 میلیارد تومان برای توسعه زیرساخت های درمانی اختصاص یافت

مدیر عامل شرکت برق منطقه ای گیلان از آغاز به کار نیروگاه برق ۱۱ 
مگاواتی شرکت نئوپان فومنات با بیش از ۵ میلیون یورو هزینه خبر داد.

نیروگاه   : گفت  نیروگاه  این  افتتاح  مراسم  حاشیه   در  زاده  داراب  بهمن 
مقیاس کوچک ۱۱ و ۳۴ مگاواتی خود - تامین شرکت نئوپان فومنات با 
۲ مولد برق با هدف تامین برق مصرفی مورد نیاز این شرکت و خانه های 
منطقه و کاهش خاموشی های برق ساکنان با ۵ میلیون و ۵۰۰ هزار یورو 
هزینه به بهره برداری رسید. وی با اشاره به نیاز ۱۰ مگاواتی کارخانه نئوپان 

فومنات به عنوان یکی از صنایع فعال گیلان ، افزود : نیروگاه شرکت نئوپان 
فومنات ۱۱ مگاوات برق تولید می کند که مازاد این انرژی قرار است به 
خانه های ساکنان منطقه منتقل شود و این موضوع در شرایط اوج مصرف 
از خشک  گیلان  منطقه ای  برق  عامل شرکت  مدیر  دارد.  اهمیت  بسیار 
کردن مواد اولیه تولید شده در شرکت نئوپان فومنات با گرمای ۴۰۰ درجه 
سانتی گراد خروجی از ژنراتو های این نیروگاه خبر داد و گفت: به دلیل واقع 
شدن این نیروگاه در محل مصرف ، از اتلاف ۱۰ درصدی انرژی تولید شده 

در نیروگاه در مسیر انتقال به محل مصرف و صرف هزینه بالا برای نصب 
خطوط انتقال جلوگیری می شود. بهمن داراب زاده افزود: در حال حاضر 
۴ نیروگاه مقیاس کوچک در بندر کاسپین منطقه آزاد، بیمارستان قائم 
رشت، شهرک صنعتی ماسال و شرکت نئوپان فومنات برای تولید ۸۴ و 
۳۹ مگاوات انرژی برق در مدار قرار دارند. مجتمع تولیدی صنعتی فومنات 
با ایجاد اشتغال برای حدود ۶۰۰ نفر ، برای مصارف داخل گیلان و دیگر 

استان های کشور نئوپان و ام دی اف تولید می کند

بهره برداری از نیروگاه برق مجتمع تولیدی نئوپان فومنات
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خبر
شهردار رشت در نشست تخصصی با کارشناسان 

فضای سبز خبر داد :

افزایش سرانه فضای سبز 
از اولویت های توسعه شهری

*  گلایه شهروندان از وضعیت فضای سبز به حق است
ساز  زمینه  تخصصی  پشتوانه  بدون  زودبازده  کارهای   *

سلب اعتماد مردم و اتلاف بیت المال

سبز  فضای  کارشناسان  با  تخصصی  نشست  در  رشت  شهردار 
افزایش سرانه فضای سبز را از اولویت های توسعه شهری ذکر کرد 
و گفت: گلایه شهروندان از وضعیت فضای سبز به حق است و 
باید با راهکارهای تخصصی و علمی جهت رفع مشکلات و نواقص 

اقدام کنیم.
به گزارش واحد خبر مدیریت ارتباطات و امور بین الملل شهرداری 
رشت_ نشست تخصصی رحیم شوقی شهردار رشت با کارشناسان 
فضای سبز شهرداری رشت امروز یکشنبه ۲۸ خرداد ۱۴۰۲ در 
راستای ساماندهی و افزایش سرانه فضای سبز و موضوعات مرتبط 

برگزار شد.
افزایش سرانه فضای  اینکه  بیان  با  شهردار رشت در این جلسه 
سبز یکی از اولویت های توسعه شهری است ابراز داشت: علاوه بر 
توسعه فضای سبز و مصادیق آن  باید در میزان دسترسی همه 
شهروندان به فضای سبز توازن ایجاد شود تا عدالت شهری و توجه 
یکسان به همه مناطق سطح شهر نمود پیدا کند که البته این امر 

به برنامه ریزی درست و پشتکار همه مدیران نیازمند است.
شوقی با بیان اینکه وی به دنبال کارهای نمایشی نیست تصریح 
کرد: بنده به دنبال دیده شدن در شهر نیستم و میخواهم ثمرات 
همدلی به صورت اصولی و زیربنایی به بار بنشیند و نفع اقدامات 

در دست اجرا به مردم برسد.
وی انجام کارهای زودبازده اما بدون پشتوانه تخصصی را زمینه 
ساز سلب اعتماد مردم و اتلاف بیت المال ذکر کرد و گفت: وظیفه 
ما به عنوان شهرداری این است تا با ایجاد عرصه های سبز زمینه را 

برای ارتقای سلامت و نشاط شهروندان فراهم کنیم.
شهردار رشت گلایه شهروندان از وضعیت فضای سبز را به حق 
دانست و تصریح کرد: گلایه شهروندان از وضعیت فضای سبز به 
حق است و باید با استفاده از ظرفیت اندرکاران و کارشناسان و 
زحمتکشان این حوزه و با ارائه راهکارهای تخصصی و علمی جهت 

رفع مشکلات و نواقص اقدام کنیم.
ایجاد  نیز در راستای  این جلسه  به ذکر است حاضران در  لازم 
پارک های جدید، حفظ و نگهداری فضای سبز، اختصاص بودجه 
برای پروژه های حوزه فضای سبز شهری، رسیدگی به ورودی های 
شهر رشت و مواردی نظیر این صحبت کرده و برای بهتر شدن 
عملکرد شهرداری در بخش فضای سبز پیشنهاداتی را ارائه دادند.

تکرار تراژدی خانه هوشنگ ابتهاج؛

آرامگاه پورداوود در مسیر تخریب؟!

آرامگاه استاد ابراهیم پورداوود که مربوط به دوره قاجار بوده و در 
سبزه میدان رشت واقع شده است از یادگار های به جا مانده از 
مفاخر گیلان بوده که پس از تخریب خانه هوشنگ ابتهاج همواره 

دلهره تخریب این خانه در دل شهروندان است.
این خانه شکسته  ناودان  پیداست  تصاویر هم  همان طور که در 
است که علاوه بر تهدید جان عابرین پیاده، ممکن است خسارت 

جبران ناپذیری به این خانه ارزشمند وارد شود.
این اثر که در تاریخ ۱۰ خرداد ۱۳۸۲ به عنوان یک آثار ملی ایران 
به ثبت رسیده است و نگهداری از آن یک وظیفه ملی به حساب 
در حال  گیلان  فرهنگی  میراث  اداره کل  توجهی  بی  با  می آید 

تخریب است.
ایران، و  ایران شناسی در سرزمین  پورداوود که وی را بنیادگذار 
زنده کنندهٔ فرهنگ و زبان های ایران باستان دانسته  و به او لقب 
از افتخارات گیلان بوده و حفظ  فردوسی زمان داده شده است 

خانه به جای مانده از او ضرورتی انکار ناپذیر است.
با  از این خانه  به راستی چه کسی مسئولیت حفظ و نگهداری 

ارزش ملی را به عهده دارد که با ضعف در عملکرد مدت هاست 
که در مسیر تخریب رها شده است؟ منبع : گیل خبر

در راه توسعه رشت..
تامین  را  نیازهای حال حاضر  پایدار( توسعه ای است که       »)توسعه 
به  را  نیازهای خود  تامین  در  آینده  نسل های  توانایی  اینکه  بدون  کند، 

خطر بیندازد«.
     »)توسعه( فرآیندی است  مبتنی بر تغییر که به منظور شکوفایی و 

تحقق ظرفیت های بالقوه اجتماع و در حرکاتی جمعی تبدیل 
زندگی  سطح  ارتقای  و  پیشرفت  راستای  در  و  بالفعل  به  آن 

جامعه.
     )توسعه( به معنای کاهش فقر، بیکاری، نابرابری، صنعتی 
بر  مبتنی  اجتماعی  نظم  زیست،  محیط  حفظ  بیشتر،  شدن 
مالیاتی، اجتماعی و  امور  افزایش شراکت عموم در  عدد است، 

فرهنگی است«.
     جناب رضویان، از اعضای جوان شورای اسلامی شهر رشت 
اخیرا در مصاحبه ای از فرسوده شدن رشت به دلیل کلی گویی 
ها و دوری از عدل گرایی مدیریت شهری سخن گفته که بسیار 
صحیح بوده و دغدغه ایشان را به عنوان عضو ناظر توسعه شهری 

کاملا  بجا می دانم.
     ناگفته آشکار است که نمیتوان از عموم جامعه انتظار داشت 
در خصوص »توسعه و توسعه پایدار« شناخت کافی داشته باشند 
و به اجزای آن واقف باشند. این مهم به عهده  مدیریت شهری، 

شامل وزارت مربوطه و شهرداری و شورای شهر میباشد.
و  مسکن  وزارت  توسط  عموما  شهری  توسعه  طرحهای       
شهرسازی و در قالب طرحهای توسعه آمایش سرزمین، توسعه 
جمعیتی و زیستگاهی، طرح های جامع ، تفصیلی شهر تهیه و 
تدوین میشود و جهت اجرا به واحدهای مربوطه از جمله ادارات 
کل راه وشهرسازی، شهرداری، محیط زیست، میراث فرهنگی 

و گردشگری، آب و فاضلاب و سایر ادارات ذیربط ابلاغ نمایید.
     شهرداری به عنوان نهاد عمومی غیردولتی وابسته به دولت 
بطور بلاواسطه و در خط مقدم توسعه شهری قرار دارد و وظیفه 

خطیر تعریف شده در )توسعه پایدار( را برعهده دارد.
از  مناسب  مقاطع  و شورای شهر در  اگر شهردار       چه خوب میشود 
نظرات، اطلاعات و دانش نخبگان و مستعدان شهر و انطباق آن با طرحهای 
به  عمل  با  همگی  و  جویند  بهره  آن  از  و  شوند  آگاه  ای  توسعه  مصوب 
مصوبات در شرایط اقلیمی شهر و نظارت دائم و بدون غفلت به وظایف 

اداری و انسانی خود عمل نمایند.
توسط   ۱۳۸۶ سال  در  رشت«  جامع  »طرح       
مهندسین مشاور طرح و کاوش با همکاری مهندسان 

مشاور پارسوماش پایدار در ۱۱ جلد تهیه شده است.
اعضای  کلیه  و  »شهردار«  از  حقیر  بنده  سوال       
یا  معاون  یا  مشاور  آیا  که،  است  این  شهر«  »شورای 
جامع  »طرح  گزارش  که  دارند  خود  کنار  در  مدیری 

رشت« را مطالعه کرده و به آن اشراف داشته باشند؟
درکمیسیون  فعالیتم  سال   ۶ درون  در  که  من       
فرهیختگان  ازاین  بابرخی  رشت  شهر  شورای  عمران 
از  یک  هر  درکنار  اکنون  میدانم  بعید  و  شدم  آشنا 

عزیزان باشند.
     عمل گرایی محض، روزمرگی و فرار به جلو در 
شد  باعث  رشت  شهر  شورای  و  شهرداری  گستره 
مجموعه مدیریت شهری تحت تاثیر   مسائل اقتصادی 
و  درآمد و هزینه شهر ،غرق در مسائل مالی و ساخت 
و ساز و تصمیم گیری ها و حواشی آن شود و بطور 

کلی از     )توسعه پایدار( جدا مانده اند.
     به محض اولین  مانع و نافرمانی با تعویض و جابجایی پرسنل و  مدیران 
سعی در پوشاندن عیوب عملکردی دارند و صد البته خود     نیز واقفند که 
جابجایی ها  و عزل و نصب های گاه و بیگاه تاثیر مثبتی در روند عملکرد 
ومرج   وهرج  تشویش  ایجاد  با  ناخواسته  یا   خواسته  و  نگذاشته  شهری 

هزینه ای دیگر بر دوش شهر و مردما نش می اندازد.
     دراین بخش  به مسائلی اساسی و ساده ولی فراموش شده میپردازم 
بی  واسطه  به  اما  تکرارمیشوند  متعدد  جلسات  در  مداوما  سالهاست  که 
عملی درورطه فراموشی فرو رفته وشایسته ست هرازگاهی با تلنگری از 

آن یاد شود.
     الف: مهمترین مسئله فراموش شده رشت،

 مسئله زباله آن است که درواقع باید گفت مسئله زباله، کود آلی، زباله 
که   .  . شیرابه  تصفیه  مبداء،  از  تفکیک  سراوان،  لندفیل  پسماند،  سوز، 
به  و  جلو  به  فرار  با  سالهاست  و  میشود  زباله خلاصه  مسئله  در  همگی 
فراموشی سپردن واقعیات واجب، از اصل مسئله دور مانده ایم و روز به روز 

و سال به سال به شدت معضل و عمق فاجعه افزوده میشود
 و ما هنوز میگوییم، معضل زباله بایستی از مبداء حل شود.

       همه مقامات میگویند معضل زباله بایستی بصورت تفکیک از مبداء 
حل شود، ولی سالیانه و با عجله و بدون مطالعه فنی، صدها میلیارد تومان  
)از جیب مردم(  هزینه میکنیم و زباله شهری را دیوانه وار به بیرون از شهر 
حمل می کنیم و  سپس به عوض اینکه در   کود آلی با سرعت و صرف 
هزینه قلیل، سریعتر جدا سازی کنیم و به کود آلی تبدیل کنیم و بازاریابی 
نموده و آن را بفروشیم؛ غیر مسئولانه کامیونها را روانه سراوان می کنیم 
» که اگر بصورت دستوری روانه نکنیم« با ۱۲۰۰۰ تن زباله در محوطه 

کود آلی مواجه  می شویم!! که این نیز یک فاجعه است،
 و اگر مجددا به سراوان و یا هر مکان دیگری حمل شود با معضل نگهداری، 
حشرات و شیرابه آلوده مواجه میشویم و ناچارا برای نگهداری آن سالیانه 

ده ها میلیارد تومان )از جیب مردم( هزینه میکنیم.
     هنگامی که کوه ۱۰۰ متری زباله در سراوان خشمگین میشود و با 

روش فرار به جلو و هزینه چند صد میلیارد تومانی دیگر )از جیب مردم( 
به سراغ خرید زباله سوز و تولید برق میرویم که میدانیم هیچگاه مجوز 
انجام و تولید برق را نخواهد گرفت ) نمونه های دیگر در کشور شاهد این 

ادعا هستند(

     کمی به اول برگردیم.
     هیچ میدانید که هزینه سالیانه جمع آوری سطح که بصورت مناقصه 
برگذار میشود و عموما توسط ۲ یا ۳ شرکت دارای تجربه تخصصی اجرا 

میشود در حال حاضر حدود ۱۵۰ میلیارد تومان است؟!
     مبلغی که به راحتی و با کمی دقت و دلسوزی توسط زحمتکشان 

همین شرکتها تبدیل به تفکیک زباله از مبداء شود و با توجه به توسعه 
خطوط تولید کود آلی در سالهای اخیر و صرف بخشی از همین هزینه و  

افزایش نیروی انسانی لازم در محل به کود آلی تبدیل شود
 و ادامه ماجرا...

     و نهایتا  چرخه صرفه جویی از هزاران میلیارد تومان در سراوان و  زباله 
سوز و  شیرابه و تصفیه خانه های متعدد و بیهوده که        هدر دادن 
سرمایه مردم شهر و کشور بوده و متاسفانه  متخصصین نام آشنا هم هیزم 

بیار این معرکه ناموزون میشوند.
     کلیه مسئولین آگاه دلسوز شهر میدانند و گا ها به زبان میاورند که 
راه حل اصلی مشکل زباله و لندفیل و شیرابه و زباله سوز در تفکیک از 
مبداء به خلاصه میشود که کاملا درست است، و تجربه کشورهای توسعه 

یافته را نیز شاهد میاورند.
     مگر در کشورهای پیشرفته فقط مردم و شهروندان زباله را تفکیک 

شده ارائه میکنند؟
     بدور از اغراق، شاید ۱۰ درصد

      اکثر آنها زباله خود را بصورت درهم داخل سبدها و سطل های زباله 
شهر می اندازند؟

     بدور از اغراق، شاید ۸۰ درصد.
     آیا توریست ها و شهروندان در شهروندان در شهرهای متوسط و بزرگ 
آسیا واروپا خواسته یا ناخواسته  زباله مصرفی را در خیابان و کوچه و جاده 

پرتاب  نمی کنند؟
     بدور از اغراق ۱۰ درصد.

     به همین روشنی وسادگی، مانند کشور عزیز خودمان
     پس تفاوت در چیست؟

با رعایت اصول و  انجام وظایف       آری، مسئولین   و شرح وظایف و 
نظارت بر اجرای آن.

     یقین دارم که اگر مسئولین بخواهند و نظارت کنند، هزاران پرسنل 
شرکتهای جمع آوری زباله رشت، قادر به تفکیک ازمبداء و جداسازی آن 

خواهند بود به شرط آنکه تفکیک شود. )تجربه کلیه شهرهای پیشرفته(
     یقین دارم درسایرشهرها وکشورها ، درنقاط مختلف ، کوچه ها و پارک 
ها و جاده ها شاهد بوده اند و اگر کمی دقت داشتند مطمعنا شاهد نظافت 

و جمع آوری و حتی تفکیک آن درمحل توسط زحمتکشان بوده اند.
     با کمی دقت نظر در این موضوع و تحقیق و مطالعه در 
قراردادها و شرح وظایف افراد مشغول بکار در این جبهه 
توسط مسئولین دلسوز و اعضای دغدغه مند شورای شهر 
رشت، به جهت ادعای این حقیر از هر دو منظر پی خواهند 

برد.
اینگونه  شدن  اجرایی  صورت  در  که  است  بدیهی       
در همین  نیز  و خردمندانه، شهروندان  دلسوزانه  اقدامات 
راستا جهت گیری نموده و با وسواس بیشتری در نظافت و 

پاکیزگی شهر خود کوشا خواهند بود.
     حال ، که شهروندان از پگاه تا شامگاه در گوشه و کنار 
شهر با مناظر زشت تجمع زباله در کوچه ها، پای درختان، 
پای سبدهای زباله )صبح گاهان( آنهم پس از جمع آوری 
زباله  زباله روبرو میشوند و میدانند که  توسط کامیونهای 
ها دیوانه وار بسمت بیرون شهر حمل میشوند و با کمبود 
نیروی کار در کود آلی مواجه میشوند و همچنان دیوانه وار 
بسمت سراوان برده میشوند و در آنجا دیوانه وار با میلیارد 
ها تومان هزینه به کوهی تبدیل میشوند و از آنها شیرابه 
میلیاردها  شیرابه  تصفیه  برای  و  میشود  جاری  ای سمی 
تومان هزینه میکنند و ناگهان به فکر جمع آوری و هدایت 
شیرابه به تصفیه خانه میشوند و متوجه میشوند که تصفیه 

اخیر پسماندی دارد که فکرش را نکرده بودند!!!
     با این حال چه انتظاری از شهروند ....؟

     ب: توسعه شهر و ساخت و ساز
اهالی ساخت و ساز و مسئولان شهری میدانند که       
راه و  سیاست توسعه ساخت و ساز شهری توسط وزارت 
شهرسازی در قالب طرحهای توسعه، بازآفرینی، جامع و تفضیلی شهر، با 
مشارکت ۱۶ دستگاه اداری و اجرایی تهیه، تدوین و به شهرداری جهت 

رعایت و   اجرا ابلاغ میشود.
شهر  شورای  عمران  کمیسیون  جلسه  در  حاضرین   شهادت  به       
از  مطروحه  سوالات  به  دستگاه   ۳ فقط  نظر  مورد  دستگاه   ۱۶ از  رشت 
رشت  تفضیلی  توسعه  طرح  مشاور  مهندسین  سوی 
نظر  اعلام  پارس(  جهان  نقش  مشاور  )مهندسین 

نمودند که این خود نشانه عدم توجه 
مدیران و مسئولان دستگاههای دولتی و اجرایی نسبت 
به توسعه شهریست؛ دلیل اصلی آن هم این است که 
و  متولی  را  شهرسازی  مسکن  و  شهرداری  همگی 

مسئولان امور نگهداری و توسعه شهری میدانند.
     صد البته که این، یعنی مدیریت یکپارچه شهری 
جهان  شهرهای  اتفاق  به  قریب  اکثر  در  که  امریست 
اعمال میشود، اما در ایران به دلیل اعتقاد دولت مرکزی 
به تمرکز قدرت ، مدیریت شهری در دوایر مختلف و 
تحت اختیار ادارات و شرکتهای متعدد دولتی از جمله، 
برق، مخابرات، آب و فاضلاب، راه شهرسازی، شهرداری 
و... بدون هماهنگی و بدور از یکپارچگی اداره میشود.

     در این مقاله، بنده فقط به آن بخش از مدیریت 
و  داشته  توجه  ساز  و  ساخت  امر  به  که  شهری 
و  مسکن  وزارت  توسط  شده  تدوین  استراتژی  تحت 

شهرسازی و دخالت مستقیم شهرداری ها میپردازم.
     در نگاه اول وظیفه شهرداری نظارت دقیق بر اجرای مصوبات و ضوابط 
طرح تفصیلی مصوب شهری که توسط وزارت راه و شهرسازی ابلاغ شده 

است می باشد.
     اولین گام    نظارت بر شروع عملیات ساختمانی است که الزاما می 

بایستی با اخذ مجوز ساخت )پروانه ساختمان( باشد.
     دومین گام   نظارت برصحت طرح ارایه شده جهت ساخت، در تطابق 

با ضوابط طرح تفصیلی ابلاغ شهر می باشد.
     سومین گام   تعیین، انطباق و محاسبه هزینه های مصوب عوارض 
صدور مجوز ساخت )پروانه ساختمانی( و اخذ آن جهت صرف هزینه های 

شهرداری و شهر.
     چهارمین گام   در صورت عدم تطابق طرح با ضوابط طرح تفصیلی، 
بررسی تطابق با ضوابط طرح جامع شهری و در صورت موافقت    مقام 
مسعول با اصلاح طرح و محاسبه هزینه های لازم که مالک می بایستی 
طبق مصوبات شورای شهر پرداخت نماید، به دبیرخانه کمیسیون ماده ۵ 
قانون شورای عالی شهر سازی کشور که در ادارات کل راه و شهرسازی 

استان قرار دارد و رییس آن استاندارمی باشد، ارایه شود.
     لازم به تذکر است که در اولین بند از اولین پارگراف ضوابط طرح 
تامین هزینه  به منظور  است  )) شهرداری مجاز  قید شده  تفصیلی شهر 
های اجرایی طرح، حد فاصل تراکم پایه معادل مسکونی تا تراکم و کاربری 
با تعرفه خدمات شهری که توسط شهرداری  مصوب طرح حاضر مطابق 
پیشنهاد و توسط شورای اسلامی شهر تصویب میشود، به متقاضیان واگذار   
توسعه  )صندوق  عنوان  تحت  جداگانه  در صندوق  آن  از  ناشی  درآمد  و 
شهری( برای اجرای طرح تفصیلی و تملک اراضی شهری در طرح های 

توسعه شهری هزینه نماید.((      از اطاله بحث پوزش میطلبم. 
هرگام  و  هرمرحله  در  محوله  وظایف  انجام  کیفیت  به  آینده  مبحث  در 

میپردازم.
     به ارادت ......    سعید پورتوکلی    خرداد 1402

و  شهرک سازی  تصرف،  هرگونه  گفت:  کیاشهر  شهردار  عاطفی  مرتضی 
واگذاری در پارک ملی بوجاق شایعه ای بیش نیست و این شایعات را تکذیب 
می کنم.  احسان باقری پور رئیس اداره پارک ملی خشکی - دریایی بوجاق 
کیاشهر در گفت و گو با خبرنگار ایلنا از رشت اظهار داشت: باتوجه به برخی 
شایعات در فضای مجازی و برخی اهالی بخش کیاشهر مبنی بر واگذاری 
زمین، بحث تصرف و شهرک سازی در حوزه پارک ملی بوجاق این شایعات 
را صراحتاٌ تکذیب می کنیم. باقری پور در ادامه افزود: همکاران ما باتوجه به 
فعالیت دو پاسگاه شبانه روزی سفیدرود و بوجاق به صورت شبانه روزی در 

منطقه حضور دارند و مواردی این چنینی صورت مجلس خواهد شد.
افزود:  می کنیم،  رسیدگی  گزارش ها  به  دراسرع وقت  اینکه  بیان  با  وی 
همچنین پرونده ها را به مراجع قضایی معرفی کرده و تقاضای رسیدگی 
خواهیم داشت. باقری پور در خصوص بحث تصرف زمین های پارک ملی 
بوجاق تصریح کرد: در طول ماه گذشته فقط یک مورد این چنینی مواجه 

شدیم که دراسرع وقت به مراجع قضایی معرفی شد 
و دستور قلع وقمع از طرف دستگاه قضا صادر  شد.

وی در خاتمه تأکید کرد: در خصوص واگذاری زمین 
به  بوجاق  ملی  پارک  ویژه  به  چهارگانه  مناطق  در 
شخص یا سازمانی هیچ گونه ضوابطی نداریم و این 

مناطق جز سرمایه ملی محسوب می شوند.
دراین خصوص  نیز  کیاشهر  شهردار  عاطفی  مرتضی 
گفت:  هرگونه تصرف، شهرک سازی و واگذاری در 
پارک ملی بوجاق شایعه ای بیش نیست و این شایعات 
افزود:محیط زیست  ادامه  را تکذیب می کنم. وی در 
متعلق به مردم است و باید به وسیله خود آنها اداره 

شود.
بالای گردشگری  پتانسیل  بوجاق دارای  پارک ملی  اینکه  بیان  با  عاطفی 

جاذبه های  تمامی  از  مردم  برخورداری  برای   داریم  توقع  افزود:  است، 
گردشگری پارک ملی بوجاق و کیاشهر، طرح تفضیلی تصویب شود.

در گفت وگو با ایلنا مطرح شد؛

تکذیب شهرک سازی در پارک ملی بوجاق
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افزایش نرخ ارز باعث تورم می شود؟

آیا افزایش نرخ ارز باعث تورم می شود؟
نباید از اینکه بخشی از افزایش نرخ تورم که نتیجه افزایش نرخ ارز است، ما را از مهار نیروی بنیادی تورم غافل کند.

تیمور رحمانی * 
 آیا افزایش نرخ ارز علت اصلی تورم ایران است؟ نه واقعا. آیا ثبات نرخ 

ارز لازم است؟ بدون تردید. آیا باید نرخ ارز را ثابت نگه داشت؟ نه الزاما.
ایران طی  اقتصاد  از معضل فراروی  این پرسش و پاسخ کوتاه توصیفی 
دهه ها و به طور مشخص طی پنج سال گذشته بوده است. اگر فردی ناآشنا 
است  ببیند، ممکن  را  پاسخ  و  پرسش  این  اقتصاد  علم  مبانی عمیق  با 
اصحاب علم اقتصاد را دچار تشتت فکری تلقی کند یا حتی ممکن است 
چند مورد بد و بیراه نثار نویسنده آن کند. اما از منظر تحلیل عمیق اقتصاد 
کلان چهار پرسش و پاسخ ارائه شده فوق بسیار دقیق و بسیار نزدیک به 
یقین هستند. اگر آنها را یقین مطلق نمی دانیم، دلیل آن است که یقین 
مطلق فقط مختص خداوند بزرگ است و ما مخلوقات ناقص همواره در 

تلاش برای قربت به یقین مطلق باقی خواهیم ماند.
درحالی که موضوع کنترل تورم و سیاست پولی و نظام مدیریت نرخ ارز 
در جهان موضوعی حل شده است و قلیل کشورهایی همچنان از ناحیه 
تورم در معرض آسیب هستند، ما از سال۱۳۵۰ تاکنون از تورم بالا رنج 
می بریم و مصائبی که این تورم بالا به قدرت اقتصاد ملی، رفاه، عدالت، 
است.  ناشمردنی  است،  وارد کرده  و...  روابط خانوادگی  اخلاق،  فرهنگ، 
به همین دلیل، آن اندازه جسم و روح ما را آزرده است که هیچ چیزی 
را مهم تر از کنترل تورم و حداقل قابل تحمل کردن آن ندانیم. در عین 
حال، سیاستگذاران پولی در غالب کشورهای جهان به درجه ای از پختگی 
رسیده اند که محدودیت های خود را در کنترل تورم درک کنند. به عنوان 
نمونه، در واکنش به رخدادی مانند آنچه متعاقب فروکش کردن کرونا و 
آسیب دیدن زنجیره عرضه از یک طرف و شوک جنگ روسیه و اوکراین 
از طرف دیگر برای تورم پیش آمد، با طمانینه با جهش تورم مقابله کردند 

تا مبادا اسباب تداوم رکود را فراهم کنند.
به ویژه در یک سال اخیر و حتی ماه های اخیر  اما در سال های اخیر و 
نشانه های سرگشتگی در رابطه نرخ ارز و تورم با وجود شبه یقین درباره 
رابطه این دو، به خوبی هویدا بوده است. این سرگشتگی اگر صرفا پیامدش 
با اهمیتی نیست. مشکل آنجا است  باشد، مساله  ناقص بودن دانش ما 
که این سرگشتگی می تواند تصمیم گیری ما را در مسیری سوق دهد که 
این درد گران تورم و کاهش ارزش پول ملی را همچنان تداوم بخشد. به 
این جهت، بسیار ضروری است که ما به سرعت و به دور از جنگ مکاتب 
اقتصادی که در ادبیات و تحقیقات امروزه اقتصاد کلان دنیا هیچ جایگاهی 
ندارد و به تاریخ پیوسته، اما همچنان در ایران بساط آن داغ است، به دنبال 
تحلیلی مبتنی بر نظریه موجود اقتصاد کلان و مورد حمایت حقایق تجربی 
موجود در داده ها از رابطه نرخ ارز و تورم باشیم و بر اساس آن به تصمیم 

سیاستی برای تخفیف تورم بپردازیم.
برای توفیق در این مسیر ابتدا باید تشخیص دهیم که چه توضیح تئوریک 
قابل قبولی برای تورم بالا در طول پنج دهه در اقتصاد ایران وجود دارد 
که توسط داده ها نقض نمی شود و به عنوان محقق باید بپذیریم که اگر 
توضیح ما مورد نقض جدی پیدا کند، باید از آن توضیح دست بکشیم. 
مدت ها است که توضیح تئوریک من از تورم ماندگار اقتصاد ایران در یک 
جمله خلاصه می شود: »تورم ماندگار و بالای اقتصاد ایران محصول ایجاد 
توان خرج کردن فراتر از توان تولید اقتصاد است.« این ایجاد توان خرج 
کردن فراتر از توان تولید در داده ها خود را به شکل بیشتر بودن نرخ رشد 
نقدینگی از نرخ رشد اقتصادی نشان می دهد. این ایجاد توان خرج کردن 
و همچنان  از حدود سال۱۳۵۰-۱۳۴۹ شروع شده  تولید  توان  از  فراتر 
تداوم داشته و البته در مقاطعی تشدید یا اندکی ملایم شده است. این 
ایجاد توان خرج کردن فراتر از توان تولید سبب می شود که تقاضای کالاها 
و خدمات بر عرضه کالاها و خدمات پیشی بگیرد و در نتیجه فشار بر 
قیمت کالاها و خدمات ایجاد شود و آن گاه افزایش قیمت ها و تورم نتیجه 
کاملا طبیعی آن است که دانشجوی سال اول علم اقتصاد آن را می آموزد. 
اما این به آن معنی نیست که همواره ابتدا رشد نقدینگی اتفاق می افتد 
و سپس اسباب افزایش تقاضا می شود و آن گاه اسباب افزایش قیمت ها و 

تورم می شود.

بخش قابل توجهی از تصمیم به خرج کردن و ایجاد تقاضا قبل از آنکه 
رشد نقدینگی ظاهر شود، تحقق می یابد و رشد نقدینگی را اجتناب ناپذیر 
می کند. همچنین، لازم است بدانیم که این ایجاد توان خرج کردن فراتر 
از توان دولت تنها از طریق عملیات مالی دولت )نه صرفا بودجه عمومی( 
و مدارای مقرراتی با بانک ها و موسسات اعتباری امکان پذیر است. جالب 
است بدانیم که از حدود سال۱۳۵۰ که این ایجاد توان خرج کردن فراتر از 

توان تولید اقتصاد آغاز شده است، عمدتا با این توجیه انجام شده است که 
قصد کمک به تولید و ایجاد رشد اقتصادی بالا و ایجاد اشتغال و افزایش 
رفاه وجود دارد و با این نیت انجام شده؛ درحالی که دقیقا عکس آن را به 
بار آورده است. کسانی که سال های آغازین دهه۱۳۵۰ را به یاد دارند، به 
خوبی به یاد می آورند که چگونه تلاش برای تبدیل ایران به ژاپن در فاصله 
کوتاه، نه تنها ایران را به ژاپن نرساند، بلکه از کره جنوبی که شانه به شانه 

ما در حال رشد و توسعه بود هم عقب انداخت.
به ۲۵درصد  تورم ۲درصدی  تبدیل  اسباب  هم  تلاش  همان  همچنین، 
تنها در عرض ۶سال شد، هم اسباب تبدیل متوسط رشد اقتصادی بالای 
۱۰درصدی دهه۱۳۴۰ به رشد منفی اقتصادی در سال۱۳۵۴ و ۱۳۵۶ شد 
و هم اسباب تبدیل ضریب جینی از ۴۳/ ۰ به ۵/ ۰تنها در حدود ۷سال 
برای همیشه  از آن زمان  بالا  تورم های  به  ایران  اقتصاد  شد. وارد شدن 

اقتصاد ایران را وارد مسیرهای متوسط رشد اقتصادی پایین کرد.
اما چرا این توضیح از تورم مورد نقض ندارد؟ در دهه۱۳۴۰ که تفاوت رشد 
نقدینگی و رشد اقتصادی بسیار اندک بود )یعنی ایجاد توان خرج کردن 
فراتر از توان تولید بسیار ناچیز بود(، تورم نیز بسیار اندک بود. در فاصله 
سال های ۱۳۵۷ تا ۱۳۷۹ که تفاوت رشد نقدینگی و نرخ رشد اقتصادی 
قابل توجه بود )یعنی ایجاد توان خرج کردن فراتر از توان تولید قابل توجه 
بود(، تورم نیز قابل توجه بود و در همین دوران در مقاطعی که این ایجاد 
توان خرج کردن فراتر از توان تولید شدید تر بوده و رشد نقدینگی از رشد 

اقتصادی بسیار فراتر رفته، تورم نیز شدیدتر بوده است.
در سال های۱۳۵۰ تا ۱۳۵۷ و ایضا در سال های۱۳۷۹ تا حدود۱۳۸۹ که 
ایجاد توان خرج کردن فراتر از توان تولید، قابل توجه بود و رشد نقدینگی 
از رشد اقتصادی به طور قابل توجهی بالاتر بوده است، منجنیقی به نام 
درآمدهای حاصل از ثروت نفت در اختیار ایران قرار گرفت تا گلوله آتشین 
تورم ایجادشده بر اثر ایجاد توان خرج کردن فراتر از توان تولید را به بیرون 
از اقتصاد پرتاب کند و تا حدی از شدت نیروی تورمی ایجادشده بکاهد 
)دانشجوی درس اقتصاد کلان یک به خوبی می داند که تقاضای کل دارای 

تعریفی به شکل ad=C+I+g+X-M است که در آن ad کل تقاضا 
برای کالاها و خدمات تولیدشده در داخل یک کشور، C کالاها و خدمات 
خریداری شده توسط خانوارها، I کالاها و خدمات خریداری شده توسط 
توسط  خریداری شده  و خدمات  کالاها   g سرمایه گذاری،  برای  بنگاه ها 
دولت، و X-M تفاوت بین صادرات و واردات یا خالص خرید خارجیان 
از کالاها و خدمات تولیدشده در داخل است. درآمد حاصل از ثروت نفت 

بلکه صرفا فروش یک ثروت  تولید نیست،  از  آنکه درآمد حاصل  ضمن 
است، می تواند به ما کمک کند که واردات بیشتری انجام دهیم و با افزایش 
M یا واردات، گویی کل تقاضا برای کالاها و خدمات تولیدشده در داخل 
مطابق تعریف فوق را کاهش داده ایم یا تقاضا و نیروی تورمی آن را از 
طریق واردات به خارج از اقتصاد ایران پرتاب کرده ایم. بنابراین هنگامی 
که در سال های۱۳۵۰ تا ۱۳۵۷ و سال های۱۳۷۹ تا ۱۳۸۹ که ایجاد توان 
خرج کردن فراتر از توان تولید داشته ایم؛ اما تورم خیلی شدید نبوده است، 
منجنیق درآمد حاصل از ثروت نفت به ما کمک کرده است نیروی تورمی 

و گلوله آتشین تورم را به جهان خارج پرتاب کنیم.
به همین دلیل هم هست که به محض کاهش درآمدهای نفتی )مثلا بر 
اثر تحریم( گویی آن منجنیق پرتاب گلوله آتشین تورم به خارج از اقتصاد 
توان خرج  ایجاد  از  ناشی  تورمی  نیروی  ما گرفته اند و آتش  از  را  ایران 
کردن فراتر از توان تولید، دامن خود ما را گرفته است. در دهه۱۳۹۰ نیز 
ایجاد توان خرج کردن فراتر از توان تولید که خود را در داده ها به شکل 
رشد بسیار بیشتر نقدینگی از رشد اقتصادی نشان داده، خود را به شکل 

تورم های بالا نمایان کرده است.
 تنها در سال های۱۳۹۳ تا ۱۳۹۶ بود که همچنان ایجاد توان خرج کردن 
فراتر از توان تولید به شکل بیشتر بودن رشد نقدینگی از رشد اقتصادی 
وجود داشت؛ اما تورم نسبتا پایین بود که ممکن است نقضی برای توضیح 
این چهار سال  در  می دهد  نشان  داده ها  در  دقت  اما  باشد.  ما  تئوریک 
نیز ایجاد توان خرج کردن فراتر از توان تولید همچنان نیروی تورمی را 
ایجاد کرد؛ اما از طریق نرخ سود بسیار بالا و آن هم متاثر از پدیدار شدن 
دارایی های منجمد و موهومی در ترازنامه بانک ها، این نیروی تورمی موقتا 
حبس شد و انباشته شد و به آینده پرتاب شد. به همین دلیل است که بعد 
از ۱۳۹۶ آن نیروی انباشته و آتش زیر خاکستر با اولین نسیم دور جدید 
تحریم ها خود را گستراند و بدجوری دامن ما را گرفت. آن گاه، ملاحظه 
می کنیم که آن هم نقضی برای توضیح تئوریک ما محسوب نمی شود؛ زیرا 
توضیح تئوریک ما ادعا دارد که به طور متوسط )نه در تک تک سال ها(، 

رشد  از  فراتر  نقدینگی  رشد  یا  تولید  از  فراتر  کردن  خرج  توان  ایجاد 
اقتصادی عامل اصلی تورم در ایران بوده و هست و خواهد بود.

حتی در شرایط کنونی و در پنج سال گذشته که نرخ تورم به طور متوسط 
تورم معلول  از  قابل توجهی  بوده است، همچنان بخش  حدود ۴۳درصد 
که  نکنیم  فراموش  است.  تولید  توان  از  فراتر  کردن  خرج  توان  ایجاد 
هم اکنون بسیاری از بنگاه های بزرگ می توانند با انتشار انواعی از اوراق 
با نرخ سود بالاتر از نرخ سود تسهیلات در بازار سرمایه نیاز مالی خود 
را تامین کنند؛ اما چون به تسهیلات ارزان قیمت بانکی دسترسی دارند، 
عقلایی است که سراغ انتشار اوراق نروند و با گرفتن تسهیلات مشکل خود 
را حل کنند که نتیجه آن رشد نقدینگی است. این فقط نمونه ای است از 
نمونه های بسیار که چگونه ایجاد توان خرج کردن فراتر از توان تولید به 

رشد بالای نقدینگی و لذا تورم بالا تداوم می بخشد.
اما اکنون به توضیح تئوریکی می پردازیم که عامل اصلی تورم ایران را نرخ 
ارز می داند. اولین نقض آشکار این توضیح دهه ۱۳۵۰ است که نرخ ارز 
هیچ تغییری نکرد؛ اما نرخ تورم طی فقط ۶سال از حدود ۲درصد به حدود 
۲۵درصد رسید. دومین نقض آشکار این توضیح سال های ۱۳۷۹ تا ۱۳۸۶ 
و در حد ضعیف تر تا ۱۳۸۹ است. در این دوران نیز نرخ ارز تغییر قابل 
اعتنایی نداشت؛ اما تورم کماکان تداوم یافت؛ گرچه همان طور که اشاره 
شد در این دو دوره زمانی با استفاده از درآمد حاصل از فروش ثروت نفت، 
نیروی تورمی به جهان خارج پرتاب شد و تا حدی از تورم های خیلی بالا 
ممانعت به عمل آمد. این در حالی است که توضیح قبلی ما یعنی ایجاد 
توان خرج کردن فراتر از توان تولید هیچ مورد نقض جدی نداشته و در 
تمام دوره هایی که تورم بالا بوده، ایجاد توان خرج کردن فراتر از توان تولید 

نیز بالا بوده است.
آیا آنچه در بالا گفته شد، به آن معنی است که افزایش نرخ ارز نقشی 
در ایجاد تورم و به ویژه تورم های بالای پنج سال گذشته نداشته است؟ 
طبیعی است که اصحاب علم اقتصاد چنین نمی اندیشند و افزایش نرخ ارز 
را در ایجاد تورم های بالای سال های اخیر بسیار دخیل می دانند. اما نباید 
فراموش کرد که بخشی از افزایش نرخ ارز بعد از ۱۳۹۷ انعکاس نیروی 
بنیادی شکل گرفته برای افزایش نرخ ارز در سال های قبل از آن بوده که 
با مداخله در بازار ارز به تاخیر افتاده است )محققانی که علاقه مند هستند 
بدانند تا چه اندازه این نیروی بنیادی افزایش نرخ ارز قبل از ۱۳۹۷ شدید 
بوده است از نظریه برابری قدرت خرید استفاده نکنند، بلکه از نظریه پولی 
استفاده کنند که نظریه برابری قدرت خرید را هم در خود جای می دهد(.
با این حال، بخشی از افزایش نرخ ارز در سال های اخیر حاصل آن چیزی 
است که تحت عنوان شوک منفی عرضه به شکل تغییر رابطه مبادله به 
ضرر ایران و کاهش تولید و صادرات نفت و افزایش هزینه های مبادلات 
خارجی از آن یاد می شود و همچنین تشدید خروج سرمایه ناشی از عدم 
اطمینان و افزایش انتطارات تورمی. به همین دلیل است که جریان اصلی 
علم اقتصاد در واکنش به چنین شوکی توصیه به این نمی کند که رشد 
نقدینگی به شدت محدود شود و افزایش نرخ ارز را در تورم بالاتر از رشد 
نقدینگی موثر می داند و به همین دلیل مدیریت بازار ارز را اجتناب ناپذیر 
می داند، گرچه معنی این مدیریت ثابت نگه داشتن نرخ ارز نیست. اما نباید 
فراموش کرد که از همین تورم سالانه حدود ۴۹درصدی که مرکز آمار در 
انتهای اردیبهشت اعلام کرده، بخش قابل توجهی از آن همچنان معلول 
ایجاد توان خرج کردن فراتر از توان تولید است و صرفا آن بخش از تورم 
که از رشد نقدینگی فراتر رفته است به تغییر برون زای نرخ ارز قابل نسبت 
دادن است. این موضوع از آن جهت بااهمیت است که نباید از اینکه بخشی 
از افزایش نرخ تورم که نتیجه افزایش نرخ ارز است، ما را از مهار نیروی 
بنیادی تورم غافل کند. همچنین نباید فراموش کرد که عدم تلاش برای 
مهار نیروی ایجاد توان خرج کردن فراتر از توان تولید در تورم های بالای 
کنونی می تواند خطر از کنترل خارج شدن تورم را پیش روی ما قرار دهد 

و ما لازم است از آن پرهیز کنیم.
* اقتصاددان
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موسی غنی نژاد * 
تا زمانی که اقتصاد دستوری بر کشور حاکم است و فضای کسب وکار بسته 
انتظار  داخلی و خارجی اجازه رشد بخش خصوصی واقعی را نمی دهد، 

دست یافتن به برندها و استارت آپ های موفق بیهوده خواهد بود.
داروگر،  قدیمی  بنگاه  مجدد  بازگشایی  و  تعطیلی  به  مربوط  خبرهای 
موضوع برندهای معروف ایرانی و سرنوشت غم انگیز آنها را دوباره بر سر 
زبان ها انداخت. واقعیت این است که تولد و مرگ برندهای تجاری منطق 
اقتصادی روشنی دارد و اینکه برخی از آنها در طول زمان از بین می روند 

جای تعجب و نگرانی نیست.
 مشکل جای دیگری است که حکایت از مسائل به مراتب جدی تری دارد. 
سوال اینجاست که چرا تقریبا همه بنگاه های اقتصادی موفق و مهم ایرانی 
که عمدتا طی دهه های ۱۳۳۰ و ۱۳۴۰ خورشیدی شکل گرفته بودند به 
تدریج کارآیی خود را از دست دادند؛ به طوری که یا به بنگاه های زیان ده 
دولتی تبدیل شدند یا ورشکسته شدند و از دور فعالیت اقتصادی بیرون 
رفتند و پرسش مهم دیگری که به طور منطقی در پی پرسش اول مطرح 
می شود این است که چرا دیگر بنگاه های بزرگ در بخش خصوصی در ابعاد 

بنگاه های بزرگ پیش از انقلاب اسلامی عملا شکل نگرفتند.
اقتصادی،  نظام  همه جانبه  بررسی  مستلزم  پرسش  این  به  دقیق  پاسخ 
اما  است؛  ایران  در  انقلاب  فردای  در  استقراریافته  اجتماعی  و  سیاسی 
این میان داشته  اجمالا می توان گفت یک عامل نقش تعیین کننده در 
است و آن ایدئولوژی سیاسی اقتصادی پیشران انقلابیون در آن مقطع 
تاریخی بود. نشانه های این ایدئولوژی را نه تنها در گفتارهای سیاسیون 
نشسته بر سریر قدرت بلکه در میان رقبا و حتی مخالفان آنها نیز می توان 
سراغ گرفت. مضافا اینکه تقریبا همه روشنفکران تاثیرگذار در آن زمان، 
یا نه، علنا و موکدا  اینکه دارای گرایش های اسلامی بودند  از  صرف نظر 
با آنچه »سرمایه داری وابسته« می نامیدند، مخالفت می کردند و خواهان 
ایران بودند. طبیعی بود که در آن فضای  ریشه کن کردن آن از جامعه 
فکری تصمیمات و سیاستگذاری ها سویه به اصطلاح »ضدسرمایه داری« و 

»ضد وابستگی« بگیرد.
اکثریت قریب به  انقلاب اسلامی  اینکه در همان فردای پیروزی  نتیجه 

و  رسانده  به هم  بیشترشان شهرتی  که  موفق  و  بزرگ  بنگاه های  اتفاق 
تبدیل به برندهای معروفی شده بودند، مصادره شدند و سرنوشت آنها در 
دستان مدیران جوان و اغلب کارنابلد دولتی قرار گرفت. مدعیان هر بنگاه 
بزرگ و موفق را نماد »سرمایه داری« و هر نوع ارتباط با اقتصاد و تکنولوژی 
جهانی را نشانه »وابستگی« می دانستند و در طرد و نفی آن می کوشیدند.

 بنابراین چگونه می شد تصور کرد که در چنین فضای فکری و اجتماعی 
یک بنگاه بخش خصوصی به اندازه ای بزرگ و موفق شود که عنوان برند 
را بر آن نهاد؟ ناکارآمدی حاکمیتِ این ایدئولوژی در ده ساله نخست پس 
از انقلاب آشکارا خود را نشان داد. ازاین رو عقلای قوم به فکر چاره جویی 
بسیار  البته  اقتصادی،  اصلاحات  آغاز  آن  نتیجه  نخستین  که  افتادند 
محتاطانه و نیم بند، در سال های پایانی دهه۱۳۶۰ و آغاز دهه۱۳۷۰ بود. 

این اصلاحات، با وجود برخی اشتباهات، گرچه آشکارا نتایج مثبتی داشت، 
اما به مذاق اهل ایدئولوژی خوش نیامد. آنها همچنان بر طبل مبارزه با 
»سرمایه داری وابسته« می کوبیدند و از انحراف از مسیر انقلاب داد سخن 
می دادند. اما تحولات سیاسی و اجتماعی صورت گرفته در جامعه ایرانی 
در دهه۱۳۷۰ دیگر اجازه بازگشت به آن ایدئولوژی به شکل اولیه اش را 
نمی داد. اصلاحات اقتصادی در دولت اصلاحات، با آنکه عمدتا جناح چپ 
بر آن حاکم بود، ادامه یافت و همزمان با آن »سیاست های کلی اصل۴۴ 
قانون اساسی« که هدف اعلام شده آن باز کردن راه برای غیر دولتی کردن 
اقتصاد دولت زده بود در دستور کار »مجمع تشخیص مصلحت نظام« قرار 

گرفت و نهایتا در سال۱۳۸۴ ابلاغ شد.
با ابلاغ سیاست های کلی اصل۴۴ قانون اساسی که همزمان شد با روی 

اقتصادی،  اصلاحات  به  نسبت  رویکرد  تغییر  و  نهم  دولت  آمدن  کار 
واگذاری شرکت های دولتی با جدیت و سرعت بی سابقه ای ادامه یافت؛ 
به گونه ای که دگرگونی مهمی در نظام اقتصادی کشور ایجاد کرد. هرچه 
روند واگذاری ها پیش رفت بیشتر معلوم شد که گرچه اقتصاد به معنی 
خاص کلمه غیردولتی می شود، اما نظام اقتصادی کشور همچنان سیاسی و 
سیاست زده باقی می ماند و بخش خصوصی واقعی که ظاهرا قرار بود سکان 
اقتصاد ملی را در دست گیرد، همچنان به زندگی دشوار و فلاکت زده خود 

در حاشیه اقتصاد ملی ادامه می دهد.
امروزه به وضوح می توان مشاهده کرد که حاصل نهایی واگذاری شرکت های 
دولتی چیزی جز شکل گیری نوعی نظام سرمایه داری سیاسی و رفاقتی 
نبوده است که در آن بازار آزاد رقابتی البته جایی ندارد. شرکت های بسیار 
بزرگی که پس از واگذاری ها در عرصه تولید کالا و خدات سر برآوردند و به 
»خصولتی ها« موسوم شدند در ظاهرِ حقوقی و مالکیتی غیر دولتی اند؛ اما 
درواقع به لحاظ مدیریتی و انتفاعی کاملا وابسته به قدرت سیاسی و تابع 
نیروهای رقیب در آن هستند. در شرایط فعلی که اقتصاد ایران در همه 
بازارها تحت سیطره دولت  است و تقریبا همه قیمت ها دستوری اند، چگونه 
گفت؟ شکل گیری  بخش خصوصی سخن  شکوفایی  و  رشد  از  می توان 
برندها در دل بخش خصوصی واقعی و در فضای اقتصادی آزاد و رقابتی 
قابل تصور است و گرنه در چارچوب سرمایه داری رفاقتی و شرکت های 
خصولتی که مدیریت آنها موقتی و ناپایدار بوده و  سازوکار حاکم بر آنها در 

عمل تنه به نوعی »تیول داری« می زند برند سازی ناممکن است.
بی دلیل نیست که در جامعه ایرانی برخوردار از نیروی انسانی تحصیل کرده 
»تک شاخ«  قامت  در  که  استارت آپی  هنوز  مختلف  سطوح  در  نخبه  و 
اقتصاد  که  زمانی  تا  نداریم.  شود،  ظاهر  جهانی  ابعاد  در  )یونیکورن( 
دستوری بر کشور حاکم است و فضای کسب وکار بسته داخلی و خارجی 
اجازه رشد بخش خصوصی واقعی را نمی دهد، انتظار دست یافتن به برندها 
و استارت آپ های موفق بیهوده خواهد بود؛ حتی اگر به طور بالقوه واجد 

توانایی های لازم و کافی برای این منظور باشیم.
* اقتصاددان و استاد دانشگاه
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بخش خصوصی واقعی و سرنوشت برندها



و  نظر6 چهارشنبه  24  خرداد  1402 سال هفتم -  شماره  210خبر   

د است و این آمار نشان دهنده بیکاری تعداد قابل توجهی م رشد 
اشتغال  و  آل ها  ایده  به  رسیدن  تا  هنوز  اما  داشته،  توجهی  قابل 

حداکثری معلولان راه زیادی در پیش داریم.
وی می افزاید: طی دو سال گذشته ۴۳ تا ۴۸ هزار فرصت شغلی برای 

معلولان ایجاد شده که این آمار قابل توجه است.
رئیس سازمان بهزیستی کشور با اشاره به افزایش وام اشتغال ارائه 
شده به معلولان می گوید: یکی از راهکار های سازمان بهزیستی کشور 
بر  بوده است.  این قشر  به  اشتغال  وام  ارائه  اشتغال معلولان،  برای 
همین اساس نیز مبلغ وام اشتغال را از ۱۵ میلیون به ۲۰ میلیون 

تومان افزایش دادیم.
محسنی بندپی از پرداخت سهم حق بیمه کارفرمایانی که اقدام به 
جذب نیرو های معلول می کنند می گوید: یکی از سیاست های تشویقی 
سازمان بهزیستی کشور، پرداخت سهم حق بیمه کارفرمایانی است 
راهکار سبب  این  نیز  تا کنون  و  نیروی معلول جذب می کنند  که 

جذب تعداد قابل توجهی معلول شده است.
در شرایطی که رئیس سازمان بهزیستی کشور از ایجاد ۴۳ تا ۴۸ هزار 
فرصت شغلی در دو سال اخیر خبر می دهد، علی همت محمونژاد، 
رئیس انجمن دفاع از حقوق معلولان ایران وضعیت اشتغال معلولان 

را نامناسب ارزیابی می کند.
وی در گفت و گو با میزان می گوید: نرخ بیکاری در معلولان ۳ و نیم 
برابر بیشتر از افراد عادی است و این آمار به هیچ وجه قابل قبول 
نیست، زیرا معلولان توانایی هایی دارند که با تکیه بر این توانایی ها 

می توان برای آن ها ایجاد اشتغال کرد.
حوزه  در  خصوصی  بخش  از  حمایت  عدم  می افزاید:  محمودنژاد 
اشتغال معلولان و پرداخت نشدن سهم حق بیمه کارفرمایانی که 
از جمله  کارگاه های خود می کنند  در  معلول  افراد  به جذب  اقدام 
مواردی است که باعث شده کارفرمایان استقبالی از جذب نیرو های 

معلول نداشته باشند.
مسئولان  می افزاید:  ایران  معلولان  حقوق  از  دفاع  انجمن  رئیس 
سازمان بهزیستی اعلام می کنند که حق بیمه کارفرمایانی که نیروی 
معلول جذب می کنند را می پردازند، اما عمدتا در پرداخت ها تاخیر 

زیادی صورت گرفته و گاه این اتفاق عملی نمی شود.
نیرو های  جذب  به  وزارتخانه ها  برخی  توجهی  بی  به  اشاره  با  وی 
معلولان اذعان کرد: برخی از سازمان ها و وزارتخانه ها از جمله وزارت 
آموزش و پرورش و وزارت بهداشت که بیشترین گزینش استخدامی 
درصد جذب   ۳ قانون  و  معلولان  کارگیری  به  موضوع  به  دارند  را 

معلولان توجهی ندارند.
محمودنژاد در خصوص مشاغلی که می تواند به معلولان اختصاص 
یابد می گوید: نیرو های معلول غیر متخصص می توانند برای فعالیت 
در حوزه صندوق داری و یا اوپراتوری بهترین گزینه ها باشند و لازم 

است تنها دغدغه جذب نیرو در کشور وجود داشته باشد.
یکی از مسئولیت های سازمان بهزیستی کشور، فراهم کردن شرایط 
برای اشتغال معلولان است و لازم است در این راستا سیاست های 
کاربردی تری در دستور کار سازمان بهزیستی کشور به عنوان متولی 

قشر معلول قرار گیرد.

خبر
اعضای هیات رئیسه اتاق ایران در دوره دهم انتخاب شدند

حسین سلاح ورزی رئیس پارلمان 
بخش خصوصی در دوره دهم شد

انتخابات ریاست اتاق ایران برگزار شد و حسین سلاح ورزی به 
عنوان رئیس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی ایران در 

دوره دهم انتخاب شد.
 در دهمین انتخابات هیات رئیسه اتاق ایران، حسین سلاح ورزی 
به عنوان رئیس، محمدرضا بهرامن، پیام باقری، صمد حسن زا ه و 
قدیر قیافه نواب رئیس، عبدالله مهاجر دارابی، خزانه دار و کیوان 

کاشفی به عنوان منشی هیات رئیسه انتخاب شدند.
حسین پیرموذن، یونس ژائله و حسین سلاح ورزی برای کرسی 
صورت  رای گیری  با  که  بودند  شده  کاندید  ایران  اتاق  ریاست 
گرفته حسین سلاح ورزی از سوی هیات نمایندگان اتاق ایران در 
دوره دهم به عنوان رئیس پارلمان بخش خصوصی انتخاب شد.

طبق اعلام جهانبخش سنجابی، منشی هیات رئیسه سنی این 
نشست، ۴۲۶ نفر در جلسه رای دادند.

حسین سلاح ورزی با ۲۶۵ رای توانست اعتماد اعضای پارلمان 
بخش خصوصی را جلب و برای ۴ سال به عنوان رئیس اتاق ایران 
فعالیت خود را آغاز کند. پس از انتخاب رئیس، انتخابات برای 

تعیین نواب رئیس اتاق ایران برگزار شد.
بر این اساس، ۴ کرسی نایب رئیسی اتاق بازرگانی، صنایع، معادن 

و کشاورزی ایران صاحبان خود را برای مدت ۴ سال شناخت.
برای ۴ کرسی نائب رئیسی در دوره دهم هیات نمایندگان، ۱۷ 
نفر کاندید شدند. به این ترتیب رای گیری میان طاهر عادل خانی، 
مسعود  شریعتی مقدم،  علی  ارض اقدس،  بهرامی  محسن 
گلشیرازی، جمال رازقی، احد عظیم زاده، صمد حسن زاده، پیام 
باقری، محسن امینی، محسن احتشام، عماد مردانی، قدیر قیافه، 
محمدرضا بهرامن، خورشید گزدرازی، محمود تهی دست، محمود 

تولایی و ابوالفضل رجبیان انجام شد.
پس از رای گیری، محمدرضا بهرامن به عنوان نایب رئیس اول با 
۲۱۳ رای، پیام باقری با ۱۶۷ رای به عنوان نایب رئیس دوم، صمد 
حسن زاده با ۱۶۲ رای به عنوان نایب رئیس سوم و قدیر قیافه با 

۱۶۰ رای به عنوان نایب رئیس چهارم انتخاب شدند.
پس از انتخاب نواب رئیس، انتخابات برای تعیین خزانه دار اتاق 

ایران در دوره دهم برگزار شد.
نادر  چو پانی،  علی محمد  دارابی،  مهاجر  عبدالله  بصیری،  نیما 
طیبی و مسعود گلشیرازی برای خزانه داری اتاق، کاندید شدند 
این  برای  رقابت  در  حضور  از  گلشیرازی  مسعود  ادامه  در  که 

بخش، انصراف داد.
کسب  با  مهاجر  عبدالله  ایران،  اتاق  نمایندگان  هیات  رای  با 
۱۵۲رای به عنوان خزانه دار اتاق ایران در دوره دهم انتخاب شد.

در نهایت انتخابات برای تعیین منشی برگزار شد تا هفتمین عضو 
هیات رئیسه اتاق ایران نیز برگزیده شود.

کیوان کاشفی، فرشته امینی و کمال حسینی به عنوان کاندید 
کیوان  نهایت  در  و  شدند  معرفی  هیات رئیسه  منشی  کرسی 
کاشفی با کسب ۲۳۶ رای برای یک دوره چهار ساله به عنوان 

منشی هیات رئیسه دوره دهم انتخاب شد.

با پیگیری های دبیرخانه شورای گفت وگو

فهرست اقلام مشمول دریافت 
نیم درصد عوارض صادراتی منتشر شد

فهرست اقلام مشمول دریافت نیم درصد عوارض صادراتی آب 
مجازی توسط وزارت کشاورزی برای معاون اول رئیس جمهور 
ارسال شد و بدین ترتیب دریافت این عوارض محدود به اقلام 

خاصی می شود.
 وزارت کشاورزی بر اساس قانون بودجه سال جاری، فهرست 
اقلام مشمول دریافت نیم درصد عوارض صادراتی آب مجازی 
بدین ترتیب،  تا  کرد  ارسال  رئیس جمهور  اول  معاون  برای  را 
که  خاص  کالاهایی  صادرات  به  محدود  عوارض  این  دریافت 
قانون  طبق  این  از  پیش  شود.  دارند،  بالایی  آب بری  سطح 
و  کشاورزی  کالاهای  انواع  همه  بودجه سال ۱۴۰۱، صادرات 
حتی آبزیان نیز مشمول پرداخت نیم درصد عوارض صادراتی 
می شدند که موضوع مورد انتقاد صادرکنندگان حوزه کشاورزی 
بررسی  نیز مورد  این مسئله در شورای گفت وگو  قرار گرفت؛ 
از سوی دبیرخانه  پیگیری های صورت گرفته  با  و  قرار گرفت 
قانون بودجه ۱۴۰۲ اصلاح شد.  بند در  این  شورای گفت وگو 
سال  بودجه  قانون   )۸( تبصره  )ه(  بند  موضوع  اساس  این  بر 
۱۴۰۲ کل کشور تصریح دارد که فهرست کالاهایی که مشمول 
این نوع عوارض می شوند، از سوی وزارت کشاورزی در اختیار 

معاون اول رئیس جمهور قرار بگیرد.
درصد  نیم  دریافت  مشمول  اقلام  فهرست  راستا  این  در 
بودجه  قانون   )۸( تبصره  )ه(  بند  موضوع  صادراتی  عوارض 
سال ۱۴۰۲ کل کشور در ۳۵ ردیف تهیه و منتشر شده است. 
منظور  به  که  بود  مقرر شده  نیز  نشست شورای گفت وگو  در 
اجرای اثربخش این ماده قانونی در سال ۱۴۰۲، وزارت جهاد 
ملی  مرکز  همکاری  و  بخش خصوصی  مشارکت  با  کشاورزی 
مطالعات راهبردی کشاورزی و آب )در قالب کمیته تخصصی 
مشترک( نسبت به تهیه فهرست محصولات کشاورزی و غذایی 
آب بر، متولی و شاخص های آب بر بودن محصولات مشمول این 
میزان آب مجازی هر  استاندارد محاسبه  اصول  با  بند مطابق 
بهره وری  افزایش  و  کشت  الگوی  اصلاح  هدف  با  و  محصول 

اقدام کند.

حسین سلاح ورزی در جمع خبرنگاران

ارتقای جایگاه اتاق ایران در روند تصمیم سازی ها را دنبال می کنیم
رئیس اتاق ایران در جمع اصحاب رسانه، پررنگ تر شدن نقش 
اتاق ایران در روند تصمیم گیری ها را به عنوان اولویت این دوره 
هیات نمایندگان مطرح کرد. به گفته سلاح ورزی، از ظرفیت همه 

ارکان برای تحقق این مهم استفاده خواهد شد.
و  اولویت ها  به  خبرنگاران  جمع  در  ایران  اتاق  جدید  رئیس 
برنامه های پیش رو در دوره دهم هیات نمایندگان اشاره کرد و 
در این بخش برلزوم همگرایی و انسجام بین فعالان اقتصادی و 
اعضای اتاق به منظور ارتقای جایگاه بخش خصوصی در فرآیند 

تصمیم گیری ها تاکیدکرد.
هیات  دهم  دوره  در  ایران  اتاق  رئیس  سلاح ورری،  حسین 
به  توجه  را  دوره  این  در  برنامه های جدی  از  یکی  نمایندگان، 
اقتصادی  مشکلات  برای حل  همیاری  و  اظهارنظرها  شفافیت، 
با  نشست هایی  منظم  طور  به  راستا  همین  در  که  کرد  عنوان 

اصحاب رسانه برگزار خواهد شد.
به باور او شرایط کشور خاص است و به همین دلیل خانه بخش 

خصوصی مانند دیگر دوست داران کشور استراژی تدوین می کند تا براساس 
منویات رهبری برای احیای تولید، رشد اقتصادی و مهار تورم در کنار دولت 
نقش آفرینی کند. برای این منظور باید در فرآیندها و برنامه هابازبینی داشته 
باشیم. در این دوره بیشتر نامزدها در قالب گروه های ائتلافی ظاهر شدند و 
این یک تغییر مهم است. بنابراین سعی داریم با تقسیم کار ملی جلو برویم.

هرکدام  و  دارد  مشخصی  ارکان  و  اجزا  اتاق،  اینکه  بیان  با  سلاح ورزی 

توانمندی های بی بدیلی دارند تا در تعامل با حاکمیت نقش آفرین باشند، 
گفت: برای اجرای برنامه ها نیازمند بازبینی در ساختار اتاق و نحوه عملکرد 
موثر این ارکان هستیم. از آنجایی که برای تقویت صادرات و تجارت لازم 
برنامه های  در چارچوب  را  برنامه های خود  بگیرد،  کارهایی صورت  است 

کوتاه مدت و بلندمدت تدوین و دنبال خواهیم کرد.
رئیس اتاق ایران درباره روند تایید صلاحیت ها پیش از برگزاری انتخابات 
و گمانه ها درباره عدم امکان اعلام نامزدی ایشان برای ریاست اتاق ایران 

انصاف، نشانه های  از منظر  بر اساس دخالت های دولت، گفت: 
حتی  نداشتیم.  انتخابات  فرآیند  در  دولت  دخالت  از  آشکاری 
هرکجا که مشکلی پیش آمد شاهد تلاش نمایندگان دولت در 

راستای تسهیل شرایط بودیم.
او ادامه داد: به طور کلی شورای عالی نظارت بر اساس قانون، 
اعضای دولتی را هم شامل می شود و آنچه در نشست انتخابات 
مبنی بر انصراف من از اعلام نامزدی ریاست اتاق ایران مطرح 
بر  نظارت  انجمن  عضو  این  شخصی  توصیه  و  برداشت  شد، 
انتخابات بود و بعید می  دانم نتیجه رای گیری مورد خدشه قرار 

گیرد.
او ا دامه داد: اتاق ایران به موجب قانون، ماموریت هایی دارد که 
باید دنبال شود و منابع آن باید در محل دقیق خود هزینه شود. 
از  بهینه کردن این بخش را در این دوره دنبال خواهیم کرد. 
سوی دیگر باز شدن فضای کسب وکار و کاهش سطح دخالت ها 

در صحنه اقتصادی را نیز پی  می گیریم.
رئیس جدید اتاق ایران با بیان این مطلب که اتاق مجموعه ای از خواسته ها، 
نیزدرباره یک  نگاه های هر کدام  و  است  نقطه نظرات مختلف  و  مطالبات 
موضوع خاص، گاهی در تضاد با هم قرار دارد، وظیفه اتاق را این دانست که 
بر اساس برآیند این موضع گیری ها در راستای تحقق منافع ملی، حرکت 
کند. در واقع اتاق موفق به نوعی همدلی نیاز دارد. پس باید از فصل رقابت 

عبور و با کمک ارکان مختلف خود برای تقو یت اقتصاد ملی تلاش کند.

پیش بینی یک اقتصاددان از قیمت ارز، طلا، سکه و مسکن

سناریوهای قیمتی در آینده اقتصاد ایران را ببینید

حجم فرار مالیاتی چقدر است؟
مالیاتی کشور  امور  اقتصادی و دارایی و رئیس سازمان  امور  معاون وزیر 
گفت: در مورد فرار مالیاتی ارقام مختلفی بیان شده است که دقیق نیست 

اما همه ی عددهای گفته شده ارقام قابل توجهی هستند.
و  دارایی  و  اقتصادی  امور  وزیر  معاون  تجارت نیوز، سبحانیان،  به گزارش 
رئیس سازمان امور مالیاتی کشور به پرسش ها درباره برنامه های این سازمان 

از هوشمندسازی تا مالیات ستانی عادلانه، پاسخ داد.
سبحانیان در ابتدا گفت: محاسبات مختلف در مورد فرار مالیاتی شده است 
که چیزی بین ۵۰ هزار میلیارد تومان، ۱۰۰ هزار میلیارد تومان، است.  
بعضی ها عدد های بالاتری عنوان می کنند. خیلی نمی شود دقیق بیان کرد، 

ولی واقعیت این است که عددهایش عدد های قابل توجهی است.
آخرین وضعیت مالیات ستانی در کشور

سبحانیان گفت: تکالیف سنگینی بر عهده نظام مالیاتی است هم از منظر 
تأمین منابع پایدار برای دولت و هم از منظر تکالیفی که باید سازمان امور 
مالیاتی کشور برای اصلاحات در این حوزه انجام دهد. مستحضرید نظام 
مالیاتی ما با چالش های بسیار زیادی مواجه است. بحثی که وجود دارد 
این است که به دلیل اینکه نظام مالیاتی ما در دهه های گذشته یک نظام 
مالیاتی سنتی بوده، لذا تبعات ناشی از این رویه مالیات ستانی باعث شده 
است که مردم و فعالان اقتصادی، مقداری نسبت به عادلانه بودن این نظام 
سؤال داشته باشند و ما را مورد انتقاد قرار دهند و به نظرم این انتقاد تا 
حدودی به حق است ما باید که نظام مالیات ستانی را به گونه ای سامان 
دهیم که این عدالت در امر مالیات ستانی محقق شود. چرا تا به امروز این 
اتفاق به درستی رقم نخورده است، علت این بوده است که نظام مالیاتی ما 

یک نظام مالیاتی سنتی بوده است و مبتنی بر داده های متقن نبوده است.
مطالعه بیشتر:تثبیت نرخ ارز تنها با دلارپاشی شدنی است/ رشد اقتصادی 

۶ درصدی با رفع تحریم ها
اقتصادی  داده های  به  دیگری دسترسی  زمان  هر  از  بیش  امروز  ما  البته 
امور مالیاتی کشور  قانون و قوانین جدیدی که سازمان  را داریم و طبق 
را مکلف کرده است به استفاده از این داده ها، ما امروز در حال گذر از  
شرایط گذشته هستیم؛ لذا امیدواریم که با حمایت جدی که از سوی همه 
حاکمیت به ویژه خود فعالان اقتصادی اتفاق خواهد افتاد ما بتوانیم بر این 
چالش ها فائق بیاییم؛ لذا یکی از مهم ترین محور هایی که ما امروز با آن 

مواجه هستیم، سیستمی کردن فرآیند های مالیات ستانی است.
و  بازاریان  و  کسبه  اصناف،  مختلف،  مشاغل  با  که  وقتی  داد:  ادامه  وی 
شرکت های اقتصادی و فعالان اقتصادی صحبت می کنیم، وقتی صحبت 
از بی عدالتی است یکی از مصادیق آن این است که یک فعال اقتصادی 
می گوید که من مغازه ام می دانم چقدر دارم کار می کنم درآمدم چقدر است 
در حالی که مغازه بغلی حتماً درآمد بیشتر از من داشته است، ولی از آن 
مالیات کمتری گرفته شده است. این اتفاق متأسفانه در گذشته افتاده است. 
اگر ما بخواهیم همان نظام را ادامه دهیم و مبتنی بر همان برخورد های 
سلیقه ای و برخورد هایی که تشخیص من مأمور مالیاتی مبنای محاسبات 
جنابعالی بوده، اگر بخواهیم بر آن مبنا ادامه دهیم این اتفاق رقم نخواهد 
خورد لذا خود مطالبه فعالان اقتصادی بازاریان و کسبه و مشاغل است که 
ما این رویه های سنتی را کنار می گذاریم. البته یک اقتضائاتی هم دارد و 
آن این است که خود فعالان اقتصادی هم رویه های سنتی را کنار بگذارند 

یعنی یک بخشی به سازمان امور مالیاتی کشور به همه دستگاه های مختلف 
حاکمیت برمی گردد که این اطلاعات را با همدیگر انتقال دهند در اختیار 
هم قرار دهند. ما به عنوان سازمان مالیاتی سامانه های مختلف مان را به 
روز و احیاء و از آن ها استفاده کنیم. از آن طرف هم استفاده کننده و ذینفع 
اصلی این سامانه ها خود مردم و فعالان اقتصادی هستند که آن ها هم بابد 
خود را با شرایط جدید وفق دهند؛ لذا از این دو منظر یک وصول منابع 
پایدار و غیرتورمی برای دولت، ما بالغ بر ۷۵۰ میلیارد تومان برای سال 
۱۴۰۲ تکالیف بودجه ای داریم که امیدواریم به صورت کاملًا عادلانه بدون 
فشار مضاعف بر فعالان اقتصادی و شناسنامه دار بتوانیم آن ها را وصول 
کنیم از طرفی پیگیری تحول در نظام مالیاتی این دو مأموریتی که ما قصد 

داریم در سال جاری دنبال کنیم.
یکی از ریشه های اصلی تورم در کشور کسری بودجه است

رئیس سازمان امور مالیاتی گفت: یکی از ریشه های اصلی تورم در کشور 
ما کسری بودجه است. همه موافق این موضوع هستند که، چون کشور ما 
سالیان سال از مسئله کسری بودجه ساختاری رنج برده، باعث شده است 
که این کسری منابع خودش را از منابع بانکی چه شبکه بانکی و یا بانک 
مرکزی تأمین کند و این باعث افزایش پایه پولی نقدینگی در کشور شده 

است.
سبحانیان گفت: در حال حاضر درآمد حاصل از مالیات بیشتر از درآمد های 
نفتی است. همچنین الان بر اساس اطلاعاتی که دارم، تقریباً حدود ۴ یا ۵ 
درصد ”جی دی پی“, تولید ناخالص داخلی ما مالیات است که البته این 
با ملاک ها و استاندارد های بین المللی فاصله دارد.           منبع: انتخاب 

 یک کارشناس اقتصادی گفت: کلید سرمایه گذاری ها در ایران این است که 
امسال سرمایه ها روی ریال به هیچ قیمتی نماند، چون ماندن روی ریال، یعنی 

جا ماندن قابل توجه از ارزش واقعی پول و تورم.
سیامک قاسمی در کافه خبر خبرآنلاین در پاسخ به این پرسش که پیش بینی 
شما از آینده بازارها چیست و بازارهای چهارگانه بورس، مسکن، ارز، طلا و 
سکه چه وضعیتی خواهند داشت؟ اظهار داشت: باید سناریوسازی کنیم. من 
بارها گفته ام مستقل از سناریوهای سیاسی نمی توانید به پیش بینی برسید. 
اقتصاد سیاسی و روند چشم انداز مذاکرات برجام، خوش بینی هایی که در 
رفع تحریم ها وجود دارد، می تواند تاثیرگذار باشد. وی افزود: اتفاقی که دارد 
می افتد، این است که سال ۲۰۲۴ دوباره انتخابات ریاست جمهوری آمریکا 
اتفاق می افتد و روز از نو و روزی از نو. اثرات این انتخابات از اواخر امسال شروع 
می شود، یعنی این که از اواخر امسال عملا زمزمه های انتخابات آمریکا شروع 
می شود. وی عنوان کرد: الان در آمریکا در این خصوص صحبت می کنند که 
احتمالا دوره ریاست جمهوری بایدن هم مشابه ترامپ، تک مرحله ای باشد 
و دوباره ریاست جمهوری به سمت جمهوری خواهان بازگردد. متاسفانه این 

یعنی آغاز راند جدیدی از انتظارات تورمی در ایران.
این کارشناس اقتصادی تصریح کرد: برای همین اگر بخواهم درباره چشم انداز 

آتی اقتصاد ایران صحبت کنم، از دلار شروع می کنم. من همیشه از ارز شروع 
می کنم، چون اعتقاد دارم که ارز، اقتصاد ایران را حرکت می دهد.

قاسمی متذکر شد: اگر دلار امسال فقط به اندازه تورم حرکت کند، روند 
طبیعتا افزایشی است. به تناسب همین، قیمت طلا نیز به طور طبیعی افزایش 
پیدا می کند، اما رشد قیمت طلا از رشد دلار همچنان سریع تر است، زیرا 
بخشی از تقاضای ارز به سمت طلا به دلیل ممنوعیت معاملات در بازار ارز 
رفته است. وی ادامه داد: همچنین به دلیل شرایط اونس جهانی طلا و احتمال 
افزایش قیمت های طلا در بازارهای جهانی با کاهش سیاست های انقباضی 

آمریکا، رشد طلا سریع تر از دلار خواهد بود؛ مثل سال گذشته.
این کارشناس اقتصادی گفت: در بازار مسکن در حوزه خانه های کوچک متراژ 
و ارزان قیمت، همین روند افزایشی را خواهیم داشت؛ حتی سریع تر. ولی بقیه 
دارایی های مسکن مثل مسکن تجاری، مسکن اداری و زمین، به دلیل کاهش 
تقاضا و عدم وجود منابع پولی که عمدتا در خانه های کوچک و ارزان قیمت 

آمده است، از تورم جا خواهند ماند.
قاسمی افزود: نگاهم به بازار بورس هم مثبت است و از ابتدای سال هم این 
نگاه را داشتم. البته رفتار بازار بورس با ارز متفاوت است، اما اگر رشد نرخ ارز 

را داشته باشیم، بازار بورس هم می تواند صعودی باشد.

امسال  که  است  این  ایران  در  سرمایه گذاری ها  کلید  کرد:  عنوان  وی 
سرمایه ها روی ریال به هیچ قیمتی نماند، چون ماندن روی ریال، یعنی 
جا ماندن قابل توجه از ارزش واقعی پول و تورم. نکته دوم این است که 
بدهی  ایجاد  بالا،  تورم  شرایط  در  زیرا  کنید،  ایجاد  بدهی  می توانید،  تا 
عملا بهترین استراتژی سرمایه گذاری است. روی ریال نماندن و تا جایی 
ایجاد کرد، دو استراتژی مهم سرمایه گذاری است. وی  که بتوان بدهی 
خاطرنشان کرد: البته این نکته را بگویم که من همیشه خودرو را بازار 
جذابی  سودهای  خیلی  که  چند  هر  نمی دانم؛  ایران  در  سرمایه گذاری 
بازار سرمایه گذاری  به طور مستمر،  ایجاد می کند، ولی  را بعضی مواقع 
بازار سرمایه گذاری  را  تقاضا، خودرو  و  عرضه  نظام  بین  اختلال  نیست. 
هیچ  بازار  این  در  اصلا  که  داشته  وجود  سال هایی  وگرنه  است؛  کرده 

تقاضای سرمایه گذاری وجود نداشته است.
وی بیان کرد: سرمایه گذار و فرد اقتصادی باهوش در ایران می داند که ارز، 
اقتصاد ایران را رهبری می کند و از نظر روانی اقتصاد ایران گره به قیمت بازار 
خورده است؛ البته در ایران درباره ارز غیررسمی، هیچ کس قبولش ندارد. 
اگرچه وقتی قیمت دلار پایین می آید، همه قبولش دارند و وقتی بالا می رود، 

می شود ارزهای تلگرامی که معلوم نیست چه کسی آن را تعیین می کند.

غلامحسین شافعی در نخستین نشست دوره دهم هیات نمایندگان اتاق ایران:

اتاق ایران محفلی برای وفاق در راستای حل چالش های اقتصادی است
لزوم  بر  تاکید  با  نمایندگان  نهم هیات  ایران در دوره  اتاق  رئیس 
رسیدن به وفاق بین همه بخش های جامعه، اتاق ایران را محفلی 
هیات  نشست  اولین  دانست.  اجماع  این  تحقق  برای  مناسب 
نمایندگان دوره دهم اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی ایران 
انتخابات هیات رئیسه آغاز شد. در این  با دستور جلسه برگزاری 
نشست ۷ عضو هیات رئیسه اتاق ایران شامل رئیس، ۴ نایب رئیس، 
خزانه دار و منشی انتخاب خواهند شد. در ابتدای جلسه غلامحسین 

شافعی، رئیس اتاق ایران در دوره نهم سخنرانی کرد.
شافعی ضمن تبریک آغاز دوره جدید هیات نمایندگان اتاق ایران، 
این  از  گذر  موجود،  چالش های  و  اقتصادی  خاص  شرایط  گفت: 
وضعیت را مشروط به هم گرایی آحاد مردم، نخبگان، فعالان بخش 
خصوصی، تصمیم سازان و دولتمردان کرده است و جز با تعامل و 
هم نشینی نمی توانیم به اجماع و حل چالش هابرسیم و هیچ محفلی 
بهتر از اتاق ایران برای ظهور این وفاق نیست. او اعضای اتاق ایران 
را عصاره صاحبان کسب وکار دانست که باید در رویدادهایی مانند 
انتخابات، بلوغ خود را نشان دهند. به باورشافعی اجماع بین بخش 

خصوصی و همه بخش های کسب وکار نشان از شخصیتی محترم و قابل 
اعتنا در کشور برای اتاق ایران استو در این بین اتاق باید مملو از نجابت 
ابراز  ایران در دوره نهم،  اتاق  در راه رسیدن به کمال قدم بردارد. رئیس 
امیدواری کرد: در این انتخابات هر چه به ارتقای جایگاه بخش خصوصی 

راستای  با هم قدم های محکمی در  بتوانیم  تا  اتفاقبیفتد  کمک می کند، 
پیشبرد اهداف اقتصادی کشور برداریم.  

بر اساس آیین نامه بعد از استقرار ریاست سنی، وظیفه برگزاری تشریفات 
انتخابات کلیه اعضای هیات رئیسه دائم دوره جدید بر عهده آنها خواهد 
بود. که بر این اساس ابتدا مراسم رای گیری برای تعیین رئیس اتاق انجام 

می شود. پس از آن به ترتیب انتخابات برای کرسی های نواب رئیس، 
برگزار خواهد شد. به دنبال تعیین نواب رئیس، انتخابات برای خزانه دار 
و در نهایت انتخابات برای کرسی منشی هیات رئیسه انجام می شود. 
انتخابات،  آیین نامه  اصلاحیه  طبق  که  است  این  توجه  قابل  نکته 
اعضای هیات رئیسه اتاق تهران و شهرستان ها در هر دوره، هم زمان 
امکان تصدی در هیات رئیسه اتاق ایران در همان دوره را نخواهند 

داشت.

قانون، ملاک عمل انجمن نظارت بر انتخابات بود
در ا دامه حسین میرمحمدصادقی، رئیس انجمن نظارت بر انتخابات، 
هیات  دهم  دوره  انتخابات  برگزاری  روند  آغاز  از  آنچه  به  نگاهی  با 
امروز  به  تا   ۱۴۰۱ سال  آذر  از  کشور  سراسر  اتاق های  نمایندگان 
گذشته، به برخی تنش ها و چالش هایی که در این بین پیش آمد، 
اشاره و تاکید کرد که با همه این مسائل، کار به سامان رسید. او با 
اشاره به شروط احراز هویت ها و تایید صلاحیت ها و برخی مسائلی که 
رخ داد، تصریح کرد: انجمن نظارت از همان ابتدا، قانون مندی را دنبال 
کرد و هیچ فشار و توصیه ای را مبنا قرار نداد، هرچند نمی توان ادعا کرد 
که بدون ایراد و اشتباه بوده است. در این راستا تغییر زمانبندی ها یکی از 
موضوعاتی بود که درباره آن زیاد بحث می شد؛ اما انجمن زیر بار نرفت تا 

طبق قانون و آیین نامه عمل کند.
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آگهی تاسیس شرکت با مسئولیت محدود طرح و نقش شیوه
تاسیس شرکت با مسئولیت محدود طرح و نقش شیوه در تاریخ ۱۴۰۲/۰۳/۱۳ 
به شماره ثبت ۲۴۶۰۷  به شناسه ملی ۱۴۰۱۲۲۸۳۶۶۴ ثبت و امضا ذیل 
دفاتر تکمیل گردیده که خلاصه آن به شرح زیر جهت اطلاع عموم آگهی 

می گردد.
موضوع فعالیت: طرح، محاسبه، نظارت فنی و اجرای کلیه پروژه های عمرانی 
و شهرسازی، معماری و انبوه سازی اعم از فلزی و بتنی ابنیه سبک و سنگین 
راه و باند طراحی نصب اجرا و ساخت انواع دکوراسیون داخلی اجرای کلیه 
امور مهندسی مرتبط با طراحی و نصب دکوراسیون و غرفه آرایی ایجاد و 
برپایی غرفه و شرکت در کلیه نمایشگاه های بین اللملی بازسازی و ابنیه 
بافتهای فرسوده شهری خرید و فروش مصالح ساختمانی اخذ و اعطای  و 
نمایندگی شرکتها معتبر داخلی و خارجی اخذ وام و اعتبارات بانکی اخذ وام و 
اعتبارات بانکی شرکت در کلیه مناقصات پیمانها و مزیدات دولتی و خصوصی، 
المان شهری و زیبا سازی شهر و اجرای فضای سبز شهری در  مبلمان و 

صورت لزوم پس از اخذ مجوزهای لازم از مراجع ذیربط 
مدت فعالیت: از تاریخ ثبت به مدت نامحدود 

مرکز اصلی: استان گیلان، شهرستان رشت، بخش مرکزی، شهر رشت، شهرک 
قدس، بلوار )اساتید(، کوچه شهید روزبه مهدیلو، پلاک ۲۵-، ساختمان بهروز، 

طبقه ۴، واحد ۶ کدپستی ۴۱۹۵۸۴۳۷۴۴ 
سرمایه شخصیت حقوقی عبارت است از مبلغ ۱۰۰,۰۰۰,۰۰۰ ریال نقدی 

میزان سهم الشرکه هر یک از شرکا 
خانم سیده فاطمه موسوی به شماره ملی ۲۵۸۰۰۲۳۱۴۳ دارنده ۵۰۰۰۰۰۰۰ 

ریال سهم الشرکه 
دارنده   ۲۵۸۱۰۴۷۰۹۷ ملی  شماره  به  موسوی  نرجس  سیده  خانم 

۵۰۰۰۰۰۰۰ ریال سهم الشرکه 
اعضا هیئت مدیره 

خانم سیده فاطمه موسوی به شماره ملی ۲۵۸۰۰۲۳۱۴۳ به سمت عضو 
اصلی هیئت مدیره به مدت نامحدود و به سمت مدیرعامل به مدت نامحدود 
خانم سیده نرجس موسوی به شماره ملی ۲۵۸۱۰۴۷۰۹۷ به سمت رئیس 

هیئت مدیره به مدت نامحدود 
دارندگان حق امضا: کلیه ی اوراق و اسناد بهادار و تعهدآور شرکت از قبیل 
چک، سفته، بروات، قراردادها، عقود اسلامی و همچنین کلیه نامه های عادی 
و اداری با امضاء مدیرعامل و رئیس هیات مدیره همراه با مهر شرکت معتبر 

می باشد.
اختیارات مدیرعامل: طبق اساسنامه 

ثبت موضوع فعالیت مذکور به منزله اخذ و صدور پروانه فعالیت نمی باشد.
اداره کل ثبت اسناد و املاک استان گیلان 

اداره ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری رشت )1512802( 
----------------------------------------

آگهی تغییرات شرکت سهامی خاص تولیدات پاک سم ایرانیان 
به شناسه ملی 10860088544 و به شماره ثبت 289 

مورخ  العاده  فوق  بطور  عادی  عمومی  مجمع  صورتجلسه  استناد  به 
۱۴۰۱/۱۲/۰۲ تصمیمات ذیل اتخاذ شد:

موسسه حسابرسی کارآمد حساب ایرانیان به شماره ثبت ۲۳۷۹۴ و به شناسه 
نژاد  فتحی  شهین  خانم  و  اصلی  بازرس  سمت  به  ملی۱۰۱۰۳۹۰۷۲۰۰  
برای  البدل  بازرس علی  سرخانی به شماره ملی۲۶۹۱۴۱۹۸۰۰  به سمت 

مدت یک سال مالی انتخاب شدند.
اداره کل ثبت اسناد و املاک استان گیلان 

مرجع ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری کلاچای )1512804( 

از  گذشته  سال  در  بانک ها  حالی  در  می دهد  نشان  اخیر  گزارش های 
تخصیص اعتبار به تسهیلات ساخت مسکن امتناع کرده اند که پرداختی 
آنها به پروژه های تجاری و افراد نزدیک به خود، رقم قابل توجهی داشته 

است.
به گزارش تجارت نیوز، ماده )۴( قانون جهش تولید مسکن تاکید کرده 
است: »بانک ها و موسسات اعتباری غیربانکی مکلفند حداقل ۲۰ درصد از 
تسهیلات پرداختی خود را در هر سال با نرخ سود مصوب شورای پول و 
اعتبار به بخش مسکن اختصاص دهند، به صورتی که در سال اول اجرای 
قانون از حداقل ۳۶۰ هزار میلیارد تومان تسهیلات برای واحدهای موضوع 
این قانون کمتر نباشد و برای سال های آینده نیز حداقل منابع تسهیلاتی 

مذکور با افزایش درصد صدرالذکر مطابق با نرخ تورم سالانه افزایش یابد.«
میزان  این  پرداخت  از  کنون  تا  بانک ها  که  است  حالی  در  این  البته 
تسهیلات مسکن امتناع کرده اند، تا آنجا که حالا پس از گذشت حدود دو 
سال یک واحد مسکن ملی نیز )بر اساس قانون جهش تولید مسکن( به 

مردم تحویل داده نشده است.
میزان تسهیلات دهی نظام بانکی به نهضت ملی مسکن

مدیرکل اقتصاد مسکن وزارت راه وشهرسازی می گوید در سال اول اجرای 
قانون جهش تولید مسکن، ۳۶۰ هزار میلیارد تومان تسهیلات نهضت ملی 
مسکن و در سال دوم نیز ۵۴۸ هزار میلیارد تومان به بانک ها ابلاغ شد، اما 
بانک ها تا کنون حدود ۱۱۱ هزار میلیارد تومان قرارداد شامل تسهیلات 

در قالب خودمالکی، نهضت ملی مسکن، مسکن روستایی و ودیعه مسکن 
به متقاضیان امضا کرده اند.

همچنین آمارها نشان می دهد در سال اول ۱۸ درصد و در سال دوم نیز 
پرداخت تسهیلات نهضت ملی  بانک ها در  قانونی  تکلیف  از  ۱۷ درصد 
مسکن محقق شده است. در مجموع عملکرد تسهیلات دهی نظام بانکی 

به نهضت ملی مسکن ۱۷.۵ درصد بوده است.
مطالعه بیشتر:۹ دهک جامعه نمی توانند خانه بخرند!

بانک ها از همان ابتدای این طرح اعلام کردند منابع لازم برای پرداخت 
تسهیلات مسکن را ندارند، اما حالا به نظر می آید این نهادها اعتباراتی 

بیش از پرداختی وام های مسکن را در زمینه دیگری مصرف کرده اند.

وام کارکنان بانک 
دو برابر ساخت مسکن

به تازگی گزارش عملکرد بانک ها در اصل مبلغ اعطایی به  اشخاص مرتبط 
با خود طی دوره های فصلی سال ۱۴۰۱ منتشر شده است. آن طور که 
فارس گزارش داده است مجموع تسهیلاتی که بانک ها به  اشخاص مرتبط 
با خود در سه ماهه  منتهی به خرداد، شهریور، آذر و اسفند سال گذشته 
پرداخت کرده اند، به ترتیب برابر با ۲۵۵ هزار و ۴۰۰ میلیارد تومان، ۲۰۲ 
هزار میلیارد تومان، ۲۱۲ هزار و ۱۰۰ میلیارد تومان و ۹۵ هزار میلیارد 

تومان بوده است.
این آمارها حاکی از آن است که نظام بانکی بیش از دو برابر تسهیلات 
پرداختی به نهضت ملی مسکن را به  اشخاص مرتبط با خود، وام داده  

است!

تمایل بانک ها به پروژه های تجاری
درصد   ۲۰ هستند  موظف   بانک ها  مسکن  تولید  جهش  قانون  طبق 
تسهیلات پرداختی کل نظام بانکی را به بخش مسکن اختصاص دهند، 
اما داده های سال های اخیر به ویژه از سال ۱۳۹۵ که تسهیلات پرداختی 
منابع  از  زیادی  بخش  است،  یافته  کاهش  به شدت  مسکن  بخش  به 

بانک ها به سمت مال سازی و پروژه های تجاری هدایت شده است.
محمد مرتضوی، رئیس کانون سراسری انبوه سازان کشور در این خصوص 
به بازار گفته است: در مورد عدم همکاری بانک ها باید گفت که الگوی 
مالی تعریف شده برای پروژه مسکن ملی و آورده متقاضیان مسکن ملی 
می تواند موضوع عدم موفقیت مسکن ملی را بیشتر نمود دهد. این دو 
مورد در حالی مطرح است که در قانون جهش تولید مسکن نیز به آنها 
توجه شده بود. بنابراین می بینیم  که این دو بخش آسیب پذیر هستند، 
چرا که بانک ها در طول چند سال گذشته همکاری خوبی در این موضوع 

نداشته اند.
مرتضوی در این باره بیان کرده است: برخی از بانک ها در تایید این اقدام 
خود اعلام می کنند که تسهیلات خود را در سایر بخش ها یا پروژه های 
تجاری و خدمات بارگذاری کرده اند و نمی توانند بازپرداخت اقساط ۲۰ 

ساله را بپذیرند.
خصوص  در  است:  کرده  تصریح  انبوه سازان  سراسری  کانون  رئیس 
پرداخت تسهیلات بانک ها به بخش مسکن مشخص می شود که بانک 
ها فقط ۶ درصد منابع خود را در حوزه مسکن صرف کرده و تخصیص 
داده اند. این آمار با الزام بانک ها به پرداخت تسهیلات تا ۲۰ درصد به 
بخش مسکن فاصله زیادی دارد. این آمار نشان می دهد که تنها یک 

چهارم اهداف محقق شده است.
بی تفاوتی بانک ها نسبت به مشکلات بازار مسکن

تورم  بر  پرداخت تسهیلات مسکن علاوه  به  نسبت  بانک ها  بی توجهی 
ساختمان سازی  به  مربوط  اقلام  گرانی  نتیجه  در  و  جامعه  در  موجود 
سمت عرضه در بازار مسکن را در شرایط رکودی قرار داده است. اکنون 
این نهادها ترجیح می دهند منابع خود را در عرصه هایی درگیر کنند که 
هم بازگشت سرمایه سریع تری داشته باشد و هم سود بیشتری برای آنها 
تولید کند. در صورتی که تسهیلات مسکن بازپرداخت طولانی تری دارند 

و سوددهی آنها نیز نسبت به پروژه های تجاری پایین تر است.
نیز  مسکونی  واحد  یک  حتی  سال  دو  حدود  گذشت  از  پس  اکنون 
پروژه  این  و  تحت عنوان طرح نهضت ملی مسکن تحویل داده نشده 
همچنان دچار سرگردانی است. کارشناسان می گویند در این شرایط راه 
میان بر وارد کردن بخش خصوصی به عرصه ساخت و ساز است. البته 
این در حالی است که پیشنهاد دولت به بخش خصوصی برای ساخت 
مسکن های ملی رقمی منطقی نداشته و به همین دلیل انبوه سازان نیز 

تمایلی برای ورود به این پروژه را نداشته اند.

افزایش تمایل بانک ها به سرمایه گذاری در بخش های تجاری 

مسکن اولویت چندم بانک هاست؟

خلیل واحدی مقدم: اگر تا حالا در فضای مجازی فعالیتی داشتید و 
تا این زمان کسی به سراغ شما نمی  آمد، از امروز فضای مجازی شما 

تحت نظارت خیلی ها است.
وکلاپرس- سید خلیل واحدی مقدم معاون دادگستری کل استان گیلان 
در نشست معارفه و توجیهی کارآموزان وکالت بر اهمیت حضور وکیل در 

دعاوی و نقش آن ها در احقاق حق تاکید کرد.
دادگستری  کانون وکلای  روابط عمومی  از  نقل  به  به گزارش وکلاپرس 
گیلان، نشست معارفه و جلسه توجیهی کارآموزان وکالت که روز دوشنبه 

مورخ ۲۵ اردیبهشت ماه در سالن همایش کانون برگزار شد.
سید خلیل واحدی مقدم، معاون رییس کل دادگستری استان گیلان، به 
عنوان سخنران و مهمان ویژه این مراسم با مقایسه سیستم قضایی ایران و 
سایرکشور ها، بر اجباری شدن وکیل تاکید داشت و از لزوم اصلاح سیستم 

قضایی کشور سخن گفت.
وی در ابتدای مراسم گفت: قریبِ به بیست و پنج شش سال است که کار 
قضایی را شروع کردم و از همان ابتدا که ابلاغ قضایی را به دست گرفتم، 
تقریبا با جمع خیلی از دوستان وکلا، مأنوس بودم و از نظراتشان همیشه 
استفاده می کردم و تقریبا تصدی اکثر پست های قضایی را داشتم. از این 

جهت می گویم که در تمام این جایگاه ها، حضور یک وکیل 
موفق را در راستای اجرای عدالت و جلو رفتن به حق یک 

پرونده لمس کرده ام.
بارها این آرزو را داشتیم که یک وکیل همراه 

اصحاب پرونده بود
واحدی مقدم در خصوص ضرورت حضور وکیل در دعاوی 
گفت: بارها شده بود که در یک جلسه رسیدگی یا حتی 
اخیرا پرونده های ماده ۴۷۷، یا جلسات عمومی سه شنبه ها، 
پیش خودمان این آرزو را داشته باشیم که ای کاش یک 
به  می توانست  تا  بود  پرونده  اصحاب  این  همراه  وکیل 

درستی از او دفاع کند.
چه بسا طرف در جلسه رسیدگی حضور داشته و او را 
می بینیم و به نظر می رسد این شخص محق باشد اما بلد 
نیست از خودش درست دفاع کند. متأسفانه شاید این 
فرهنگ و این ظرفیت سازی بوجود نیامده که همه مردم 

بتوانند از وکیل دادگستری استفاده کنند.
این تقصیر مردم نیست و تقصیر ماست

واحدی مقدم با مقایسه اهمیت کادر درمان و وکالت عنوان 
داشت: الان اگر کسی بیمار شود، حتما امروزه دنبال این 
نیست که خوددرمانی کند. بلکه دنبال این خواهد بود 
که حتما به پزشک و خصوصا به پزشک های متخصص 
امروز  معالجه کند.  را  بیماری اش  بتواند  تا  مراجعه کند 
می بینیم متأسفانه این فرصت برای اصحاب دعوا فراهم 
داشته  تخصصی  بی آنکه  و  مستقیما  بتوانند  که  هست 

باشند، به دادگاه ها مراجعه کنند و با توجه به اینکه توانایی تخصصی دفاع 
از خود را ندارند، با این امر مواجه می شوند که حق به آنها داده نمی شود 
و تصورشان بر این بوده که چون حقشان به آنها داده نشده،  اجرای عدالت 
زیر سؤال است و دادگستری اقدام مناسبی را در ارتباط با احقاق حقشان 

به جا نیاورده است.
ویادامه داد: شاید بتوانیم بگوییم که این به نحوی تقصیر مردم نیست و 
تقصیر ماست. شاید میان کانون های وکلا با قوه قضاییه در طول این هفتاد 
هشتاد سالی که کانون وکلا آمده و سابقه دارد، این تعامل مناسب صورت 

نگرفته تا ظرفیت سازی درستی در بحث حرفه وکالت داشته باشیم.
برای ایجاد وکالت اجباری در دادگاه ها، چه تعاملی با قوه قضاییه 

صورت گرفت؟
واحدی مقدم در انتقاد از عدم تعامل اسکودا و قوه قضاییه اظهار کرد: شما 
امروز می بینید که در دادگستری ها، همیشه با بحث اطاله دادرسی همراه 
هستیم. این بحث، بحث امروز نیست. ما از ظرفیت وکلا در این خصوص چه 
استفاده ای کردیم؟ آیا قانون گفته است که وکلا مکلف هستند در بحث صلح 
و سازش بین اصحاب دعوا اقدام بکنند؟ در خصوص چگونگی این مقوله ما 
چطور ورود کردیم؟ در بحث نهاد داوری، کانون وکلا چقدر توفیق داشت، 
در بحث بیمه اجباری، حتی کلمه اجباری را می گویم، از ان طرف برای 
ایجاد وکالت اجباری در دادگاه ها، چه تعاملی با قوه قضاییه صورت گرفته، 
چه نشست هایی کانون ها وکلا، اسکودا، حتی به نظرم قوه قضاییه هم در این 

زمینه مسئولیت دارد.
معاون دادگستری کل استان گیلان افزود: ما خیلی از پرونده ها را می بینیم 
که حتی وکیل در جلسه حضور دارد ولیکن، این تخصصی بودنش، آن دعوا 
و دفاعی که دارد صورت می گیرد،  مثل قاضی تخصصی که بعضا شاید ما 
در دادگاه ها نداشته باشیم، این ضعف را دو چندان می کند. امیدوارم بحث 
تعامل هرچه بیشتر و بیشتر اتفاق بیافتد چرا که در بسیاری از موضوعات 
برای ایجاد ظرفیت سازی در حرفه وکالت کمک خواهد نمود تا وکلا بتوانند 

نقش مهمی را ایفا کنند.

مقایسه آمار پرونده های چین و ایران
واحدی مقدم با مقایسه آماری پرونده های قضایی در چین و ایران بر ضرورت 
اصلاح سیستم قضایی تاکید کرد و عنوان داشت: در بحث وارده پرونده، فکر 
میکنم سال ۸۵ کشور چین شش میلیون پرونده وارده به دادگستری خود 
داشت با بیش از یک میلیارد و دویست سیصد میلیون جمعیت. در همان 
سال ۱۳۸۵ آمارهای رسمی که از قوه قضاییه ارائه کردند، قوه قضاییه هم 
شش میلیون وارده داشت. در سال ۹۵ یعنی ده سال بعد، در چین آن عدد 
شش میلیون همان شش میلیون بود ولی قوه قضاییه آماری که ارائه کرد 
بیش از پانزده میلیون پرونده بود و این پانزده میلیون به هر حال پرونده هایی 

بود که در جریان دادرسی دست به دست در مراجع مختلف و در جایگاه های 
مختلف مورد رسیدگی قرار گرفته و قوه قضاییه را به خودش مشغول داشت.

وی ادامه داد: در بسیاری از کشورهای مترقی در نظام دادرسی،  اینطور نیست 
که مردم صبح اگر بیدار شدند و تصور ایجاد حق برای خودشان داشتند، 
راه بیافتند و با یک پوشه زیر بغلشان مستقیما دنبال آدرس دادگستری یا 
دفاتر خدمات الکترونیک بگردند تا علیه آن فرد طرح دعوا کنند. مکانیزم و 
سیستم قضایی آن کشورها، طرح و برنامه ای را در نظر گرفته که هیچ وقت 
نمی  تواند به همین راحتی وارد شوند. مسلما وقتی که نتوانند همینطوری یا 
بلافاصله وارد دادگستری شوند و مجبور به رعایت مکانیزم باشند، آنجا که 
وارد دادگستری شده و در آنجا واقع می شود،  آن دیگر واقعا دعواست و حتما 
هم آن قاضی شعبه دیگر فرصت این را دارد که در ماه به سی تا پرونده 

رسیدگی کند. در واقع رسیدگی جدی در آن سی تا پرونده وجود دارد.
سیستم قضایی در دیگر کشورها

واحدی مقدم با انتقاد از  آمار بالای پرونده ها در مراجع قضایی گفت: شاید 
بعضی شعبات ما آمار سیصد پرونده در ماه را دارند. این فرصت برای یک 
قاضی بدین جهت که شاید آراء مطلقی بتواند صادر کند واقعا سخت باشد. 
در کشورهای دیگر مثلا در خصوص همین بحث ظرفیت سازی، سیستم 

وارده شان به این صورت است که اگر فردی متصور باشد که حقی نسبت به 
طرف دارد و طرف دیوار خانه یا ماشینش را خراب کرده و خسارتی به او وارد 

شده، اینطور نیست که فردا صبح به دادگستری مراجعه کند.
این مقام قضایی در توضیح بیشتر افزود: این شخص حتما باید دلایلش را 
ببرد و ارائه و مستندات را به وکیلش تحویل دهد. وکیلش باید مستنداتش 
به وکیل  بود،  اگر موجه  نه.  یا  آیا موجه هست  ببیند  و  بررسی کرده  را 
آن خوانده – مثلا پرونده تشکیل شده – مراجعه می کند. این مستندات 
به وکیل طرف مقابل ارائه می شود. وکیل طرف مقابل حتما با موکلش 
مذاکراتی خواهد داشت، حتما دلایلی را به طرف مقابل نشان می دهد. اگر 
نیاز باشد جلساتی را در دفتر وکیل خوانده تشکیل می دهند. حتی نیاز 
باشد کارشناس می خواهند برای اینکه ببینند تقصیری وجود داشته یا نه یا 
خسارتی اگر بوده چقدر بوده است. همانجا منتهی به سازش می کنند. اگر 
منتهی به سازش نشد، آن وقت وکیل خواهان با توجه به مدارکی که دارد 
و روندی که طی شده است، این فرصت را دارد که بیاید و این موضوع را با 
هزینه دادرسی به نسبت سنگین در دادگاه مطرح کند و اگر در دادگاه مطرح 
کرد، این وکیل باید تبعاتش را بپذیرد. تبعاتش چیست؟ حتما باید در این 
دعوا، محکوم له واقع شود چرا که اگر محکوم له واقع نشود امتیازاتی که از 
دست می دهد بسیار زیاد است. یکی از امتیازات این است که این وکیل بعد 
از ده سال، فرصت این را می تواند پیدا کند که اگر در تمام دعاوی محکوم له 

واقع شود، بیاید کرسی دادستانی را کسب کند و قاضی شود.

باید برای اصلاح سیستم قضایی ایران کار تحقیقاتی 
گسترده انجام شود

معاون دادگستری گیلان افزود: قضات هم آنجا مرحله بندی مختلف دارد. یا 
اینکه می تواند یک درجه بالاتر برود. اگر وکیل صلح است بیاید وکیل پایه 
دو شود، اگر پایه دو هست برود پایه یک. یا اینکه اگر نتوانست موفق شود، 
این مدارج ترقی را هم اگر نخواست طی کند، باعث تنزلش می شود. یعنی 
اگر وکیل پایه یک است، تعدادی آراء که بر علیه اش صادر می شود،  مکانیزم 
قانونشان با فاصله اقدامات سلبی را بر علیه اش به عمل می آورند. یعنی با 
توجه به امتیازات منفی اش او را درجه دو کرده و تذکرات لازم را به او داده 
و آموزش مناسب را برایش می بینند. همینطور آن وکیل طرف مقابل، وکیل 
خوانده که آنجا زیر بار نرفته، آن هم اگر محکومیت حاصل کند همین 

عواقب و سیستم برایش وجود دارد.
وی افزود: بنابراین اولا خود فرد مستقیما نمی تواند به دادگاه مراجعه کند. 
ثانیا اگر وکیل در نهایت مراجعه کرد و مصلحت دید که بیاید در دادگاه 
حقش را بگیرد، خودش را بیشتر محق می داند و دلایل را بیشتر به نفع خود 
می داند. این امر مکانیزم دارد و ما باید تجربه بیاموزیم، باید شما کانون های 
وکلا، و اسکودا با آن مراجع ذی صلاح قوه قضاییه و معاونت حقوقی یا جاهای 

دیگر یک کار تحقیقاتی انجام دهد، باید این طرح های مقدماتی و جلسات 
مختلف برگزار شود تا شاید این بستری شود، شاید برای آیندگان، شاید برای 

سالیان، حتی نیاز به قانون گذاری و نیاز به اصلاح سیستم باشد.
قدر دوره کارآموزی را بدانید

واحدی مقدم با بیان اینکه »خطاب من بیشتر به کارآموزانی هست که امروز 
در خدمتشان هستیم« افزود: ببینید قوه قضاییه یک رکن در این نظام است 
که متشکل از اجزای مختلفی ست از جمله قضات، وکلا، کارشناسان رسمی، 
 همکاران اداری، سازمان های تابعه، همه این ها با هم در یک به هم پیستگی 
بوده و مکمل یکدیگر عمل می کنند. خروجی باید چه باشد؟ خروجی این 
کار باید اجرای عدالت و احقاق حق مردم باشد. اگر غیر این باشد یعنی 

درست عمل نمی کنیم.
آغاز کارآموزی پذیرفته شدگان آزمون وکالت 1400 کانون گیلان از 

25 اردیبهشت
این مقام قضایی ادامه داد: امروز شما عزیزان توفیق این را دارید که بتوانید 
در دوره کارآموزی که حالا سه مرحله دارد – دو ماهه، شش ماهه و هفت 
ماه – و شرایطش هم ظاهرا سخت تر از دوران قبل شده، قدر این فرصت 
را بدانید و بتوانید بسیاری از چیزهایی را بیاموزید که تصور می کنید الان 
بلد هستید و در حقیقت ندارید، و آن را تجربه 
کنید. شما الان می توانید اشکال داشته باشید، 
می توانید بلد نباشید و سؤال بپرسید، اما اگر از 
این فرصت استفاده نکنید، دو سال بعد این کار 
سابقه  سال  پنج  وقتی  می شود.  برایتان سخت 
داشته باشید سخت تر می شود. پانزده سال بگذرد، 
آن وقت دیگران به شما مراجعه کرده و از شما 
سؤال می کنند. شما باید پاسخ داشته باشید. کار 

برایتان سخت است.
حتی یک جلسه از حضور در شعبات 

دادگاه ها را از دست ندهید
واحدی مقدم با تاکید بر استفاده و کسب تجربه از 
دوران کارآموزی بیان داشت: در مقابل حریفتان 
در دادگاه به نوعی دارید از حقوق موکلتان در 
دادگاه دفاع می کنید، آنجا موکلتان می فهمد که 
شما  از  قاضی  وقتی  هستید.  مرده حلاج  چند 
سؤالی می پرسد و در پاسخ همینطور قاضی را 
نگاه می کنید، خودتان مسئله ای نیستید، بلکه 
موکلتان برای خودش داستان می شود که من چه 
کردم. لذا از این فرصت فوق العاده استفاده کنید.

شما  به  حتما  که  سرپرست  وکلای  افزود:  وی 
معرفی خواهند کرد،  حتما کارکشته هستند،  به 
ما می آموزند و به درستی می توانند این تجربه را 
به شما انتقال دهند، و مهم تر از همه در دوره 
شش ماهه کارآموزی حضور در شعبات دادگاه ها است. این شعبات برای 
شما بسیار حائز اهمیت است. صرف نظر از علم آموزی، دفاع کردن را تجربه 
می کنید. بنابراین یک جلسه اش را از دست ندهید. راضی به این نشوید که 
قاضی جلسات را برای شما در فرم تحویلی امضا بزند. بگذارید آن عزیزی که 

آنجا حضور دارد بگوید آقا بسته دیگر، دادگاه تمام شد و بروید.
قانونمداری را برای خودتان تمرین کنید

 معاون دادگستری استان گیلان در ادامه در ارتباط با قانون مداری سخن 
گفت و اعلام کرد: خشت اول را درست بگذارید. از همین امروز خودتان را 
وکیل بدانید. همه آن چیزی را که برای وکلا هست، امروز برای کارآموزان 
وکالت هم به نحوی این ظرفیت وجود دارد، خصوصا در دوره آخر کارآموزی 
یعنی مرحله سوم، ظاهرا این امکان را دارید که در ماه پنج پرونده بگیرید. در 
واقع همه اختیارات وکیل را به شکل محدودتر شما هم دارید. می خواهیم 
این ظرفیت قانونمداری را برای خودتان تمرین کنید. کلمه قانونمداری را از 
این جهت می گویم که عادت کردن به کار خوب یا بد، در وجود آدم نهادینه 
می شود. هر جا تصور کردید که احقاق حق در مسیری که برداشته اید، حتی 
موکلتان از او پول گرفته اید و لازم است از او دفاع کنید، می شود استعفا 
داد و کس دیگری پرونده را به دست بگیرد. نگاهتان، اجرای قانون باشد. 
قضات می گویند که اگر در آن دنیا ما را دارند پایین می اندازند،  دیگر تنهایی 
نمی رویم، با یک دست مان آستینِ کت وکلا را گرفته ایم و یک دست هم 
کت کارشناسان. اگر افتادیم یعنی با هم می رویم و تنها نیستیم و شما هم 

در این بحث احقاق حق مقصر هستید.

از امروز فضای مجازی شما تحت نظارت خیلی ها است
واحدی مقدم در انتها در خصوص شأن وکالت نکاتی را بیان داشت و عنوان 
کرد: شأن وکالت مثل شأن قضاوت است، کنار هم و برابر هستند. همان 
احترامی که برای قاضی قائلیم، همان را برای یک وکیل هم باید داشته 
باشیم. پس همانطور که قاضی محدودیت هایی دارد و نباید خلاف شأن 
قضاوت اقدام کند، شما هم خلاف شأن وکالت عمل نکنید. متأسفانه از 
زمانی که این فضای مجازی و داستان های آن پیش آمده، این وضعیت 
درباره شما نگران کننده است. اگر تا حالا در فضای مجازی فعالیتی داشتید 
و تا این زمان کسی به سراغ شما نمی  آمد، از امروز فضای مجازی شما 
تحت نظارت خیلی ها است. نیاز نیست درباره همه موضوعات سیاسی کشور 
که مثل من اطلاعاتتان کم است، اظهارنظر کنید. شاید قبلا اظهارنظر می 
کردید و کسی کاری نداشت، الان باید بیایید پای پاسخگویی و حرف زدن 
و محاکمه. لذا در حصوص شئون وکالت بسیار باید گفت. شاید به صورت 
مکتوب چیزی نوشته نشده که چه چیزهایی شأن هست، اما هر آن چیزی 
که برای عرف وکلا برای آدمی بد است، همان کار را آدم متعارف انجام 

نمی دهد و همان کار می تواند خلاف شأن باشد.

معاون دادگستری استان گیلان: 

کانون های وکلا و اسکودا برای ایجاد وکالت اجباری چه تعاملی با قوه قضائیه داشته اند؟
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 دادستان عمومی و انقلاب مرکز گیلان خبر داد:

 دستگیری ۷ اخاذ با عناوین جعلی در 2 ماه گذشته 
در ۲ ماه گذشته ۷ اخاذ که با انتساب خود به مسئولان قوه قضائیه از 

مردم پول می گرفتند دستگیر شدند.
دادستان عمومی و انقلاب مرکز گیلان گفت: دستگیرشدگان با عناوین 
جعلی همچون بازپرس، دادستان، رئیس دادگاه و قاضی قوه قضائیه و 

همچنین مامور دستگاه های امنیتی، مدعی رفع مشکلات مردم بودند.
ابراز تاسف از ساده انگاری و اعتماد راحت  سید مهدی فلاح میری با 
به این افراد، افزود: مردم باید برای راستی آزمایی ادعا های این چنینی، 
و سامانه ۱۵۸۰  قضائیه  قوه  اطلاعات  از حفاظت  را  استعلام های لازم 

دریافت کنند تا فریب کلاهبرداران را نخورند.
وی برای مثال به شگرد فردی اشاره کرد که با ادعای نفوذ در دستگاه 
قضا و داشتن نسبت فامیلی با یکی از مسئولان، از شخصی که مشکلات 
قضائی داشت اخاذی کرده و در نقشه ای از قبل طراحی شده، با جاسازی 

هروئین در کفش وی باعث دستگیری این شخص شده بود.
دادستان عمومی و انقلاب مرکز گیلان گفت: هدف از این نقشه، زمینه 
چینی برای زندانی کردن قربانی و رهایی از تعهد دروغین به او بود، که 

این توطئه باعث لو رفتن و دستگیری فرد اخاذ شد/صداوسیما

 محسن هاشمی که همیشه یک گزینه برای شهرداری تهران بود می گوید: »پست 
شهرداری آن قدر هم برایم مهم نبود.« اما او در بخش دیگری از صحبت هایش درباره 
امکان حضور در انتخابات مجلس بیان می کند: »ما نیاز به تبلیغ آن چنانی نداریم، 
ضمن این که الان مانعی وجود ندارد، یک زمانی مسئولیتی در شهر داریم که باید 
استعفا بدهیم اما کسانی مثل من که بازنشسته شدیم مانعی نداریم لذا تصمیم 

نهایی را باید در نزدیک انتخابات گرفت.«
مستوره برادران نصیری، مظاهر گودرزی: آسمان تهران تا چشم کار می کند دود 
است، شهری که آدم هایش زمان زیادی را در خودرو، بزرگراه و ترافیک سپری 
می کنند، حمل ونقل عمومی هم جواب گوی جابه جا کردن تهرانی ها نیست، تعداد 
ایستگاه ها و خطوط مترو از پیش بینی ها عقب تر است و هرچه می گذرد جبران 
نمی شود، همه این ها سبب شده زندگی در تهران سخت شود، با این وجود رئیس 
سابق شورای شهر پایتخت معتقد است: »تهران هنوز جای زندگی است.« البته 
زندگی در شهری که می خواهد الگو شود راهی جز هزینه کردن برای زیرساخت ها 
و خدمات ندارد، با این وجود مدیرعامل سابق متروی تهران می گوید: »درآمدهای 
شهر از محل یارانه ها و قوانین به شهر نمی رسد و دولت ها پول مورد نیاز را پرداخت 

نمی کنند.«
محسن هاشمی رفسنجانی با حضور در کافه خبر خبرآنلاین می گوید: »با توسعه 
مترو وزارت نفت موظف است بابت هر لیتر صرفه جویی سوخت پول صرفه جویی را 
برای توسعه حمل و نقل عمومی پرداخت کند، متروی تهران تا حالا چیزی حدود 
۱۲ میلیارد سفر انجام داده، با همین قانون یعنی باید به قدر ۱۲ میلیارد لیتر 

سوخت، پول بدهند که ندادند.«
هاشمی که همیشه یک گزینه برای شهرداری تهران بود می گوید: »پست شهرداری 
آن قدر هم برایم مهم نبود.« اما او در بخش دیگری از صحبت هایش درباره امکان 
حضور در انتخابات مجلس بیان می کند: »ما نیاز به تبلیغ آن چنانی نداریم، ضمن 
این که الان مانعی وجود ندارد، یک زمانی مسئولیتی در شهر داریم که باید استعفا 
بدهیم اما کسانی مثل من که بازنشسته شدیم مانعی نداریم لذا تصمیم نهایی را 

باید در نزدیک انتخابات گرفت.«
متن کامل گفت وگو با محسن هاشمی رفسنجانی در ادامه آمده است.

 ما خیلی مواقع می شنویم که تهران دیگر جای زندگی نیست، شما با 
حدود 20 سال سابقه مدیریت شهری در تهران نظرتان چیست؟

خیر، من این طوری فکر نمی کنم. باتوجه به مقایسه تهران با سایر کلانشهرهای دنیا 
تهران هنوز جای زندگی است و اتفاقاً مشکلات این شهر قابل حل است. من همیشه 
در مقابل ایده تغییر پایتخت جزو کسانی بودم که در جلسات دولت به ضرس قاطع 
می گفتم اگر هزینه ای که می خواهید برای انتقال پایتخت انجام دهید برای حل 
مشکلات تهران انجام شود این شهر نسبت به شهرهای شبیه خودش جای بسیار 

عالی برای زندگی است.
  در مقایسه با کدام پایتخت های دنیا می گویید تهران جای مناسبی برای 

زندگی است؟
در میان کشورهای توسعه یافته، شهرهایی مانند نیویورک، واشنگتن، پاریس، لندن، 
شانگ های، پکن، توکیو، وجود دارد، معضلات تهران به مراتب کمتر از همه این 

شهرها است.
کرده چه طور،  خبرها  همه  را سرخط  تهران  که  معضلی  درخصوص    
منظورم آلودگی هوا است، حتی در مواقعی تهران آلوده ترین شهر دنیا 

شده، این معضل برای تهران قابل حل است؟
در نظرسنجی ها ۹۳ درصد از مردم آلودگی هوا و ترافیک را به عنوان اولین مشکل 
شهر تهران و آسیب های اجتماعی را به عنوان دومین مشکل مطرح کردند، بنابراین 
بحث آلودگی هوا و ترافیک از مهم ترین مسائل تهران است، اتفاقاً آلودگی هوای 
پایتخت خیلی راحت می تواند حل شود. دلیل آن خیلی روشن است، اصولاً آلودگی 
هوا مربوط به سوخت فسیلی است، در تهران عمده مصرف سوخت فسیلی در 
خودروها است، همین طور سوختی که در منازل و برای تاسیسات ساختمانی مصرف 
می شود سوخت فسیلی است، اگرچه بخش زیادی از صنایع مزاحم بیرون تهران 
هستند ولی علی رغم وجود قانونی که این صنایع نباید تا ۱۲۰ کیلومتری تهران 
باشند صنایع قدیمی و برخی صنایع به طورت قاچاقی درون این محدوده هستند، 

در نتیجه حجم سوخت بالایی در تهران و اطراف تهران مصرف می شود.
در کنار این ها باد که معمولاً غربی شرقی است بخش زیادی از آلودگی که در اطراف 
تولید می شود را به سمت تهران می آورد، همچنین اگر جمعیت تهران را حداکثر ۹ 
میلیون نفر تصور کنیم، در اقمار تهران بیش از ۶ میلیون نفر جمعیت ساکن هستند، 
این جمعیت برای این که خودش را به تهران برساند سوخت زیادی مصرف می کند، 
برای همین هم ترافیک تهران از ۶ صبح ابتدا از حاشیه شهر شروع می شود و بعد 
به مرکز می رسد. لذا مهم ترین راه حل برای حل کردن معضل آلودگی هوای تهران 

کم کردن مصرف سوخت است.
  اگر صورت مسئله این قدر مشخص و راه حل آن هم همین قدر راحت 

است، پس چرا آلودگی هوای تهران حل نمی شود؟
دلیل اش این است که به قوانین عمل نمی کنند.

  چه کسی قوانین را اجرا نمی کند؟
در کل کشور روزانه تا مرز ۱۲۰ الی ۱۳۰ میلیون لیتر سوخت مصرف می شود، 
مصرفی که ممکن است در حد کشور چین با یک میلیارد جمعیت آن کشور باشد. 
لذا بیشترین مصرف سوخت را ما در ایران داریم چراکه قیمت سوخت از آب هم 
ارزان تر است. مصرف سوخت خودرو در تهران چیزی حدود ۲۰ تا ۲۵ میلیون لیتر 
در روز است، معادل همین میزان هم در تهران سوخت گاز مصرف می شود. یعنی 
به طور متوسط بین ۴۰ تا ۵۰ میلیون لیتر مصرف سوخت در تهران است که باید آن 
را کاهش داد. برای پایین آوردن مصرف روش های متعددی وجود دارد که یکی از 
آن ها توجه به سفرهای شهری و اقماری اطراف تهران است، امروز ۲۱ تا ۲۳ میلیون 
سفر در تهران انجام می شود، براساس قانون مدیریت مصرف سوخت باید ۷۵ درصد 
از سفرهای شهری با حمل ونقل عمومی انجام شود، در آن قانون تاکسی را هم 
به عنوان حمل و نقل عمومی محاسبه کردند، اما در دنیا تاکسی چون مشارکتی 
استفاده نمی شود جزو حمل و نقل عمومی نیست، ولی تاکسی های ما مشارکتی 

استفاده می شود و با حزب مشارکت عجین شده است )با خنده(
ولی توی تاکسی حرف های اصلاح طلبی گفته می شود)با خنده(.

در قانون گفته شده حداقل ۳۰ درصد سفرهای تهران باید توسط مترو به عنوان 
حمل و نقل ریلی پاک انجام شود، حدود ۲۵ درصد سفرها با اتوبوس و بقیه سفرها 
تا سقف ۷۵ درصد با تاکسی انجام شود. اما متاسفانه سرمایه گذاری در مترو اگرچه 
خوب بوده اما در حد مناسب انجام نشده است، یا مثلاً در حمل و نقل اتوبوس ما به 
هیچ وجه نباید اتوبوس گازوئیلی داشته باشیم درصورتی که الان اکثر اتوبوس های 
شهر سوخت شان گازوئیلی است، این درحالی ست که خود من معتقدم باید اتوبوس 

برقی داشته باشیم.
ما باید در تهران ۱۲ خط مترو داشته باشیم که ۸ خط به داخل تهران و ۴ خط به 
شهرهای اقماری تهران سرویس بدهند، در این وضعیت اگر ۲۵۰ ایستگاه داشته 
باشیم به راحتی می توانیم ۱۰ میلیون سفر شهری را با مترو انجام بدهیم. بنابراین 
اگر ما بتوانیم ۱۰ میلیون سفر را با حمل و نقل ارزان، پاک، امن، انجام دهیم، و 
راحتی آن به قدری باشد که پولدارها هم قانع شوند ماشین شان را کنار بگذارند و از 
مترو استفاده کنند، در این صورت فقط کسانی که دوست داشته باشند در ترافیک 

گیر کنند از خودروی شخصی استفاده می کنند.
  درخصوص اتوبوس ها چه طور؟

ما در تهران باید حدود ۹ هزار اتوبوس برقی داشته باشیم، ضمن این که اتوبوس برقی 
در دنیا از اتوبوس گازوئیلی ارزان تر شده است، لذا با مترو و اتوبوس برقی ما می توانیم 
مصرف سوخت را به شدت پایین بیاوریم، یادمان نرود هر سفر با مترو نزدیک به یک 

لیتر صرفه جویی سوخت دارد.
  درباره آلاینده های خانگی چه کاری می شود کرد؟

راه حل های متفاوتی وجود دارد، یکی از آن ها اینکه این شبکه گازی که در تهران 
ایجاد شده را جمع کنیم و آن را با شبکه برقی جایگزین کنیم، برای این کار از این 
به بعد باید هر خانه جدیدی که ساخته می شود به آن گاز ندهند و برای گرمایش، 
سرمایش، پخت وپز از برق استفاده کنند. در خیلی از کشورها مصرف انرژی خانه ها 
برق است و برق را هم از نیروگاه های خورشیدی یا بادی تامین می کنند، کاری که 

ما هم می توانیم انجام دهیم.

همچنین مسئله مهم این است که باید به خودرویی اجازه تردد داد که مصرف آن 
زیر ۵ لیتر در ۱۰۰ کیلومتر است. انجام همه این کارها نیاز به سرمایه گذاری دارد.

  قبل تر گفتید همه مشکلات به رعایت نشدن قانون برمی گردد که اگر 
رعایت شود مسئله حمل ونقل در تهران حل می شود، مجدد می پرسم 

چه کسی به قانون عمل نمی کند؟
اولین متهم آن خود دولت و سازمان برنامه بودجه کشور است.

  چه طور؟
برای این که قانون مدیریت مصرف سوخت انجام شود، سالانه حدود ۴ هزار میلیارد 
تومان بودجه برای حمل و نقل درون شهری و ۶ هزار میلیارد تومان هم برای حمل 
و نقل برون شهری بودجه تخصیص داده می شود، این تخصیص هم صد درصدی 
است، یعنی سازمان برنامه بودجه نمی تواند بگوید چون بودجه کم آوردم فقط مثلًا 
۶۰ درصد بودجه را می دهم، اما با این وجود این پول را هیچ وقت به هیچ کلانشهری 

ندادند، بنابراین خود دولت ها متهم هستند.
از طرف دیگر وقتی در زمان آقای احمدی نژاد قانون یارانه ها تصویب شد، قرار شد به 
حمل و نقل عمومی یارانه بدهند، یک قران هم یارانه ندادند، همین الان حمل و نقل 
عمومی سالانه ۴ هزار میلیارد تومان از قانون هدفمندسازی یارانه ها طلب کار است.

  دولت آقای روحانی هم این پول را نداد؟

هیچ دولتی نداد، بنابراین از زمان تصویب قانون تا امروز چیزی حدود ۵۰ هزار 
میلیارد تومان ما از قانون هدفمندسازی یارانه ها طلب کار هستیم. از طرفی دیگر ما 
قانونی در مجلس داریم که هر پروژه حمل و نقلی که سبب صرفه جویی سوخت 
شود، وزارت نفت موظف است بابت هر لیتر صرفه جویی سوخت پول صرفه جویی را 
برای توسعه حمل و نقل عمومی پرداخت کند، زمانی که ما وارد شورای شهر شدیم 
با همین قانون ۱۶۰ میلیارد تومان از وزارت نفت دریافت کردیم، اما نکته این است 
که متروی تهران تا حالا چیزی حدود ۱۲ میلیارد سفر انجام داده است، با همین 
قانون یعنی باید به قدر ۱۲ میلیارد لیتر سوخت پول بدهند، اگر با فوب خلیج فارس 
محاسبه کنیم لیتری ۳۰ تا ۵۰ سنت، یعنی کل مبلغ حدود ۶ میلیارد دلار می شود، 
اگر به قیمت این ها که حدود ۷ سنت است محاسبه کنیم چیزی حدود ۱ میلیارد 

دلار می شود، همین ۱ میلیارد دلار را بدهند کلی واگن برای مترو می شود خرید.
  یعنی زور شهر به دولت نمی رسد؟

ببینید، مدیران تفکر یارانه ای نسبت به مرغ و نان دارند، اما تفکر یارانه ای نسبت به 
حمل و نقل ندارند، درصورتی که در کشورهای توسعه یافته به تنها چیزی که یارانه 
می دهند همین حمل و نقل عمومی است، ولی ما برعکس هستیم، به سوخت یارانه 

می دهیم اما به حمل و نقل عمومی یارانه نمی دهیم.
در قانون شهر تهران از زمان قدیم حتی از زمان رضا شاه، تعیین رییس شرکت واحد 
اتوبوسرانی در حد تعیین شهردار تهران بوده است، هنوز هم براساس قانون )مجمع 
شرکت واحد اتوبوسرانی که قبلًا مجمع شهر بوده و امروز شورای شهر است(، وقتی 
شورای شهر تشکیل می شود این شورا باید شهردار و رئیس شرکت واحد اتوبوسرانی 
را انتخاب کند، اما از زمان اعتصابات سندیکای اتوبوسرانی در تهران آقای قالیباف 
خواستند اختیارات شرکت واحد اتوبوسرانی را بگیرند تا مدیرعامل آن را انتخاب 
کنند، الان هم شورای شهر به عنوان مجمع تشکیل می شود بعد اختیارات را به 

شهردار می دهد تا شهردار مدیرعامل را تعیین کند.
  یعنی آقای قالیباف در این باره هم گازانبری عمل کردند؟

نه نمی شود گفت گازانبری.
  اما این انتخاب جزو اختیارات شورای شهر است؟

برای  اینکه که وقتی در اتوبوسرانی اعتصاب می شد، شهردار می گفت من اختیاری 
ندارم، اختیارات دست شورای شهر است، برای همین شورای شهر اختیارات را به 

شهرداری داد تا مشکلات را حل کند.
  پروژه مترو در تهران از چه زمانی کلید خورد؟

و  می شود  داده  فرانسوی  شرکت  یک  به  تهران  ترافیکی  مطالعات  سال ۱۳۵۲ 
فرانسوی ها طرح جامع حمل و نقل تهران را انجام می دهند، اکثر این اتوبان هایی 
که می بینید طرح جامعه آن برای سال ۱۳۵۴ است که بعداً کسترش پیدا کرد، در 
همین مطالعه هم شرکت راه آهن شهری تهران و حومه مورد بررسی قرار گرفت، و 
طرحی به نام خیابان مترو براساس همین ایده شرکت راه آهن شهری تهران و حومه 
سال ۱۳۵۴ تاسیس می شود، ساخت مترو با کلنگ زدن شاه )محمدرضا پهلوی( 
سال ۱۳۵۶ شروع می شود. بعد از انقلاب دلواپسان وقت می گویند ما اصلًا همچین 
پروژه هایی را نیاز نداریم، این پروژه ها سبب وابستگی فنی می شود، بعضی ها که 
خیلی عوام بودند می گفتند این مقدار خاک را چه طوری می خواهیم از زیر تهران 
بیرون بیاوریم، خاک ها را کجا می خواهیم خالی کنیم، برای همین پروژه را سال 

۱۳۶۰ تعطیل می کنند.
سال ۱۳۶۳ آیت الله هاشمی رفسنجانی در نماز جمعه خطبه ای درباره مزیت های 
مترو می خواند، سال ۱۳۶۵ پروژه مجدد شروع می شود اما دولت وقت پول به مترو 
از تراکم اطراف  از بانک ها که می خواستند  با گرفتن وام  نمی دهد، برای همین 
ایستگاه مترو و مجتمع های ایستگاهی بازپرداحت وام ها انجام شود ساخت مترو 
مجدد شروع می شود، لذا اولین خط مترو تهران با تاخیری ۱۲ ساله افتتاح می شود. 
بعد از آن تقریباً هرسال ۱۰ کیلومتر افتتاح شده، الان هم ۱۵۰ ایستگاه مترو داریم 

درحالی که باید ۲۵۰ ایستگاه داشته باشیم، بنابراین هنوز دو سوم ایستگاه ها ساخته 
شده است. امروز ۱۵۰۰ واگن مترو در تهران وجود دارد درحالی که باید ۳۰۰۰ 
واگن باشد. دولت ها همیشه این وضعیت را دیده اند اما متاسفانه به غیر از دولت 
آیت الله هاشمی رفسنجانی که همیشه پیگیر ساخت مترو بود بقیه دولت ها کمک 

اساسی نداشتند با این وجود امروز بالای ۸۵ درصد مترو خودکفا شده است.
  از اول هم خودکفا و بومی بود؟

رژیم گذشته مترو را به فرانسوی ها داده بود اما یکی از افتخارات انقلاب این است 
که ما آن را کاملًا بومی کردیم و حالا به مرحله ای رسیدیم که بیشتر از این صرف 
نمی کند بومی باشیم، اگر بیشتر از این خوداتکا شویم ضرر می کنیم، مثلًا ترمز قطار 
را داخل نسازیم بهتر است. در نتیجه وقتی مترو ساخته شد کلی شغل و ظرفیت 
جدید برای مردم و تهران درست شد، هم پناهگاه درست می شود و هم رفت و 
لذا متروی زیزمینی حسن زیادی دارد، زمانی  از زیر زمین راحت تر است،  آمد 
آقای احمدی نژاد می خواست مونوریل بسازد که آن طرح تهران را داغان می کرد. 
یک کوریدور مترو معادل یک اتوبان ۵۰ بانده است، و شما می توانید در روز ۱ 
میلیون سفر با ان انجام دهید، بنابراین وقتی ۸ خط مترو ساخته می شود به معنای 
ساختن ۸ اتوبان ۵۰ بانده است، به مترو باید سوبسید بدهند، نباید بلیت مترو ۱۰۰ 
هزار تومان بشود، همین دو سه هزاز تومان هم زیاد است، تازه باید به دانشجوها، 

دانش آموزها، کارمندان که سفر می کنند کارت بلیت مجانی بدهند که همه بیایند 
از مترو استفاده کنند، اگر این اتفاق بیفتد، جمعیت زیادی را در امنیت بالا و عدالت 
اجتماعی بالا جابه جا می کنیم، وقتی قطار می ایستد ۲۸ در در یک زمان مقابل مردم 

باز می شود، از طرفی در ایستگاه ها کلی مراکز تجاری می شود ایجاد کرد.
  اولین تجربه شما و پدرتان از مترو کجا بود؟

سال ۱۳۵۴ ما با پدر یک سفر اروپا رفتیم، وارد هر شهری می شدیم پدر ماشین 
را متوقف می کردند و با مترو تردد می کردیم، مثلًا رفتیم لندن و برای بازدید از 
موزه ها با مترو شهر را گشتیم، از آنجا رفتیم پاریس، ۱۰ روزی آن جا بودیم و تمام 
آن روزها را با مترو تردد کردیم، بعد رفتیم به سمت سوئیس و ایتالیا، در ایتالیا 
متروی زیادی وجود نداشت، بعد رفتیم ترکیه، پدر از ترکیه ما را با هواپیما راهی 
ایران کردند و خودشان رفتند بغداد دیدار امام خمینی )ره( از آن جا هم رفتند لبنان 
دیدار امام موسی صدر و از آن جا که آمدند تهران دستگیر شدند و تا آخر انقلاب 
زندان بودند، احتمالاً مترو سواری خیلی برای شان دلنشین بوده که در زندان دائم 
به آن فکر می کردند)باخنده(، در نتیجه ذهنیت حمایت از ساخت مترو در ایشان 
شکل گرفته بود، ضمن این که اواخر حکومت شاه وضع ترافیک تهران خیلی خراب 
بود، اتوبان ها هیچکدام ساخته نشده بود، تعداد خودروها زیاد شده بود بنابراین 

ترافیک تهران زیاد بود.
  آقای هاشمی به نظر اشک در چشمان تان جمع شد، درست است؟

بله، چون اسم حاج  آقا آمد، گریه ام گرفت.
  فرزند آیت الله هاشمی بودن خیلی مزایا دارد...

مزایا دارد؟ مثل هر پدری است، چه فرقی می کند؟
  نه قطعاً مثل هر پدری نمی تواند باشد، قطعاً اگر پدر شما آیت الله هاشمی 

رفسنجانی نبودند شما در 14 سالگی نمی رفتید اروپا را ببینید.
خیلی ها آن موقع اروپا می رفتند.

  ولی بعد از انقلاب با حمایت ایشان رفتید خارج از کشور در رشته 
موشک سازی تحصیل کردید و بعد در صنایع موشک سازی فعالیت کردید، 

اما معایب فرزند ایشان بودن چه می تواند باشد؟
اتفاقاً عیبی ندارد، بالاخره هر پسری از یک پدری به دنیا می آید و آن پدر هم 
توانایی ها و امکاناتی دارد و سعی می کند فرزندش را با آن توانایی ها و امکانات آشنا 
کند. اما محدودیت های فرزندان مقامات بیشتر است. ما قبل از انقلاب که اروپا رفتیم 
فقط به خاطر پدر نبود، بلکه به خاطر این که خاله من با یک تاجر فرش ازدواج کرده 
بود و در بلژیک زندگی می کرد، وقتی پدر خواستند به اروپا سفر کنند مادر گفتند 

من هم می آیم می روم پیش قدسی خاله.
  شما احساس نمی کنید همیشه زیر سایه آیت الله هاشمی هستید؟

جزو افتخارات ما است و احساس خوبی به آن داریم.
  حس استقلال داشتن را از شما نگرفته است؟

البته برای مان محدودیت در رفتار ایجاد می کند، توقعاتی از ما درست می کند که 
گاهی نمی توانیم آن را برآورده کنیم، این ها ما را رنج می دهد، اما احساس خوبی 
داریم که پدرمان آیت الله هاشمی رفسنجانی است، جزو افتخارات ما است، هرکسی 

به پدرش افتخار می کند، فرقی ندارد آیت الله هاشمی یا کس دیگری باشد.
  نقش مادر شما به قدری پررنگ بوده که ما وقتی خاطرات آیت الله 
هاشمی رفسنجانی را می بینیم بارها به اسم ایشان اشاره می کنند، در 

زندگی شما پدرتان تاثیرگذارتر بودند یا مادر؟
تاثیر مادر در کودکی روی فرزند بیشتر است، ارتباط با پدر برای همه پیش نمی آید 
و ممکن است هیچ و قت عمیق نشود، اما برای خودم وقتی از تحصیل برگشتم 
شرایط کاری طوری پیش رفت که با پدر بیشتر مشورت می کردم تا مادر، هنوز 
هم اثر پدر در زندگی ما احساس می شود چراکه یکی از کارهای ما انتشار خاطرات 
ایشان است. ضمن این که در کودکی و نوجوانی مادر برای تربیت ما وقت بیشتری 

می گذاشت، مثلًا قبل از انقلاب حسینیه ارشاد یک تور گذاشته بود برای فرزندان 
کسانی که در زندان بودند یا در مبارزه آسیب دیده بودند، برای این تور که هدفش 
یادگیری زبان انگلیسی بود آن موقع ۱۸ هزار تومان می گرفتند، خاطرم هست مادر 
اصرار کرد من هم با آن تور برای یادگیری زبان به لندن بروم، سال ۱۳۵۷ که این جا 

انقلاب بود من دو ماهی برای یادگیری زبان در لندن بودم.
  آن زمان 18 هزار تومان هم پول زیادی بود؟

بله اما آن زمان ارز ارزان بود. البته این سفر هیچ ربطی هم به پدر نداشت چون 
ایشان زندان بودند، بیشتر تلاش مادر بود. خاطرم هست ۱۷ شهریور می خواستیم 
برگردیم تهران که گفتند به دلیل کشتار ۱۷ شهریور فرودگاه تهران بسته است و 
ما روز بعد با هواپیما به تهران برگشتیم. بعد از انقلاب هم که برای تحصیل خارج از 

کشور رفتم پدر نقشی نداشتند بلکه مادر اصرار داشتند.
  شما یک بار در مصاحبه مادرتان دستکاری کرده بودید و گفته بودید 
خودتان عاقل ترین فرزند آیت الله هاشمی رفسنجانی هستید، این درست 

است؟
این شوخی است، خواهر و برادرها می گفتند که من این کار را کرده ام، اما به قدری 
تکرار کردند که من به شوخی گفتم بله من این کار را کرده ام، اما واقعا این کار 

انجام نشد.
  فکر می کنید جسورترین فرزند آیت الله هاشمی کدامیک هستند؟

بستگی دارد، مثلًا در سیاست فائزه از همه جسورتر است، در ورزش یاسر از همه 
جسورتر است طوری که چتربازی انجام می داد. فاطمه خواهرم روی مسائل مربوط 
به بیماران خاص بسیار حساس هست و تمام وقت خودش را روی این مسئله 

گذاشته است.
  شما در چه مواردی جسور هستید؟

من اصولاً جسور نیستم، معتدل هستم، خیلی ام اتفاقاً محافظه کار هستم، اما در 
موقع عصبانیت جسور می شوم.)باخنده(

  این محافظه کاری شما سبب شده هیچ وقت انتقادی از شما نسبت به 
کسی نمی بینیم؟

اتفاقا در چندین مقاله درباره مسائل شهر انتقادات خودم را مطرح کردم، آخری هم 
همین مسئله قطار ۱۴۰ متری بود. روزنامه همشهری نوشته بود حرکت اولین قطار 
۱۴۰ متری در مترو تهران، بعد من نوشتم ملت دارند می پرسند مگر قبلًا قطارها 
چند متری بوده که این ها ۱۴۰ متری کردند، در صورتی که قطارها همیشه ۱۴۰ 

متری بودند، آن جا نوشتم که اقدام آن ها عوام فریبی است.
  الان شهرداری آقای زاکانی را عوام فریبانه می بینید؟

نه، ولیکن خوداتکایی از نظر اقتصادی حد و حدودی دارد، اما اگر خودکفایی تبدیل 
به ابزاری برای تبلیغات شود بدون این که کاری برای مردم صورت بگیرد خوب 
نیست. وقتی درباره قطار ملی امید واهی به مردم می دهند به معنی استفاده ابزاری 
از محققین و خود مردم است. به خاطر همین هم مشکلات تهران حل نمی شود، 
مشکلات تهران را به صورت تبلیغاتی مطرح می کنیم بدون این که حرکتی برای حل 

آن انجام بدهیم.
  برای اینکه انتخاب شهردار تهران همیشه سیاسی بوده است، هیچکدام 
از شهردارها از این نظر که در حوزه شهری توانمند هستند انتخاب نشدند؟

مصرف سوخت و حمل و نقل عمومی ربط زیادی به شهردار ندارد، سرمایه گذاری در 
حمل و نقل عمومی تهران مربوط به دولت ها است، شهرداری موفق است که بتواند 

برای حمل و نقل تهران از دولت بودجه بگیرد.
  آقای کرباسچی توانستند این کار را انجام دهند؟

آقای کرباسچی درباره تامین اتوبوس برای شهر فعالیت می کرد و کارش هم بد نبود، 
از دولت آقای هاشمی توانست پول بگیرد، در دولت آقای خاتمی هم این اتفاق 
افتاد، اتفاقاً در دولت آقای احمدی نژاد هم اتوبوس های زیادی به تهران داده شد، 
در دولت آقای روحانی و آقای رئیسی آن کاری که باید برای مترو و حمل و نقل 

عمومی انجام شود، انجام نشد.
  در شورای پنجم به نظر می رسید شما گزینه بهتری برای شهرداری 

بودید، اما این اتفاق نیفتاد، چرا؟
من اگر می خواستم شهردار شوم باید از اول می گفتم که عضو شورای شهر نمی شوم، 

عضویت در شورا مانع این اتفاق شد.
  این سنگ اندازی را اصلاح طلب های شورای شهر ایجاد کردند؟

نمی شود نام آن را سنگ اندازی گذاشت.
  مخالفت یا اختلاف نظر اصلاح طلبان، این طور نیست؟

آن ها می گفتند که کس دیگری هم غیر از شما می تواند مسئولیت شهرداری را 
بپذیرد.

  شما از آن ها این را پذیرفتید؟
کسانی که طرفدار من بودند می گفتند نگو شهردار نمی شوی، لذا من همیشه کاندید 
شهرداری می شدم اما هیچ وقت هم برای شهردار شدن لابی نکردم، اما آن ها هم 
به من رای نمی دادند که از شورای شهر خارج شوم. پست شهرداری آن قدر هم 

برایم مهم نبود.
  ولی قبل تر هم برای شهردار شدن اقدام کرده بودید؟

بله، آن موقع عضو شورای شهر نبودم، یک بار برای شهردار شدن با آقای قالیباف 
رقابت کردیم، بار اول ۱۵ به ۱۵ رای آوردیم که در دور دوم ایشان شهردار شدند. 
اتفاقاً رقابت دلچسبی بود، وقتی خواستم رقابت کنم از خودش پرسیدم، و گفت 
خیلی هم خوب است، اما آن آخرها که اوضاع سخت شد به من گفت کنار بکش که 

من کنار نرفتم)باخنده(، چون یک عده ای از من حمایت کرده بودند.
  برنامه ای برای شرکت در انتخابات دارید و ممکن است باز هم با آقای 

قالیباف رقیب شوید؟
بله، اگر تایید صلاحیت کنند، البته هنوز فکری نکردم، یکم زود است، ما که نیاز به 
تبلیغ آن چنانی نداریم، ضمن این که الان مانعی وجود ندارد، یک زمانی مسئولیتی 
در شهر داریم که باید استعفا بدهیم اما کسانی مثل من که بازنشسته شدیم مانعی 

نداریم لذا تصمیم نهایی را باید در نزدیک انتخابات گرفت.
  شما وقتی در انتخابات شورای شهر شرکت کردید رای خوبی آوردید، 
به مجلس  برای ورود  نماینده های فعلی مجلس رای زیادی  درحالی که 
مجدد  کنید  شرکت  مجلس  انتخابات  در  اگر  می کنید  فکر  نداشتند، 

می توانید رای بالا بیاورید؟
از الان نمی شود پیش بینی کرد.

  اصلاً خودتان دغدغه حضور در انتخابات را دارید؟
شرکت در انتخابات مسئله شخصی نیست، من اگر شخصاً بخواهم تصمیم بگیرم در 
انتخابات خودم را کاندید نمی کنیم، اما زمانی شما در گروهی هستید که برای هدف 
مشترک از شما درخواست می شود که کاندید شوید. ما نیروهای سیاسی هستیم که 
در حزب و جبهه فعال هستیم، اگر حزب به نتیجه برسد الان مناسب است محسن 
هاشمی کاندید شود و اگر کاندید شود تایید صلاحیت می شود آن موقع روی کاندید 

شدن فکر می کنم، اما این که من تنهایی به این نتیجه برسم این طور نیست.
  در انتخابات قبلی ریاست جمهوری حزب از شما خواست کاندید شوید؟

بله آن موقع هم از من تقضا شد.
  به شما گفتند چرا رد صلاحیت شدید؟

در ریاست جمهوری اصلًا به کسی نمی گویند، آن سال همه را رد صلاحیت کردند، 
شورای نگهبان اصولاً درباره فرد رای گیری می کند، کاملاً استصوابی هست.

  یکی از چیزهایی که شما در شورای شهر با آن مخالفت کردید درباره 
زیست شبانه بود، مردم این را دوست داشتند اما شما تاکید کردید که آدم 
باید زودتر خانه برود و ساعت 10 شب بخوابد، سبک زندگی شما همین 

است؟
من از زمان تحصیل و بعد کار از ساعت ۴ الی ۵ از خواب بیدار می شوم و شب ها 
هم ۹.۵ تا ۱۰ شب می خوابم جز مواردی که مهمانی یا مراسمی باشد. البته من 
هیچ وقت نگفتم مخالف زیست شبانه هستم، اما خیلی ها فکر می کردن زیست 
شبانه یعنی نصف شب بروند همبرگر بخورند و برگردند خانه، بعد اسم این را زیست 

شبانه می گفتند.
  زیست شبانه چه معنی می دهد؟

نمی توانم زیست شبانه را باز کنم، در شورا که بودیم می گفتم شما معنی زیست 
شبانه را نمی دانید همین طوری یک اسم انتخاب کرده اید.)با خنده(

با محسن هاشمی در کافه خبر

قالیباف برای شهردار شدن گفت 
کنار بکش که من کنار نرفتم

من معتدلم، فائزه جسور/ شما معنی زیست شبانه را نمی دانید


